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سرمقاله:  جواد قاسمی ورجانی

دریافتی های جدید در مجلس هشتم از رحیمی

پرونده 90 میلیونی ها روی میز اصل 90
 کمال الدین پیرموذن نماینده اردبیل گفت: براساس اطلاعات رسیده برخی از 
نمایندگان مجلس هشتم 30 تا 90 میلیون تومان از دولت نهم پول گرفته اند که برای 

رسیدگی به آن شکایتی به کمیسیون اصل نود تقدیم کرده ایم.
»کمال الدین پیرموذن« روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار پارلمانی ایرنا، افزود: یکی از 
نمایندگان امروز به من می گفت که محمدرضا رحیمی معاون اول دولت دهم برای خریدن و 
وامدار کردن نمایندگان مجلس هشتم به دولت، مبلغی حدود 30 تا 90 میلیون تومان به هر کدام 

از کاندیداهایی که در انتخابات مجلس رای آورده بودند، پرداخت کرده است.

وی با بیان این که این اقدام برای خریدن و وامدار کردن نمایندگان بوده است، اظهار داشت: 
برخی از نمایندگان بر این نظر بودند که مجلس هشتم به ما ربطی ندارد، اما ملت بداند که قطعا 

آن را پیگیری خواهیم کرد.
نماینده مردم اردبیل در مجلس نهم اضافه کرد: این میزان مبلغ نشان می دهد که صحبت 
های رحیمی درباره پرداخت یک میلیارد و 200 میلیون تومان به نمایندگان نادرست بوده و اگر 
مبلغی هم پرداخت شده قبل از انتخابات با نام کمک به مساجد شهرستان ها بوده اما تا کنون هیچ 

سخنی درباره دریافت 30 تا 90 میلیون تومان ...

سخنگوی قوه قضائیه تشریح کرد:

جزئیات  پرونده 
معاون احمدی نژاد

تقویت 
اقتصاد روستائیان 

با گردشگری

قدیمي ترین روستاي قم

درباره روستای وشنوه بیشتر بدانید

نگین سبز قم

گزارش »ایمان« از ظرفیتی که 
مغفول واقع شده است

استان قم با توجه به تنوع اقلیمی و قومیتی که در 
روستاهای خود دارد هنوز نتوانسته در بخش گردشگری 
را  لازم  بهره برداری  بایدوشاید  آن چنان که  روستایی 

داشته باشد.
موقعیت  متنوع،  آب وهوای  طبیعی،  جاذبه های 
به دلیل داشتن  مناسب، وجود آئین و رسوم مختلف 
تنوع قومی باید باعث جذب گردشگر بیشتر با ماندگاری 

طولانی تری در استان قم شود.
به اعتقاد بسیاری از کارشناسان استان قم می تواند 
روستایی  گردشگری  درزمینه  مهمی  مرکز  به عنوان 
چندان  حوزه  این  در  اجرایی  کارهای  اما  شود  مطرح 
رضایت بخش نیست و کارهای انجام شده هنوز نتوانسته 
نیاز گردشگر را به خصوص در حوزه روستایی تأمین کند.
هرچند آمار دقیقی از نرخ ماندگاری در گردشگری 
به راحتی  اما می توان  ندارد  استان قم وجود  روستایی 
حدس زد که روستاهای استان قم فقط برای چندین 

ساعت میزبان گردشگران مختلف هستند.
گزارش ایمان در این خصوص را بخوانید:

فرصت ها و تهدیدهای 
توسعه گردشگری روستایی

گردشگری روستایی در استان 
تا حدود  که  است  موضوعی  قم 
دورمانده  مسئولان  ازنظر  زیادی 
روی  بر  بایدوشاید  آن چنان که  و 
این مسئله سرمایه گذاری صورت 
نگرفته است. مهم ترین مشکلی که 
امروزه روستاهای استان قم با آن 

دست به گریبان هستند...

معاون آموزشی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری تاکید کرد که 
دانشگاه جامع ایرانیان )دانشگاه احمدی نژاد( هیچگونه وجاهت 

قانونی برای پذیرش دانشجو ندارد. 
مجتبی شریعتی نیاسر صبح  روزگذشته در نشست خبری در 

پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت دانشگاه جامع ایرانیان گفت: 
به اداره ثبت شرکت ها اعلام شده که این دانشگاه غیرقانونی است و 
از پژوهشگاه دانش های بنیادی نیز خواسته ایم تا دامنه سایت این 

دانشگاه را لغو کند...

قائم مقام وزیر بهداشت مراسم کلنگ زنی بیمارستان تخصصی خیریه حضرت امیرالمومنین)ع(: 

بهداشت و درمان قم در تنگاست
معاون وزیر علوم: 

دانشگاه ایرانیان 
نمی تواند دانشجو پذیرش کند 
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زمان دقیق واریز عیدی بازنشستگان

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

استعفای شهردار قم شایعه است

سخنگوی قوه قضاییه در هفتاد و پنجمین نشست خبری خود به تشریح جزئیات پرونده معاون اول رئیس جمهور سابق 
پرداخت. 

غلامحسین محسنی اژه ای ضمن تبریک دهه فجر، گفت: حقیقتا جا دارد خدا را از ته دل شکر کنیم که ملتی به این هوشیاری و آشنایی با 
زمان و شناخت دقیق از دوست و دشمن داریم. وی با اعلام حکم قطعی پرونده معاون اول رئیس جمهور سابق درباره جزئیات این پرونده گفت: 
بعد از اینکه پرونده بیمه مطرح شد، برخی از متهمان این پرونده درباره آقای رحیمی اعترافاتی داشتند. باورش سخت بود؛ از این رو با افزایش 

دقت بازپرسین پرونده بیمه از آنها خواسته شد با وسواس تمام آنچه را مطرح شده ...
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زنگنه: پولی برای 
سرمایه گذاری نداریم

نمایندگان با انتشار اوراق مشارکت موافقت کردند

2

باستناد مجوز هیات مدیره سازمان در نظر دارد محل پارکینگ  
واقع در پایانه سه راه خرمشهر  را از طریق مزایده واگذار نماید.  لذا 
متقاضیان می توانند جهت دریافت پاکت و شرایط مزایده از تاریخ 
نشر آگهی نوبت دوم به مدت ده روز کاری  به  استثنای روزهای 
تعطیل از ساعت 8 صبح لغایت 14 به واحد امور قراردادهای  سازمان 
به نشانی قم –کیلومتر  3 جاده قدیم قم – تهران سازمان پایانه های 
مسافربری شهرداری قم)ترمینال( مراجعه نمایند ودر صورت نیاز،  
جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 36641790-025 تماس 

حاصل نمایند.
شرایط عمومی:

-  واریز مبلغ 10/000/000 ریال )ده میلیون ریال(  بعنوان سپرده 
شرکت در مزایده به حساب سپرده سازمان.

-  در صورتی که برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد 
نشوند سپرده آنان به نفع سازمان ضبط خواهدشد  .

-  سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم دررد یا قبول هر یک 
از پیشنهادات مختار است.

-  هزینه درج آگهی وکارشناسی بعهده برنده مزایده می باشد.
-  تلفن تماس: 025-36641790

سازمان پایانه های مسافربری 
شهرداری قم

روابط عمومی سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم

آگهی مزایده )نوبت اول(

روز
ده ام

پرون
2
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هفتاد  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 
به  خود  خبری  نشست  پنجمین  و 
اول  معاون  پرونده  جزئیات  تشریح 

رئیس جمهور سابق پرداخت. 
محسنی  غلامحسین  الاسلام  حجت 
اژه ای ضمن تبریک دهه فجر، گفت: حقیقتا 
جا دارد خدا را از ته دل شکر کنیم که ملتی 
به این هوشیاری و آشنایی با زمان و شناخت 

دقیق از دوست و دشمن داریم.
وی با اعلام حکم قطعی پرونده معاون 
جزئیات  درباره  سابق  رئیس جمهور  اول 
این پرونده گفت: بعد از اینکه پرونده بیمه 
مطرح شد، برخی از متهمان این پرونده 
داشتند.  اعترافاتی  رحیمی  آقای  درباره 
باورش سخت بود؛ از این رو با افزایش دقت 
بازپرسین پرونده بیمه از آنها خواسته شد با 
وسواس تمام آنچه را مطرح شده، با اسناد 
و مدارک برابری دهند. بعضی از حساب ها 
مورد بازرسی قرار گرفت و مجموعه اظهارات 
دادسرا  به  شده  مدارک جمع  و  متهمان 
ارسال شد و متاسفانه با توجه به اسناد و 
مدارک به دست آمده، اتهام متوجه معاون 
اول رئیس جمهور سابق شد.اژه ای افزود: به 
لحاظ جایگاه آقای رحیمی، از اقدامات اولیه 
قوه قضاییه این بود که اتهام مطرح شده در 
هیات سه نفره که متشکل از رئیس قوه 
قضاییه، دادستان فعلی و بنده بود، مورد 
بررسی قرار گیرد که با بررسی اتهام وارده 
در این هیات سه نفره، متاسفانه اتهام از 
نظر ما نیز محرز شد.وی در ادامه با اشاره 
به تحقیقات ویژه ای که در پرونده اتهامی 
رحیمی انجام شده است، افزود: اقدام بعدی 
ما ملاقات با رییس جمهور وقت بود تا جایی 
که با ارائه اسناد و مدارک به دست آمده از 
سوی هیات تحقیق به ایشان ارائه شد اما 
با توجه به جایگاه معاون اول، رئیس جمهور 
وقت اتهامات را قبول نکرده و طبعاً با احضار 
قوه  نبودند.سخنگوی  موافق  رحیمی هم 
موضوع  اینکه  به  توجه  با  گفت:  قضاییه 
برخورد با پرونده، قابل مغفول ماندن نبود، 
با پافشاری هایی که وجود داشت، قبول شد 
که از رحیمی بازجویی شود. از این رو قاضی 
ویژه ای که جزو خوش نام ترین قضات در 
دستگاه قضا است،  به عنوان قاضی پرونده، 
تحقیقات از رحیمی و دو متهم دیگر پرونده 
یعنی داوود سرخوش و جابر ابدالی را آغاز 
کردند. تا جایی که بازجویی و رسیدگی به 
اتهامات متهمان و شخص معاون اول سابق 
بیش از ۱۱ جلسه کاری به طول انجامید.

اژه ای با اعلام اینکه به متهم این امکان داده 
شده بود که هر نوع سند و مدرک معتبر 
در خصوص دفاع از خود را به دادگاه ارائه 
دفاع  آخرین  اخذ  از  پس  افزود:  دهد، 
پرونده در آخرین روزهای سال 92 صدور 
کیفرخواست برای هر سه متهم دستگیر 
اسفند  پرونده دهم  و  پرونده، صادر  شده 
اشاره  با  ارسال شد.وی  دادگاه  به  ماه 92 
به اینکه در قرار مجرمیت صادر شده برای 
متهمان پرونده، آقای رحیمی با چهار اتهام 
روبرو شده بود، افزود: اخذ رشوه به مبلغ 
یک میلیارد و ۵00 میلیون تومان از داوود 
سرخوش، اتهام پولشویی، اتهام تحصیل مال 
نامشروع و شرکت در شبکه اختلاس موضوع 
مرتکبین  مجازات  تشدید  قانون   ۴ ماده 
اختلاس و ارتشاء از جمله مواردی بود که 
در کیفرخواست معاون اول رئیس جمهور 
سابق مطرح شده بود.سخنگوی قوه قضاییه 
با اعلام اینکه رسیدگی به پرونده معاون اول 
رئیس جمهور سابق در دستور کار شعبه ۷۶ 
سازمان کیفری استان قرار گرفت افزود: به 
خاطر حساسیت های موجود در پرونده، پنج 
قاضی رسیدگی به اتهامات متهمان پرونده 
را بر عهده گرفتند و از اوایل سال 93 و در 
خرداد ماه با تعیین وقت رسیدگی، جلسات 
مستمر برای دفاع متهمان در این شعبه 
برگزار شد.اژه ای با اعلام اینکه رحیمی از 
کمک  خود  پرونده  در  وکیل  دو  حضور 
رسیدگی کننده  دادگاه  افزود:  می گرفت، 
به پرونده با دریافت همه دفاعیات متهم، 
ختم  امسال  ماه  خرداد  هفدهم  سرانجام 
رسیدگی به پرونده را اعلام کرد.وی گفت: با 
مجموع دلایل مطرح شده در کیفرخواست، 
اتهام پولشویی برای رحیمی احراز نشد و 
وی از حیث اتهام پولشویی تبرئه شد اما 
در مورد اخذ رشوه و در خصوص تحصیل 

مال نامشروع، دادگاه وی را با عنوان موضوع 
ماده ۴ که اعلام می کند فردی به صورت 
شبکه ای اقدام به ارتشاء می کند، به ۱۵ سال 
حبس و رد مال محکوم کرد.سخنگوی قوه 
قضاییه ادامه داد: با ارسال پرونده به دیوان 
عالی کشور، اخذ رشوه از سرخوش به مبلغ 
یک میلیارد و ۵00 میلیون تومان روشن 
شد، اما این دادگاه تحصیل مال نامشروع را 
محرز ندانست و رحیمی در خصوص اتهام 
پولشویی هم تبرئه شد. از این رو دادگاه 
متهم را به پنج سال حبس قطعی محکوم 
کرد.محسنی اژه ای در ادامه تشریح جزئیات 
رئیس جمهور  اول  معاون  اتهامی  پرونده 
سابق با اعلام اینکه ابلاغ حکم قطعی به 
و  هفته طول کشید  رحیمی چند  آقای 
دادگاه مانند همه پرونده های دیگر برای 
وی نیز حکم احضاریه فرستاد، افزود: محکوم 
علیه در وقت مقرر در دادسرا حاضر نشد و 
دلایلی هم برای عدم حضورش در دادگاه 
اعلام نکرد. متعاقب عدم حضور محکوم علیه 
حکم جلب برای وی صادر شد و متهم روز 
یکشنبه دستگیر و به زندان فرستاده شد.وی 
گفت: داوود سرخوش شهری متهم دیگر 
پرونده برای رفع مشکلش که شامل بدهی 
۶0 میلیارد تومانی وی به بانک ها بود، مبلغ 
یک میلیارد و ۵00 میلیون تومان به آقای 
رحیمی پرداخت کرده بود که این مبلغ در 
دو نوبت و در قالب دو چک به مبلغ ۴۵0 
به  تومان  میلیون  و ۵۵0  تومان  میلیون 
حساب شخصی آقای رحیمی نزد بانک ملی 

واریز شده بود.
اژه ای تصریح کرد: جابه جایی و دریافت 
و  اول  معاون  سوی شخص  از  مبلغ  این 
پرداخت کننده و نفر واسط به نام آقای جابر 

ابدالی برای دادگاه محرز شد.
سخنگوی قوه قضائیه در ادامه با اشاره 

به نامه ای که در شبکه های اجتماعی و 
سایت ها به نقل از معاون اول رئیس جمهور 
سابق و خطاب به احمدی نژاد نوشته شده 
بود، گفت: در این نامه رحیمی ادعا کرده 
است که یک میلیارد و 200 میلیون تومانی 
را که دریافت کرده به حساب نمایندگان 
مجلس واریز کرده است. همین ادعا کافی 
بود تا بازرسان پرونده با استخراج هر ۱۷0 
اسمی که در نامه مطرح شده بودند نسبت 
به دریافت پول از شخص آقای رحیمی مورد 
قضایی  های  بررسی  گیرند.  قرار  بازرسی 
نشان می داد بسیاری از اسامی اعلام شده از 
سوی معاون اول رئیس جمهور سابق اصلا 
نماینده مجلس نبوده و یا در دوره های 
قبلی نماینده مجلس بوده اند. با این حال 
بررسی پول های پرداخت شده به این افراد 
باز هم در دستور کار قرار گرفت  و مشخص 
شد مبلغی که ادعا می شود برای برگزاری 
انتخابات به ۱۷0 نماینده تعلق گرفته، بسیار 
کمتر از مبلغی است که به عنوان رشوه از 
است.وی  شده  دریافت  سرخوش  آقای 
گفت: اساسا رحیمی محکومیتش به دلیل 
ابدالی  نام  به  شخصی  از  که  است  پولی 
گرفته و به موجب دریافت این مبلغ به ۵ 
سال زندان محکوم شده است.غلامحسین 
هفتادوپنجمین  ادامه  در  محسنی اژه ای 
نشست خبری قوه قضائیه با خبرنگاران با 
اعلام اینکه هنوز حکم قطعی برای  پرونده 
)م.هـ( صادر نشده است، افزود: با توجه به 
اینکه رسیدگی به جرایم این متهم به پایان 
رسیده است، اما قاضی پرونده هنوز برای این 

متهم حکمی را صارد نکرده است.
وی با اشاره به اینکه متهم درخواست 
دارد  قصد  و  کرده  دادگاه  از  وقت  تعیین 
لایحه دفاعی تکمیلی را به دادگاه ارائه دهد، 
آینده  روزهای  در  طبیعی  طور  به  افزود: 
حکم قطعی پرونده صادر و پس از ابلاغ 
به متهم در اختیار جراید و روزنامه ها قرار 
خواهد گرفت، اما تا الان حکمی از سوی 
دادگاه برای متهم صادر نشده است و آنچه 
از سوی افراد گوناگون اعلام می شود، در 
حد گمانه زنی است.محسنی اژه ای با اشاره 
به اینکه هم دستگاه قضا و هم قاضی پرونده 
داد:  ادامه  هستند،  منتقدان  فشار  تحت 
امیدواریم با توجه به اسناد و مدارک ارائه 
شده در این پرونده و همچنین با استناد به 
جلسات مختلف رسیدگی به پرونده قاضی 
دادگاه بدون توجه به حاشیه های موجود 

حکم قطعی پرونده را اعلام کند.

دفاع  از  پس  مجلس  نمایندگان 
وزیر نفت که گفت »با توجه به کاهش 
قیمت نفت در بازارهای جهانی، وزارت 
در  گذاری  سرمایه  برای  پولی  نفت 
میادین مشترک ندارد« با انتشار اوراق 
مشارکت ارزی و ریالی موافقت کردند. 
به گزارش ایرنا، »بیژن نامدار زنگنه« روز 
دوشنبه و در جریان بررسی کلیات لایحه 
بودجه سال 9۴ کل کشور و در مخالفت با 
پیشنهاد حذف بند الحاقی ۱ تبصره 2 این 
لایحه افزود: هر بخشی که بخواهد از پول 
نفت مستقل شود خوب است، بجز خود 
درآمدهای  از  باید  که  گاز  و  نفت  بخش 
حاصله در بخش های مختلف این صنعت، 
سرمایه گذاری کرد.وی ادامه داد: مجلس در 

گذشته تصویب کرده بود که ۱۴.۵ درصد 
از درآمدهای نفت به این صنعت اختصاص 
یابد که با احتساب نفت بشکه ای ۱00 دلار 
با فروش دو میلیون بشکه در روز حدود ۱3 
میلیارد دلار عاید وزارت نفت می شد اما 
امروز با احتساب نفت ۴0 دلاری حدود 3 
میلیارد دلار می شود.وزیر نفت خاطر نشان 
نداریم که  احتساب درآمدی  این  با  کرد: 
بخواهیم در میادین مشترک سرمایه گذاری 
حقوق  پرداخت  در  وزارتخانه  این  کنیم. 
کارکنان خود به مشکل برخورده است چه 
برسد به این که بخواهیم در میادین مشترک 
نیز سرمایه گذاری کنیم.زنگنه با بیان این 
که وزارت نفت نمی تواند از خارج نیز قرض 
اوراق مشارکت  کند، تصریح کرد: فروش 

برای استفاده از سرمایه داخلی تنها راهی 
است که می توانیم از این طریق، منابع لازم 

را جذب کنیم.
برای سرمایه  این که  بر  تاکید  با  وی 
گذاری در منابع نفت کشور باید اول منابعی 
ایجاد شود و سپس در آن صنعت سرمایه 
گذاری شده تا به سود دهی برسد، اظهار 
داشت: برای سرمایه گذاری اول باید حدود 
2 میلیارد دلار منابع جذب کرد و سپس 
به سود دهی رسید.وزیر نفت در پاسخ به 
سوال حجت الاسلام »محمد حسن ابوترابی 
فرد« که ریاست صحن علنی مجلس را بر 
بازگشت  چگونگی  درباره  و  داشت  عهده 
سود فروش اوراق مشارکت پرسید، گفت: 
 LPG ،می توانیم با فروش میعانات گازی

مشارکت  اوراق  سود  نفتی،  محصولات  و 
فروخته شده را بازپرداخت کرد.در نهایت 
نمایندگان با پیشنهاد علی رضا محجوب 
برای حذف بند الحاقی ۱ تبصره دو لایحه 
بودجه سال 9۴ کل کشور مخالفت کردند.

براساس بند الحاقی ۱ تبصره 2 لایحه بودجه 
کل کشور که تصویب شد به وزارت نفت از 
طریق شرکت دولتی تابعه ذیربط اجازه داده 
می شود با تصویب شورای اقتصاد به منظور 
سرمایه گذاری در طرح های نفت و گاز با 
اولویت میادین مشترک نسبت به انتشار 
بازار  اوراق مشارکت ارزی-ریالی از طریق 
سرمایه در سقف ۵0 هزار میلیارد ریال با 
تضمین بازپرداخت اصل و سود این اوراق 

از محل تولیدات همان طرح ها اقدام کند.

سخنگوی قوه قضائیه تشریح کرد

جزئیات پرونده معاون اول احمدی نژاد
سرمقاله

اخبار استان

اخبار

ویژه

فرصت ها و تهدیدهای 
توسعه گردشگری روستایی

گردشگری روستایی در استان قم موضوعی است که 
آن چنان که  و  دورمانده  مسئولان  ازنظر  زیادی  تا حدود 
بایدوشاید بر روی این مسئله سرمایه گذاری صورت نگرفته 
است. مهم ترین مشکلی که امروزه روستاهای استان قم با آن 

دست به گریبان هستند، اشتغال است که عدم وجود شغل مناسب، منجر به وضعیت نه چندان 
مناسب اقتصادی در این مناطق شده است. یکی از راهکارهای برون رفت از این وضعیت، 
توجه ویژه به اقتصاد گردشگری روستایی است. با توجه به اینکه 9۵ درصد جمعیت استان 
قم شهرنشین هستند، آلودگی هوا، حاشیه نشینی و اسکان در سکونتگاههای غیررسمی 
به عنوان یک معضل در این شهر محسوب می شود. همین امر سبب شده که شهروندان 
گرایش زیادی به گردشگری روستایی داشته باشند. شاهد این مدعا هم جاده های شلوغ 
روستاهای خوش آب وهوای قم در ایام پایانی هفته است. روستاهای ییلاقی قم که بیشتر 
در بخش کهک و خلجستان وجود دارند، از مقاصد شهرنشینان برای گردشگری روزانه و 

گاه موقت چندروزه است.
اما نکته ای قابل توجه این است که روستاهای قم باوجود جاذبه های طبیعی و انسانی 
در بعد منطقه ای، نتوانسته اند از فرصت گردشگر پذیری موجود برای توسعه گردشگری 

روستایی و درنهایت توسعه روستا بهره لازم را ببرند.
مهم ترین عامل در این مسئله کمبود زیرساخت های لازم ازجمله مکان های اقامتی، 
پذیرایی، رفاهی و درنهایت ضعف مدیریت درزمینه توسعه گردشگری روستایی می باشد که 
همین امر موجب شده گردشگری نه تنها به اقتصاد روستائیان کمک نکند، بلکه از این طریق 
تهدیدهایی هم در کمین روستائیان قرارگرفته است. افزایش آسیب های زیست محیطی به 
دلیل نامناسب بودن عوامل زیرساختی و ضعف سرمایه گذاری در این بخش برای استفاده 

از آثار مثبت گردشگری روستایی در پیشبرد توسعه روستایی، ازجمله این تهدیدهاست.
امروزه تقریباً همه کارشناسان به این نتیجه رسیده اند که روستاهای استان قم نقاط 
قوت زیادی برای جذب توریست و گردشگر دارند. یکی از مهم ترین این نقاط قوت، داشتن 
پتانسیل لازم برای سرمایه گذاری و برنامه ریزی توریسم است. چشم اندازهای زیبا، فضای 
سبز و باغ های میوه در نزدیکی نواحی روستایی، وجود حس مشارکت در اهالی روستا، وجود 
آداب، رسوم، فرهنگ های محلی و سنتی با توجه به برگزاری مراسم های مذهبی و وجود 
چندین امامزاده، نزدیکی به شهر قم و شهرهای استان های همسایه، داشتن محیطی آرام 
و بدون آلودگی صوتی، آب وهوای مطلوب در فصول گرم سال نسبت به شهر قم، وجود 
منابع طبیعی، چشمه و قنات در سطح روستاها و از همه مهم تر اعتقاد مسئولان به داشتن 
توانمندی های بالقوه در منطقه برای ایجاد اشتغال از طریق توسعه گردشگری به عنوان نقاط 

قوت روستاهای قم درزمینه توسعه گردشگری روستایی به شمار می رود.
اما درزمینه توسعه گردشگری روستایی در قم ضعف هایی هم وجود دارد که در 
برنامه ریزی ها باید موردتوجه قرار گیرد که از آن جمله می توان به نامناسب بودن و کمرنگ 
بودن نقش هدایتگر و سرمایه گذار دولت و بخش خصوصی درزمینه گردشگری اشاره کرد. 
البته ناکافی بودن تسهیلات و خدماتی همچون مکان های اقامتی، پذیرایی و رفاهی هم 
بی تأثیر نیست. نبود افراد آموزش دیده و نیروهای متخصص درزمینه گردشگری در این 
نواحی، نامناسب بودن زیرساخت ها ازجمله راه مناسبت و خدمات بهداشتی، ظرفیت پذیری 
محدود درزمینه جذب گردشگری به دلیل محدودیت منابع، توزیع نامناسب گردشگران در 
فصول ساز به ویژه کاهش در زمستان و پائیز، بی اطلاعی گردشگران از برخی جاذبه ها و عدم 
دسترسی مناسب و آسان به جاذبه های گردشگری روستاهای قم از دیگر نقاط ضعف در 

توسعه گردشگری روستاهای قم است.
اگر بتوانیم نقاط ضعف مطرح شده درزمینه توسعه گردشگری روستایی را در استان قم 
برطرف کنیم، فرصت هایی هم در اختیار مسئولان قرار می گیرد که می توانند به بهترین 

شکل ممکن از آن بهره گیری نمایند.
بیشتر شدن انگیزه مردم به مسافرت و گردش در سطح استان قم یکی از فرصت های 
بسیار مناسبی است که مسئولان باید از آن بهره لازم را ببرند. امروزه در ایام پایانی هفته 
و تعطیلات خاص، شاهد بروز ترافیک بسیار سنگین در محورهای مواصلاتی روستایی 
قم هستیم که در همین روزها هم به دلیل نبود زیرساخت مناسب، متأسفانه شاهد بروز 
تصادفات دل خراشی هستیم که بعضاً منجر به از دست دادن یک یا چند نفر از همشهریان 

ما می شود.
نزدیکی کلان شهر قم و شهرهای اطراف همچون کاشان و ... به این مناطق، یکی دیگر از 
فرصت ها برای توسعه گردشگری روستایی استان قم است. امروز شاهد هستیم که توجه و 
حمایت مسئولان برای حفظ گردشگری داخلی، توسعه روستاها و ایجاد اشتغال بیشتر شده 

است که این اتفاق مبارکی است و روستائیان باید بیشترین بهره را از آن ببرند.
توجه بخش خصوصی به سرمایه گذاری در روستاها نیز یکی دیگر از فرصت های پیش 
روی توسعه گردشگری روستایی است. در این مورد نقش مسئولان برای ایجاد زیرساخت ها 
می تواند بسیار پررنگ باشد. امروز اگر می خواهیم که روستاهای استان قم عصای دست 
شهرستان قم باشند، باید زیرساخت های لازم را در این مناطق ایجاد کنیم، در غیر این 

صورت تبدیل به باری بر دوش قم خواهند شد.
از طرف دیگر توسعه گردشگری روستایی تهدیدهایی را هم به همراه خواهد داشت که 
باید مسئولان به این نکات هم توجه لازم را داشته باشند. بالا رفتن قیمت زمین و مسکن در 
این مناطق یکی از تهدیدهایی است که امروز گریبان برخی از روستاهای قم را گرفته است. 
تراکم بیش ازحد و شلوغ شدن روستاها، آسیب به مزارع و باغ ها، آلودگی محیط زیست، 
ازجمله آب وخاک و از بین بردن درختان و از بین رفتن فرهنگ و آداب ورسوم محلی از 

دیگر تهدیدهایی است که در توسعه گردشگری روستایی وجود دارد.
به نظر می رسد که مسئولان باید با دقت بسیار بالایی نسبت به توسعه گردشگری 
روستایی اقدام کنند تا روستائیان بتوانند با پرداخت کمترین هزینه، بیشترین بهره را از 

این توسعه ببرند.

رئوفیان فعال سیاسی اصولگرا: 

رفتار صداوسیما مصداق فتنه گری است
 یک فعال سیاسی اصولگرا تاکید کرد: اقدامات و حرکات مغایر با وحدت ملی 

و عوامل یکپارچه ساز ملت ایران است و به وحدت ضربه می زند.
ابوالقاسم رئوفیان در خصوص پخش تصاویر اهانت به بزرگان نظام از صداوسیما و 
آیت الله هاشمی گفت: به نظر من این موضوعی است که مدعی العموم باید برای بررسی و 
برخورد با آن وارد شود.وی ادامه داد: اینطور اقدامات و حرکات مغایر با وحدت ملی و عوامل 
یکپارچه ساز ملت ایران است و به وحدت ضربه می زند.رئوفیان گفت: این نوع برخوردهای 
خارج از اصول صدا و سیما نه تنها جناحی نیست؛ بلکه خارج از مسائل جناحی و وحدت 
یک کشور را هدف قرار داده و مصادیق فساد است و حتما به تصویرکشیدن چنین صحنه ای 
خاطر رهبر انقلاب اسلامی را مکدر کرده است.وی ادامه داد: نه تنها رهبر انقلاب اسلامی، 
بلکه افکار عمومی نیز نظاره گر عملکرد مسئولان در همه عرصه ها و حوزه ها هستند از این 
موضوع مکدر و جریحه دار شده اند.رئوفیان بیان کرد: حتما با این موضوع باید برخورد شود 
زیرا نقطه تاریک و سیاهی در پرونده ریاست صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران است که 
تازگی شروع به کار کرده اند زیرا ایشان نه تنها تا به امروز با این موضوع برخوردی نداشته اند، 
حتی صداوسیما کوچک ترین واکنشی نیز نسبت به آن از خود نشان نداده اند.وی اظهار کرد: 
در سی وششمین سال جشن پیروزی انقلاب اسلامی که یکی از بزرگ ترین انقلاب های 
تاریخ اسلام است درست نبوده با چنین اقداماتی وحدت و یکپارچگی همیشه رهبر معظم 
انقلاب بر آن تاکید دارند مورد حمله قرار بگیرد.رئوفیان در پایان گفت: این رفتار مصداقی از 

فتنه گری است که صداوسیما و مسئولان امر، همه باید پاسخگوی آن باشند.

معاون وزیر علوم: 

دانشگاه ایرانیان نمی تواند 
دانشجو پذیرش کند 

معاون آموزشی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری تاکید کرد که دانشگاه جامع 
ایرانیان )دانشگاه احمدی نژاد( هیچگونه وجاهت قانونی برای پذیرش دانشجو ندارد. 
به گزارش ایرنا، مجتبی شریعتی نیاسر صبح  روزگذشته در نشست خبری در پاسخ به 
سوالی درباره آخرین وضعیت دانشگاه جامع ایرانیان گفت: به اداره ثبت شرکت ها اعلام 
شده که این دانشگاه غیرقانونی است و از پژوهشگاه دانش های بنیادی نیز خواسته ایم تا 
دامنه سایت این دانشگاه را لغو کند. به گفته وی در روز ۱9 شهریور ۱393 نیز غیرقانونی 
بودن فعالیت های این دانشگاه به اطلاع محمود احمدی نژاد رسیده است. شریعتی نیاسر 
خاطرنشان کرد: این دانشگاه هر اقدامی را انجام دهد باید پاسخگوی تبعات قانونی آن باشد 
و از معاونت حقوقی وزارت علوم نیز خواسته ایم تا این موضوع را پیگیری کند. وی سه 
موضوع بی تقوایی، خودمحوری و تفسیر به رای از قانون را عوامل اصلی انحراف از مسیر 
برشمرد و گفت: مجوز شورای عالی انقلاب فرهنگی برای دانشگاه ایرانیان مربوط به سال 
89 و برای تاسیس واحدی به ریاست محمد شریف ملک زاده در شهر دبی و کشور امارات 
متحده عربی است. براساس قانون هر دانشگاهی بخواهد در تهران تاسیس شود باید ابتدا 
مجوز شورای عالی انقلاب فرهنگی و سپس مراحل 9 گانه کسب مجوز از دفتر شورای 
گسترش آموزش عالی را طی کند با این حال و به گفته معاون آموزشی وزارت علوم از 
آنجایی که بعد از سه سال از کسب مجوز شورای عالی انقلاب فرهنگی گذشته و اقدامی 
برای راه اندازی این دانشگاه صورت نگرفته مجوز صادر شده از سوی شورای عالی انقلاب 
فرهنگی نیز منقضی شده است. وی همچنین از محسوس شدن توسعه کمی پذیرش 
دانشجو در دانشگاه های خاص )دانشگاه های پیام نور، جامع علمی کاربردی و فنی و حرفه 
ای( خبر داد و گفت: مدیران این دانشگاه ها نیز در این زمینه توجیه و با نظام تصمیم گیری 

آموزش عالی هماهنگ هستند. 

خوشرو پس از ورود به نیویورک تاکید کرد: 

لزوم نفی ایران هراسی و اسلام ستیزی 
سفیر و نماینده جدید کشورمان در سازمان ملل متحد وارد نیویورک شد تا 

ماموریت خود را آغاز کند. 
به گزارش ایسنا، غلامعلی خوشرو در بدو ورود به آمریکا گفت : با توجه به دامنه 
گسترده اقتدار جمهوری اسلامی ایران، نقش های مختلفی در سازمان ملل متحد داریم 
که باید آنها را به خوبی ایفا کنیم. نماینده کشورمان در سازمان ملل بر لزوم مقابله با 
افراطی گری و خشونت و همچنین نفی ایران هراسی و اسلام ستیزی تاکید کرد و گفت: 
در زمینه تقویت صلح و امنیت منطقه و جهان و نیز رفع تحریم های ناروا ضد جمهوری 
اسلامی ایران، باید از همه امکانات به ویژه ظرفیت سازمان ملل استفاده کرد. خوشرو که 
با واحد مرکزی خبر گفت وگو می کرد در پایان ابراز امیدواری کرد که بتواند تحقق اهداف 
جمهوری اسلامی ایران را بیش از پیش پیگیری کند. قرار است عصر سه شنبه سفیر و 
نماینده جدید کشورمان در سازمان ملل استوارنامه خود را به بان کی مون، دبیرکل این 
سازمان تقدیم کند. در یک سال گذشته کارشکنی آمریکا و عدم صدور روادید برای حمید 
ابوطالبی گزینه اول ایران، کرسی جمهوری اسلامی را در سازمان ملل، خالی نگه داشته 
بود. نهایتا در ماه جاری، غلامعلی خوشرو از سوی دولت به عنوان نماینده جدید برای اعزام 
به نیویورک معرفی شد. غلامعلی خوشرو دارای مدرک دکترا در رشته جامعه شناسی از 
آمریکا است و ریاست دانشکده روابط بین الملل وزارت امور خارجه، سفیر و نماینده دائم 
ایران در سازمان ملل در نیویورک، معاون امور بین الملل وزارت امور خارجه در دوران وزارت 
سید کمال خرازی از جمله سمت های خوشرو است. او مقالات متعدد علمی و پژوهشی در 

فصلنامه¬ ها و ...به رشته تحریر درآورده است. 

در نخستین روز سفر جهانگیری صورت گرفت:

امضای 10 سند و یادداشت تفاهم همکاری 
میان ایران و عراق 

هفت سند و یادداشت تفاهم همکاری در جریان سفر معاون اول رییس 
جمهوری اسلامی ایران به عراق بین مسوولان دو کشور امضا شد. 

به گزارش ایرنا، در جریان سفر »اسحاق جهانگیری« به کشور عراق، بعدازظهر امروز 
-دوشنبه- به وقت محلی، این اسناد در زمینه های مختلف در حضور معاون اول رییس 

جمهوری ایران و نخست وزیر عراق، توسط مسوولان دو کشور امضا شد.
بیانیه مشترک کمیسیون همکاری های اقتصادی ایران و عراق که به امضای جهانگیری 
و العبادی رسید، یادداشت تفاهم در زمینه مبارزه با ریزگردها، موافقت نامه حمل و نقل 
جاده ای و هوایی، برنامه اجرایی همکاری های گردشگری، یادداشت تفاهم سومین اجلاس 
کمیسیون مشترک و یادداشت تفاهم همکاری در زمینه زمین شناسی و معدنی و یادداشت 
تفاهم در زمینه استانداردها از جمله اسناد امضا شده است.از دیگر اسناد همکاری امضا شده 
می توان به سند همکاری در زمینه تجاری، یادداشت تفاهم همکاری نمایشگاهی، موافقت 
نامه بهداشت دامی و دامپزشکی اشاره کرد.معاون اول رییس جمهوری صبح دوشنبه برای 
شرکت در کمیسیون عالی مشترک ایران و عراق و دیدار با مقامات عراقی در صدر هیات 

بلند پایه سیاسی و اقتصادی عازم بغداد پایتخت این کشور شد.

ولایتی: 

رییس جمهوری چین به ایران سفر می کند 
رییس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام به روابط 
دوجانبه جمهوری اسلامی ایران و چین اشاره کرد و گفت: قرار است رییس 
جمهوری چین به ایران سفری داشته باشد و در رابطه با تعاملات فی مابین با 

مسوولان کشور دیدار و گفت و گو کند. 
به گزارش ایرنا، »علی اکبر ولایتی« روز دوشنبه در دیدار »وانگ ای« وزیر امورخارجه 
چین، افزود: با توجه به این که منافع دو کشور منافعی مشترک و استراتژیک است، روابط دو 
کشور نیز استراتژیک و راهبردی است.رییس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص 
مصلحت نظام تعامل دو جانبه ایران و چین را مثمر ثمر دانست و با اشاره به سفر اخیر 
خود به چین ادامه داد: سفر ماه های گذشته ام در حوزه اجتماعی بود و البته در آوریل 
نیز در کنگره ای با موضوع جاده ابریشم حضور خواهم یافت و به این کشور سفر می کنم. 

روایتی از درخواست عجیب 
اسفندیار مشایی

زهرا شجاعی داستانی جالب از اولین جلسه احمدی نژاد در کابینه که طبیعتا با 
وزرای کابینه خاتمی بوده است، نقل کرده است که شنیدنی است.

زهرا شجاعی در گفتگویی با اندیشه پویا اظهار کرد: با شرکت در هیئت دولت نهم تفاوت 
چشمگیر دوکابینه قبلی و جدید را متوجه شدم. از کابینه آقای خاتمی تنها من و آقای 
شیبانی رییس بانک مرکزی و دکتر رحمتی وزیر راه حضور داشتیم و آقای مهرعلیزاده هم 

که به کل نیامد. فضا سنگین بود. دستور جلسه خیلی ساده بود.
آقای احمدی نژاد از روی متن می خواند و هر موضوعی که تمام می شد دعوت به صلوات 
می کرد و وارد دستور جلسه بعدی می شد. نزدیک نیمه شعبان بودیم. آقای مشایی طرحی 
آورد با عنوان »میثاق با امام زمان، بیعت با رهبری« و یک میلیارد تومان برای شربت و 

شیرینی در جمکران درخواست هزینه کرد ...
وی افزود: آقای رحمتی وزیر راه در آن جلسه پیشنهاد خوبی دادند. گفتند که شربت و 
شیرینی که دولتی نیست و نیاز به تعیین اعتبار ندارد و به جای آن می توانید پانصد میلیون 
دیگر روی آن بودجه بگذارید تا ما جاده قم – جمکران را درست کنیم تا مردم در مسیر 

زیارت آسیب نبینند.
 آقای احمدی نژاد ناراحت شد و اعتراض کرد که این چه تفکری است، صدایش بالا 
رفت که دولت عوض شده و شما فکر می کنید مملکت را وزارتخانه حفظ می کند؟ گفت 

»جمکران است که کشور را حفظ می کند.«

مدیرکل میراث فرهنگی استان قم خواستار شد:

 استفاده ازخوابگاه های دانشجویی 
برای اسکان مسافران نوروزی 

ایمان: مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم خواستار 
استفاده از خوابگاه های دانشجویی برای اسکان مسافران و زائران نوروزی شد.

عیسی رضایی ظهر دیروز در جلسه ستاد تسهیلات زائرین نوروزی استانداری قم که 
در سالن جلسات استانداری برگزار شد با اشاره به اینکه نخستین جلسه اسکان با مجموعه 
هتل داران برگزار شده است، اظهار کرد: در بازدیدی که از منازل استیجاری اطراف حرم 
مطهر حضرت معصومه )س( داشته ایم مجوز اسکان برای مسافران نوروزی به کسانی که 
خواهان مجوز بودند داده شد.وی افزود: ایام نوروز امسال حدود ۵00 مدرسه اقدام به اسکان 
مسافران و زائران نوروزی کردند که متاسفانه برخی از مدارس با کمبود امکانات مواجه شد، 
از همین رو باید از هم اکنون به فکر تجهیز مدارس باشیم.مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری استان قم با اشاره به اینکه فرهنگیان در مدارس اسکان پیدا می کنند 
گفت: هر ساله به دلیل اسکان مسافران و زائران نوروزی در مدارس اداره کل آموزش و 
پرورش نیاز به حمایت و کمک دارد از همین رو باید مدیران و مسئولان استانی با این 
اداره همکاری لازم را داشته باشند.رضایی تصریح کرد: باید از ظرفیت دانشگاه برای اسکان 
مسافران و زائران نوروزی استفاده کرد از همین رو با برگزاری جلسات با مدیران دانشگاه 

می توان در ایام نوروز مسافران را در خوابگاه های دانشجویی اسکان داد.

 فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( :

18هزار نفر از مردم قم به سرزمین های نور 
اعزام می شوند 

 ایمان:فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( گفت: امسال 18 هزار نفر از مردم 
استان قم، دانشجویان و دانش آموزان به مناطق عملیاتی جنوب اعزام می شوند

مهدی مهدوی نژاد روز دوشنبه در جلسه ستاد برگزاری اردوهای راهیان نور قم، با تاکید 
بر حفظ یاد و خاطره شهدا به ویژه شهدای هشت سال دفاع مقدس اظهار کرد: ساماندهی 
خیل عظیم جمعیت که همه ساله به منظور بازدید از مناطق عملیاتی به سمت جنوب، 
غرب و شمال غرب عزیمت می کنند، اقدام ارزشمندی است. وی با بیان اینکه امسال 
نزدیک به ۶ هزار نفر از مردم استان قم در قالب کاروان های راهیان نور عمومی به مناطق 
عملیاتی جنوب اعزام می شوند گفت: به غیر از این تعداد، چهار هزار نفر از دانشجویان این 
استان به همت ناحیه بسیج دانشجویی و با مشارکت دانشگاه ها به سرزمین های نور عزیمت 
می کنند.فرمانده سپاه استان قم ادامه داد: نزدیک به هشت هزار نفر از دانش آموزان این 
استان نیز به همت سازمان بسیج دانش آموزی و با مشارکت فعال اداره کل آموزش و 

پرورش استان تا نیمه اسفندماه سال جاری از مناطق عملیاتی جنوب بازدید می کنند.

حسینی  اعلام کرد:

سرانه فضای سبز منطقه  5 قم دوبرابر شد
 ایمان: شهردار منطقه 5 قم گفت :با ایجاد فضاهاي سبز و بوستانهاي محله 

اي جدید سرانه فضاي سبز  این منطقه در دو سال گذشته دوبرابر شده است.
 سید جمال الدین حسینی  اظهارداشت:  این افزایش چشمگیر فضاي سبز  درصورتی 
انجام شده است  که شهر قم نیز همانند سایر شهرهاي ایران اسلامي دوره ي خشکسالي را 
سپري مي کند.حسیني ایجاد بوستان بصیرت ، بوستان حضرت رقیه)س( ، بوستان فرهنگ، 
بوستان نیاز، بوستان آیت ا.. بهاءالدیني ، بوستان شهداي قدس و....  را بخشي از پروژه هاي 
عمراني در خصوص افزایش سرانه فضاي سبز منطقه ۵)جمکران(  در دو سال گذشته عنوان 
کرد و افزود: ایجاد و نگهداري فضاي سبز یکي از اصلي ترین مطالبات مردم از شهرداري منطقه 
۵)جمکران( بوده است که این امر در کنار ، کم کردن فاصله  میان این منطقه  و سایر مناطقي 
که به سبب وجود بوستانهاي حاشیه اي و پارکهاي جنگلي و طرحهاي بزرگ کاشت، داراي 

سرانه ي بالاتري هستند محرک طرحهاي گسترش فضاي سبز مي باشد.

جواد قاسمی ورجانی

رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس ششم تاکید 
کرد: اصلاح طلبان نه امروز و نه هیچ موقع دیگری 
از طریق معاملات سیاسی و برخوردهای شبه دلالی 

سیاسی وارد عرصه قدرت نمی شوند.
احمد پورنجاتی در گفت وگو با ایلنا، در خصوص اظهارات 
اخیر یکی از سران اصولگرا مبنی بر اینکه با اصولگرایان 
تندرو ائتلاف می کنیم اما با اصلاح طلبان هرگز؛ گفت: به 
سهم خود و به عنوان یک شهروند که البته کم و بیش در 
عرصه سیاست حضوری دارم از آقای باهنر تشکر می کنم زیرا 
حداقل در این مرتبه بسیاری از متدها و روش های بازی در 

چند نقش را مورد استفاده قرار ندادند.
وی ادامه داد: نتیجه قابل درک از سخنان آقای باهنر، 
اعتراف ضمنی و قابل فهم به شکاف جبهه اصولگرایی است 
که به رغم برخی اظهارات متناقض که گاه برای فاصله گذاری 
میان مواضع جبهه اصولگرا با عملکرد و کارنامه آنچنانی 
دوره حاکمیتی یکپارچه شان در ده سال اخیر ابراز می کنند، 

یک نفر در جریان اصولگرا و در موقعیت آقای باهنر، برای 
نخستین بار می گوید ما همه یکی هستیم و اگرچه ممکن 
است اختلافات جزئی تاکتیکی داشته باشیم اما از منتهاالیه 
جریان عاقل تر و واقع نگرتر اصولگرا تا طیف تندرو و افراطی 

این جبهه همگی یکی هستیم.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با طرح این سوال که آیا 
همه اصولگرایان چنین نگرشی را قبول دارند، اظهار داشت: 
باید منتظر بود چهره های شاخص اصولگرا که در دو سال 
اخیر سعی کردند دامان خود را از آنچه در دوران جریان 
یکدست اصولگرایی در ده سال اخیر با حمایت اصولگرایان 
انجام داد، منزه نگه دارد، نسبت به این سخنان موضع گیری 

و مرزبندی کند.
پورنجاتی با بیان اینکه سخنان باهنر این شائبه را ایجاد 
می کند که گویا اصلاح طلبان برای ائتلاف با اصولگرایان فرض 
قرمز پهن کرده اند، تصریح کرد: هرگز سخنی از ائتلاف با این 
افراد مطرح نشده و هرگز هم چنین نخواهد شد. بنابراین 

نباید افکارعمومی را فراموشکار تلقی کنیم و نباید هم دست 
پیش گرفت تا پس بیفتیم.نماینده مردم تهران در مجلس 
ششم افزود: آقایان برای چاره سازی شکاف های عمیق جریان 
اصولگرا باید همانند دوم خرداد به این فکر کنند که مشکل 

چنددستگی و فروپاشی شان چیست؟
وی با تاکید بر اینکه اصلاح طلبان نه امروز و نه هیچ 
برخوردهای  و  سیاسی  معاملات  طریق  از  دیگری  زمان 
شبه دلالی سیاسی وارد عرصه قدرت نمی شوند، خاطرنشان 
کرد: اصلاح طلبان بسیار شفاف و روشن در مواضع شان وارد 
می شوند و البته این ورود ممکن است هم پوشانی هایی هم با 

دیگر جریان ها داشته باشد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب اضافه کرد: فکر می کنم 
در ماه های آتی برای اینکه جریان اصیل اصولگرایی که یک 
واقعیت غیرقابل انکار هستند، محفوظ بماند بهتر است با 
کارت دیگران بازی نکنند و با اسم اصلاح طلبان نرخ خود را 

در حراج داخلی جبهه خودشان افزایش ندهند.

رئیس فراکسیون کارگری مجلس با بیان اینکه در 
تعیین دستمزد سال آینده کارگران باید معوقات 8 
سال گذشته نیز درنظر گرفته شود، گفت: 35 درصد 
معوقات سال های گذشته به اضافه 18 درصد پیشنهاد 
شده از سوی کارفرمایان، نشان می دهد که دستمزد 
کارگران در سال آینده باید 53 درصد افزایش پیدا 

کند. 
علیرضا محجوب در گفت وگو با خبرنگار خانه ملت، 
درباره میزان افزایش دستمزد کارگران در سال آینده با توجه 
به نرخ تورم، گفت: رسیدگی به موضوع تعیین دستمزد و 
برعهده  و  کار سه جانبه  قانون  براساس  کارگران  حقوق 

نمایندگان کارگری، کارفرمایان  و دولت است.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس 
در مجلس شورای اسلامی، ادامه داد: بند یک ماده ۴۱ قانون 
کار به این نکته اشاره می کند که میزان حقوق و دستمزد 
کارگر باید به بر اساس تورم تعیین شود، اما بند دوم همین 

ماده تاکید دارد که میزان دستمزد یک کارگر باید بر اساس 
حداقل معیشت که همان سبد هزینه ای است تعیین شود.

وی تصریح کرد: فراکسیون کارگری با محاسبه دستمزد 
کارگران براساس سبد حداقل هزینه ای، این مقدار را یک 
میلیون و هفتصد و ده هزار تومان اعلام کرد، البته این مقدار 
به مأخذ آخرین سبد منتشره در سال 83 و تورم های اعلام 
شده در سنوات بعد بوده است، بنابراین همه طرف هایی که 
در تعیین حقوق و دستمزد کارگران نقش دارند، باید براساس 

جدول گویای فراکسیون کارگری تصمیم بگیرند.
محجوب درباره پیشنهاد افزایش ۱8 درصدی دستمزد 
کارگران از سوی کارفرمایان برای سال آینده، تاکید کرد: 
متاسفانه این میزان حتی معادل تورم های پرداخت نشده در 
حقوق و دستمزد کارگران در سال های گذشته هم نخواهد 
بود، به عبارت بهتر مجموع تورم های پرداخت نشده در 
دستمزد کارگران براساس ارقام رسمی بیش از 3۵ درصد 
است که اگر این میزان به ۱8 درصد اضافه شود، افزایش 

حقوق کارگران باید به میزان ۵3 درصد افزایش پیدا کند.
نقش  داد:  ادامه  نهم،  درمجلس  مردم  نماینده  این 
کارفرمایان در سه جانبه تعیین دستمزد کارگران از همه 
اعضا پررنگ تراست، البته کارفرمایان صاحب منفعت بوده و 
ازجیب کارگر سودهای بی شماری را دریافت می کنند، ازاین 
رو باید تاکید کرد که طبق نظریه اقتصاددان برجسته هیچ 
کالایی در طولانی مدت کمتر از قیمت تمام شده فروخته 

نخواهد شد.
رئیس فراکسیون کارگری مجلس، گفت: نمی توان در 
خصوص افزایش دستمزد کارگران در سال آینده کمتر از 
۵3 درصد بحث کرد، بنابراین در تعیین دستمزد کارگران 
نیز  گذشته  سال  معوقات 8  باید  تورم،  میزان  براساس 
پرداخت شود که این میزان یعنی 3۵ درصد به اضافه ۱8 
درصد پیشنهاد شده از سوی کارفرمایان میزان ۵3 درصد 
را برای حداقل حقوق و دستمزد کارگران برای سال آینده 

تعیین می کند.

پورنجاتی رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس ششم:

فرش قرمز برای ائتلاف با اصولگرایان پهن نکرده ایم 

رئیس فراکسیون کارگری مجلس :

دستمزد کارگران سال آینده باید 53 درصد افزایش  یابد

وزیر نفت: پولی برای سرمایه گذاری نداریم

نمایندگان با انتشار اوراق مشارکت موافقت کردند

 کمال الدین پیرموذن نماینده اردبیل گفت: براساس اطلاعات رسیده برخی از 
نمایندگان مجلس هشتم 30 تا 90 میلیون تومان از دولت نهم پول گرفته اند که 

برای رسیدگی به آن شکایتی به کمیسیون اصل نود تقدیم کرده ایم.
»کمال الدین پیرموذن« روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار پارلمانی ایرنا، افزود: یکی از 
نمایندگان امروز به من می گفت که محمدرضا رحیمی معاون اول دولت دهم برای خریدن و 
وامدار کردن نمایندگان مجلس هشتم به دولت، مبلغی حدود 30 تا 90 میلیون تومان به هر 

کدام از کاندیداهایی که در انتخابات مجلس رای آورده بودند، پرداخت کرده است.
وی با بیان این که این اقدام برای خریدن و وامدار کردن نمایندگان بوده است، اظهار 
داشت: برخی از نمایندگان بر این نظر بودند که مجلس هشتم به ما ربطی ندارد، اما ملت بداند 

که قطعا آن را پیگیری خواهیم کرد.
نماینده مردم اردبیل در مجلس نهم اضافه کرد: این میزان مبلغ نشان می دهد که صحبت 

های رحیمی درباره پرداخت یک میلیارد و 200 میلیون تومان به نمایندگان نادرست بوده و 
اگر مبلغی هم پرداخت شده قبل از انتخابات با نام کمک به مساجد شهرستان ها بوده اما تا 
کنون هیچ سخنی درباره دریافت 30 تا 90 میلیون تومان توسط برخی از نمایندگان مجلس 

هشتم از دولت نهم به میان نیامده است.
وی ادامه داد: شکایتی نیز در این زمینه تهیه و به کمیسیون اصل نود تقدیم کردیم و 
رییس کمیسیون اصل نود نیز در این زمینه قول داده تا حصول نتیجه نهایی به این شکایت 
رسیدگی شود. عضو کمیسیون صنایع مجلس تصریح کرد: ما فکر می کردیم که رحیمی به 
۱۷0 نفر از نمایندگان مجلس هفتم که می خواستند کاندیدای مجلس هشتم شوند نفری ۵ 
میلیون تومان پول داده اما با صحبت هایی که امروز شد به این نتیجه رسیدیم که این گونه 
نیست بلکه نمایندگان خاصی پس از انتخابات در مجلس هشتم بسیار بیشتر از این میزان 

دریافت کرده اند. 

 تقدیم شکایتی تازه به کمیسیون اصل 90 مجلس

دریافتی های جدید در مجلس هشتم از رحیمی
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3 اقتصادی

آخرین نرخطلا در ایران 

4,380,000یک مثقال طلا

1,011,100یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,950,000سکه بهار آزادی

10,010,000سکه امامی

5,010,000نیم سکه

2,680,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

 206SD37,500,000وی 8

GLX 405 31,500,000پژو 

SLX 405 32,000,000پژو 

ELX 43,000,000پژو پارس 

 37,500,000پژو پارس سال

E2 90 43,000,000تندر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جدید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلندر

گفت:  جهادکشاورزی  وزارت  در  مسئول  مقام  یک 
میوه های خارجی موجود در بازار مجوز واردات، گواهی ها و 
استانداردهای لازم را ندارند و به مردم توصیه می کنیم از 

مصرف این میوه ها خودداری کنند.
جهانگیر عرب در مورد عرضه میوه های خارجی مانند نارنگی در 
کشور اظهار داشت: اگر در بازار میوه خارجی وجود دارد، قطعا واردات 

این میوه مجوزی از وزارت جهادکشاورزی ندارد.
وی تصریح کرد: چون این محصولات گواهی ها و استانداردهای 
این میوه ها  از مصرف  توصیه می کنیم  به مردم  ندارند،  را  لازم 

خودداری کنند.
عرب تاکید کرد: کیفیت میوه های تولید داخل بسیار بالاست و 
حجم بالای صادرات این محصولات بیانگر آن است که میوه های 
تولید داخل دارای استانداردهای بین المللی هستند، در غیر این 

صورت به این راحتی نمی توانستیم آن ها را صادر کنیم.
تولید  واردات میوه هایی که در داخل  تنها  اینکه  بیان  با  وی 
نمی شود مانند موز، آناناس و نارگیل مجوز دارد، گفت: مردم مراقب 
باشند میوه های سالم مصرف کنند و اگر آنها از خرید محصولات 
غیرمجاز خارجی خودداری کنند، قیمت این محصولات نیز در بازار 

مصرف افت می کند.
قائم مقام معاون وزیر جهادکشاورزی در امور باغبانی در مورد 
ذخیره سازی میوه شب عید گفت: این موضوع بارها مورد ارزیابی 
قرار گرفته و ما در سال ۹3 میزان تولید محصولات باغی مان به ویژه 
سیب درختی و مرکبات بیش از مصرف سرانه کشور است؛ در نتیجه 

هیچ نیازی به واردات نداریم.
عرب با اشاره به اینکه این مساله بسیار شفاف و روشن است،در 
مورد علت گرانی برخی اقلام میوه اضافه کرد: به تدریج کسانی که 
میوه برای شب عید ذخیره کرده اند عرضه خود را کاهش می دهند 
تا محصولشان را در آستانه ایام عید به بازار عرضه کنند که این 
مساله مقداری بر جوبازار تاثیر می گذارد اما این به معنای کمبود 

میوه نیست.
وی تاکید کرد: میزان میوه ذخیره شده برای شب عید امسال 

بیشتر از میزان ذخایر سال قبل است.
دستاوردهای باغبانی پس از پیروزی انقلاب

قائم مقام معاون وزیر جهادکشاورزی در امور باغبانی در مورد 
دستاوردهای حوزه باغبانی در سال های پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی اظهار داشت: پیروزی انقلاب اسلامی در وهله اول زمینه 
استعدادیابی پتانسیل های موجود کشور در بخش کشاورزی را فراهم 
آورد تا با افزایش بهره وری از منابع آب، خاک و نیروی انسانی بتوان 

از امکانات موجود استفاده بهتری کرد.
عرب افزود: مطالعات دقیق تفصیلی اجرایی که پس از پیروزی 
انقلاب انجام شد بیانگر آن بود که تولید محصولات باغبانی در 
کشورما دارای مزیت نسبی است یعنی می شود با یک متر مکعب 
آب محصولات باغبانی را بیشتر از سایر محصولات تولید کرد 
همچنین از نظر ارزش دلاری نیز با یک مترمکعب آب می توان 2 

دلار محصول باغی تولید کرد.
وی اضافه کرد: علاوه بر این با توجه به پایداری تولید وایجاد 
اشتغال مولد و پایدار در توسعه محصولات باغی، بخشی از مشکلات 

مدیریتی کشور مبنی بر ایجاد اشتغال از این راه برطرف شد.
این مقام مسئول در وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه ایران 
در منطقه خشک جهان قرار دارد، تصریح کرد: بنابراین مدیریت 
بهینه آب برای ما مهم است و در آن نقاطی که توانستیم باغات فنی 
خوبی ایجاد کنیم قطعا افزایش بهره وری در آب داشتیم، با مصرف 
بهینه آب محصولات باغبانی تولید کردیم که ضمن ایجاد اشتغال 
مولد زمینه صادرات محصولات باغبانی و افزایش مصرف آنها توسط 

مردم را فراهم کردیم.
عرب با بیان اینکه بین میزان مصرف محصولات باغی و سلامت 
و نشاط جامعه ارتباط مستقیم وجود دارد، گفت: جامعه شاداب و 

بانشاط قطعا جامعه ای پویا خواهد بود.
وی با اشاره به اینکه تولید اکثر محصولات باغی در روستاها انجام 
می شود، افزود: بنابراین در مناطقی که ما موفق شدیم براساس 
مطالعات دقیق باغات فنی خوبی ایجاد کنیم پایداری سکونت در 

روستاها سامان بخشیده شد و به تبع این اقدامات ضریب امنیت 
اجتماعی جامعه افزایش پیدا کرد.

قائم مقام معاون وزیر جهاد کشاورزی در امور باغبانی با بیان اینکه 
سطح زیرکشت باغات کشور نسبت به دوران قبل از پیروزی انقلاب 
400 درصد رشد داشته است، ادامه داد: میزان تولید محصولات 
باغی نیزنسبت به آن دوران  400 درصد افزایش یافته در حالی که 
جمعیت ما 136 درصد رشد داشته و این بیانگر رشد مثبت تولید 

محصولات باغبانی نسبت به رشد جمعیت است.
عرب تصریح کرد: پس از پیروزی انقلاب ما موفق شدیم با تصویب 
استانداردها و رعایت ضوابط فنی تولید، زمینه را برای صادرات بیشتر 

محصولات فراهم کنیم.
وی با بیان اینکه در وزارت جهاد کشاورزی برای استانداردسازی 
تولید محصولات اقداماتی در جهت نظارت از مزرعه تا سفره صورت 
گرفته است، گفت: تدوین دستورالعمل های فنی، ارتقا دانش فنی 
کارشناسان و بهره برداران و حضور در مجامع بین المللی از جمله این 
اقدامات است ضمن اینکه تسهیل حضور بخش خصوصی در مجامع 
بین المللی نیز به توسعه صادرات محصولات باغبانی کمک می کند.

این مقام مسئول در وزارت جهاد کشاورزی ادامه داد: زیتون 
محصولی بود که در دوران قبل از انقلاب در سبد غذایی خانوار جایی 
نداشت و تنها در محدوده خاصی از کشور این میوه و فراورده های 
آن مورد استفاده مردم قرار می گرفت اما با چند اقدام وزارت جهاد 
و  زیتون  زمینه حضور  المللی  بین  و  ملی  کشاورزی در سطح 

فراورده های آن در سبد غذایی خانوار فراهم شد. 
عرب با بیان اینکه امروزه عرصه های مستعد توسعه باغات زیتون 
در مناطق مختلف کشور معرفی شده است، افزود: با همکاری 
بخش تحقیقات وزارت جهاد کشاورزی و دانشگاه های وزارت علوم 
و فناوری  ارقام مناسب هر منطقه  معرفی شد، از سوی دیگر نیز با 
دستورالعمل های فنی کاشت، داشت، برداشت، بسته بندی و فرآوری 

دانش عمومی کشاورزان ارتقا داده شد.
وی با اشاره به اینکه پس از پیروزی انقلاب اسلامی امکان حضور 
در شورای بین المللی زیتون) بعنوان تنها نهاد حاکمیتی تحت نظر 
سازمان ملل( را یافتیم، اظهار داشت: ما در حال حاضر رسما عضو 
این شورا هستیم و این شورا تنها سازمان اقتصادی غیرنفتی است 
که ما عضو آن هستیم ضمن اینکه این شورا در امر برنامه ریزی 
اقتصادی، ترویجی، استانداردسازی و تحقیقات زیتون نقش بسیار 

خوبی ایفا می کند.
عرب با بیان اینکه مصرف سرانه روغن زیتون و فراورده های دیگر 
این میوه نسبت به ایام قبل از انقلاب 500 درصد رشد داشته است، 
گفت: در حال حاضر میزان تولید در واحد سطح در کشور ما بالاتر 
از میزان آن در دنیاست. این میزان در ایران حدود 2000 کیلوگرم و 

در جهان 1840 کیلوگرم است.
وی با اشاره به اینکه هنوز عده ای به دنبال واردات روغن زیتون 
هستند، اضافه کرد: با توجه به میزان مود نیاز به تدریج باید به سمت 
خودکفایی در تولید این محصول برویم ضمن اینکه مصرف سرانه 
روغن در ایران یک سوم جهان و این میزان در دنیا نیم کیلوگرم و 

در ایران 170 گرم است.
عرب افزود: به اعتقاد بنده طی برنامه ای 5 ساله می توانیم این 
فاصله را از میان برداریم و این در برنامه های ترویجی وزارت جهاد 
کشارزی تعریف شده است. علاوه بر این مصرف سرانه روغن زیتون 

در دوران قبل از انقلاب 30 گرم بوده است.
جهش صادراتی محصولات باغبانی

قائم مقام معاون وزیر جهاد کشاورزی در امور باغبانی با بیان اینکه 
هم اکنون حدود 100 هزار هکتار باغ زیتون در کشور داریم و این 
در دوران قبل از انقلاب کمتر از 4 هزار هکتار بوده است، گفت: 
صادرات محصولاتی مانند سیب، پرتقال، انار، خرما و پسته نسبت 
به دوران قبل از انقلاب جهش بسیار زیادی داشته و متوسط تولید 
محصولات باغی نیز نسبت به آن دوران 4 برابر شده ضمن اینکه 

میزان صادراتمان نیز 10 برابر شده است.
عرب اضافه کرد: می توانیم نرخ رشد صادرات را منطقی کنیم تا  
در پایان افق 1404 سند چشم انداز جمهوری اسلامی ایران میزان 

صادرات را 100 درصد افزایش دهیم.

هشدار وزارت جهادکشاورزی به مردم؛

 میوه  خارجی نخرید

مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: سالانه بیش 
از 50 میلیون متر پارچه چادر مشکی از طریق قاچاق وارد 

کشور می شود.
سهیلا جلودارزاده  اظهار کرد: نیمی از نیاز داخلی در حوزه پارچه 

از طریق قاچاق و از کشور های همسایه تامین می شود.
واردات قانونی پارچه بسیار کم است

وی با بیان اینکه میزان واردات قانونی پارچه بسیار کم است، گفت: 
تعرفه گمرکی پارچه به میزان زیادی کاهش یافته که این کاهش 

تعرفه موجب ترویج بیشتر واردات قانونی در این حوزه می شود.
جلودارزاده معتقد است: اگر تعرفه ها را افزایش دهند و به جای 
آن تولید کنندگان داخلی را تشویق کنند، به نتایج بهتری خواهیم 

رسید.
مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین با اشاره به استراتژی 
دولت برای مشارکت 30 درصدی زنان در توسعه اقتصادی کشور 
گفت: باید برای تحقق این امر حمایت از زنان در بخش اقتصاد 

افزایش یابد و در تخصیص بودجه ها نیز این حمایت دیده شود.
سالانه 80 هزار تن پارچه 

از طریق مناطق آزاد وارد می شود
در این زمینه گلناز نصرالهی، مدیر کل دفتر نساجی و پوشاک 
وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز با بیان اینکه واردات پارچه بیش 
از نیاز کشور است، گفت: سالانه 80 هزار تن پارچه از طریق مناطق 
آزاد وارد می شود و 50 هزار تن نیز واردات رسمی صورت می گیرد 
و حدود 80 هزار تن هم واردات غیر رسمی است که می طلبد که 

دولت حمایت خاص از صنعت نساجی داشته باشد.
به گفته وی میزان ورود پارچه به کشور در سال 2011 معادل 
200 هزار تن بوده که کمتر از 50 درصد این کالاها از طریق 

گمرکات و مناطق آزاد بوده است.
ایران که یکی از مصرف کننده های عمده پارچه چادر مشکی به 
شمار می رود همواره با حجم زیاد واردات این محصول و سودجویی 
و تخلف مواجه است چراکه برخی افراد به اسم چادر مشکی، 
پارچه های دیگر را با تعرفه پارچه چادر مشکی وارد می کنند و سود 

کلان به جیب بزنند.

رییس مرکز رتبه بندی سازمان مدیریت صنعتی با اشاره 
به برترین گروه های صنعتی در سال گذشته، از سهم 23 
و  داد  خبر  فروش  در  نفتی  فرآورده های  گروه  درصدی 
گفت: بیشترین دارایی های کشور با 54 درصد در اختیار 

بانک هاست.
 مجید درویش در همایش رتبه بندی 100 شرکت برتر ایران 
در سال 13۹2 با بیان این که در میان شرکت های برتر تنها هفت 
درصد از آن ها مالکیت دولتی دارند، گفت: قوی ترین رشته صنعتی 
در کشور در سال 13۹2 فرآورده های نفتی بودند که 23 درصد از 

فروش کل گروه ها را به خود اختصاص داده اند.
وی افزود: بانک ها نیز با اختصاص 1۹ درصد از سهم فروش و 
گروه شرکت های چند رشته ای صنعتی با اختصاص سهم 10 درصد 

از فروش در رتبه های بعدی قرار گرفتند و کمترین سهم فروش 
را گروه خدمات عمومی، رفاهی و گردشگری دارد که به تازگی به 

جمع گروه های حاضر در رتبه بندی پیوسته است.
درویش با بیان این که بیشترین دارایی ها با 54 درصد در اختیار 
بانک هاست، اظهار کرد: پس از آن شرکت های چند رشته ای 
صنعتی با شش درصد و سرمایه گذاری های مالی با 5,8 درصد در 
رتبه های دوم و سوم قرار گرفته اند که مجموع این سه گروه 65,8 
درصد از کل دارایی ها را شامل می شود. رییس مرکز رتبه بندی 
سازمان مدیریت صنعتی با اشاره به سودآوترین گروه های صنعتی 
در سال گذشته گفت: گروه پتروشیمی با 15 درصد، فرآورده های 
نفتی با 14,8 درصد و شرکت های چند رشته ای صنعتی با 14 
درصد بیشترین سودآوری را داشته اند. وی با اشاره به گروه های برتر 
در زمینه حاشیه سود ادامه داد: حاشیه سود گروه واسطه گری های 
مالی 54 درصد، اکتشاف و استخراج 4۹ درصد، گروه انبوه سازی 
املاک و مستغلات 45 درصد و میانگین حاشیه سود در کسب و 
کار کشور 22 درصد است. درویش با بیان این که بانک ها با 23 
درصد سهم از اشتغالزایی بیشترین نقش را در اشتغالزایی در میان 
گروه های صنعتی داشته اند، گفت: پس از آن خودروسازان  با 13 
درصد و فلزات اساسی با ۹ درصد در رتبه های بعدی قرار گرفته اند.

رییس مرکز رتبه بندی سازمان مدیریت صنعتی اظهار کرد: در 
بخش صادرات نیز رتبه اول در اختیار گروه پتروشیمی با 30 درصد 
است و پس از آن گروه های چند رشته ای صنعتی با 23 درصد و 

فرآورده های نفتی با 22 درصد در رده های بعدی قرار گرفته اند.
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هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم 
تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون 
مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در 

پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱393۶033000۱008۱۷۵ شماره  رأی   -۱
۱39۱۱۱۴۴3000۱00200۴آقای/ خانمسعید صنیعی فرزند حسین۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۱۵0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

۱۱22۴ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره ۱393۶033000۱0022۱2  رأی   -2  
۱39۱۱۱۴۴3000۱00۱02۴ آقای/ خانم حسنعلی اسماعیلی موخر فردوئی 
فرزند نور علی ۶دانگ یک باب ساختمان  بمساحت ۱۷۶/۴0 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی ۱08۱۷/۱ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱393۶033000۱0222۶۶ شماره  رأی   -3  
اله  کلام  فرزند  ذکریا جعفری  خانم   / آقای   ۱39۱۱۱۴۴3000۱00۴۴30
۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱32 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی ۱۱۵۷8/2۷۷ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از تقی جعفری.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره ۱393۶033000۱0۱۱2۵۱  رأی   -۴  
نصرت  فرزند  خانی  اله  نبی  خانم   / آقای   ۱39۱۱۱۴۴3000۱00۱۶33
اله۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۵0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی ۱۱۵۷8/۱3 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از خانم کبری کاظمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره ۱393۶033000۱02۴۱۵۵  رأی   -۵  
۱39۱۱۱۴۴3000۱003238 آقای / خانم رضا فخاران فرزند باقر۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 99 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱0۴۶۱/۱ 
-اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری طی رای هیات به شماره ۱389مورخ 

۷2/۵/2کلاسه 3۷3۴.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره ۱393۶033000۱0280۴0  رأی   -۶  
فرزند  زاده  سراجی  ابوالفضل  خانم   / آقای   ۱39۱۱۱۴۴3000۱00۵0۴۶
حسین۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱۶۶/3۵ متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی ۱0۴80 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی 
از خانم رشیدی طی وکالتنامه  به میزان 90/۱8۵سهم و خریداری عادی 

۱۶89۱۴-90/9/8 دفتر 3 قم نسبت به 90/۱8۵سهم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱393۶033000۱02۶99۶ شماره  رأی   -۷  
فرزند  شهریاری  ابوالفضل  خانم   / آقای   ۱39۱۱۱۴۴3000۱0032۶۶
عباسعلی۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 80/20 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی ۵0۷9 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره ۱393۶033000۱0282۱9  رأی   -8  
۱39۱۱۱۴۴3000۱00۴۱۷۶ آقای / خانم معصومه ریاحی مدوارفرزند ذبیح اله 
۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 88/۵0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی ۱0302 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

علی محمد رضا خانی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره ۱393۶033000۱028۵۱0  رأی   -9  
۱39۱۱۱۴۴3000۱00۵۵۱۶ آقای / خانم محمد رضا طالبی خور آبّادی فرزند 
عباس۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱08/۷8 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی باقیمانده ۱0980 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی 

مع الواسطه از سید محمد گل.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره ۱393۶033000۱023۱۵0   -۱0 
۱39۱۱۱۴۴3000۱00۴302 آقای / خانم محمد حسین زمانی نیا فرزند 

علی۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱۱۶ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی ۱۱۱89/9 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی به صورت 
تفویض وکالت ۵۱۷9۴-88/۵/2۵دفتر 2۴قم مع الواسطه از حبیب اله چاوشی 
به مقدار ۱۱۴متر مربع و مبایعنامه عادی از حبیب اله چاوشی به مقدار 2 متر 

مربع.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره ۱393۶033000۱02۴۱۶۷   -۱۱ 
آیت  فرزند  زاده  عزیز  جعفر  خانم   / آقای   ۱39۱۱۱۴۴3000۱00۴88۵
اله۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱23/۵0 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی ۱0۴۷۷ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره ۱393۶033000۱023۵02   -۱2 
۱39۱۱۱۴۴3000۱003۴09 آقای / خانم مریم عابدینی فرزند غلامرضا۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۱۵۶/۵3 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
۱۱22۴ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی به صورت وکالت نامه 

۱2۷۷۷8-۷9/۴/30دفتر 20قم از آقای محمد ولی ورثه غلامرضا ولی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره ۱393۶033000۱02303۷   ۱3-رأی 
۱39۱۱۱۴۴3000۱00۵۴88 آقای / خانم رضا خجسته فرزند تقی ۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۱92/33 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

۱0۷۶۱ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
 ۱۴-  رأی شماره ۱393۶033000۱028۱38 مربوط به پرونده کلاسه 
۱39۱۱۱۴۴3000۱00۵038 آقای / خانم حسین عرب مطلق فرزند غلام 
۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱02/۶۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی ۱0۴۷3 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 
از خانمها اقدس-شمسی -فروغ -هما-مهین تاج همگی دادبان وراث مرحوم 

مرتضی دادبان.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره ۱393۶033000۱02۷038   -۱۵ 
فرزند  بخت  خوب  اسداله  خانم   / آقای   ۱39۱۱۱۴۴3000۱0038۴9
احمد۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱۴9/2۵ متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی ۱۱020/3۶ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از حمید کلهر و محمد دادبان پور.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره ۱393۶033000۱0۱۴8۷۵  ۱۶-رأی   
۱39۱۱۱۴۴3000۱002۵3۷ آقای / خانم جواد اربابی فتاح فرزند عباس۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۱۴۶/2۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

۱۱۵۶8 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره ۱393۶033000۱0۱۷۵۷9   -۱۷ 
۱39۱۱۱۴۴3000۱002۴۷۴ آقای / خانم ابراهیم برزا فرزند محمد۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 90 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱0۴۵۶ 

-اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره ۱393۶033000۱0۱8۱۶2   -۱8 
۱39۱۱۱۴۴3000۱002۴۷۵ آقای / خانم عباسعلی برزا فرزند محمد۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۱۵۱/۵۴ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

۱0۴۵۶ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره ۱393۶033000۱020۴00   ۱9-رأی 
۱39۱۱۱۴۴3000۱002۶۱۱ آقای / خانم ابوالفضل رنجبر فرزند حسین۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۱02 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

۱۱39۵/۱3 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره ۱393۶033000۱003۴۵0   -20 
۱39۱۱۱۴۴3000۱00۱0۴۵ آقای / خانم یداله علی اکبر زاده قمی فرزند 
ابوالفضل ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 8۷/۱۵ متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی ۱0۴82/۱0 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند 

رسمی.

پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره ۱393۶033000۱0302۷8   -2۱ 
فرزند  خاوه  عموئیان  علیرضا  خانم   / آقای   ۱39۱۱۱۴۴300020009۶۷
شکراله۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 2۶۵/3۷ متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی  ۱08۱۶ مکرر -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی 
به مقدار 2۴3/۶0متر مربع مع الواسطه از محمد برخوردار و2۱/۷۷متر مربع 

خریداری عادی از وراث غلامرضا اکوش.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره ۱393۶033000۱02۱28۶   -22 
۱39۱۱۱۴۴3000۱003۴۷۴ آقای / خانم عباس طوسی مقدم فرزند میرزا 
حسین۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱20 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی ۱028۱ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از محمد تقی هدایتی .
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره ۱393۶033000۱02933۱   -23 
۱39۱۱۱۴۴3000۱00۵۵9۱ آقای / خانم مصطفی الهی فردفرزند عباس 
۴دانگ مشاع از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱۴۷/90 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی ۱09۱2/2 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره ۱393۶033000۱029338   -2۴ 
۱393۱۱۴۴3000۱00۱۱02 آقای / خانم بتول بابا غاری فرزند داود2 دانگ 
مشاع از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱۴۷/90 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی ۱09۱2/2 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.

پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره ۱393۶033000۱02۷929   -2۵ 
۱39۱۱۱۴۴3000۱00۵3۷9 آقای / خانم سید مهدی هاشمی منفرد فرزند 
سید محمود۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱۵2/9۱ متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی ۱0۴۷۷مکرر -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره ۱393۶033000۱028۱82   -2۶ 
فرزند  منصوریان  حبیب  خانم   / آقای   ۱39۱۱۱۴۴3000۱00۵۱۶۷
محمد۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۷۷ متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی ۱۱038/28 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.

پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره ۱393۶033000۱02۶۷۷۱   -2۷ 
۱39۱۱۱۴۴3000۱0009۱9 آقای / خانم قزل گل طریقی فرزند محمد 
رحیم۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱28/3۵ متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی ۱۱002 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از آقایان محمد و احمدوعلی ومهدی همگی ولی فرزندان غلامرضا ولی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره ۱393۶03300۱02۶293  رای   –  28
۱39۱۱۱۴۴3000۱003۴۵۷  آقای/ خانم محسن طیبی فرزند محمد ۶ دانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ۱۴۵/۴۴ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

۱09۵9  -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه۱ قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1393/11/28
تاریخ انتشار دوم: 1393/12/13
جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی 
به اطلاع عموم میرساند مساحت 33200 )سی و سه 
هزار ودویست(  متر مربع از اراضی ملی باقی مانده پلاک 
۵- اصلی بخش 3 ساوه موسوم به معصوم آباد )واقع در 
بخش جعفرآباد-کیلومتر۱0 جاده شهید بهشتی- مجتمع 
دامداری معصوم آباد(  جهت اجرای طرح دامداری به آقای 
سید مجتبی جلال زاده  قمی بصورت اجاره واگذار و نامبرده 
نسبت به اراضی موصوف انصراف داده است لذا متقاضیان 
جایگزینی واجد شرایط دارای توان پرداخت هزینه ها و خرید 
اعیانی احداثی براساس اولویت های موجود در واگذاری 
زمین)موضوع ماده ۱۴ دستوالعمل اصلاحی ضوابط واگذاری 
اراضی ملی و دولتی(  به شرح ذیل ظرف مدت ۱۵ روز از 
تاریخ انتشار این  آگهی  به مدیریت امور اراضی سازمان جهاد 
کشاورزی استان واقع در بلوار الغدیر)جاده اصفهان( – جنب 
بوستان علوی – سازمان جهاد کشاورزی استان - طبقه ۶ 
اتاق ۶03 جهت کسب اطلاعت بیشتر مراجعه و درخواست 

خود را ارایه نمایند.
اولویت ها:

۱- متخصصان و کارآفرینان بخش کشاورزی  با اولویت 
ساکنین در محل 

2- افراد با تجربه یا فارغ التحصیلان در رشته های مرتبط 
با طرح

3- کارمندان دولت مشروط به ترک اشتغال، باز خرید از 
خدمت و یا باز نشستگی 

۴- سایر اشخاص واجد شرایط



ورزشی 4

با لغو سفر هوایی به اهواز؛

فوتسالیست های ماهان تندیس قم 
با قطار راهی اهواز شدند

تیم فوتسال ماهان تندیس قم به جای سفر هوایی با استفاده از قطار برای دیدار 
هفته بیست و دوم لیگ برتر فوتسال راهی اهواز شدند.

 چیزی در حدود ۱0 روز بعد از انجام بازی های هفته بیستم مسابقات شانزدهمین دوره 
لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور قرار است از بیست و هشتم بهمن ماه دیدارهای هفته 

بیست و دوم لیگ برتر فوتسال ایران به انجام برسد.
ــگاه های کشور در هفته های رو به پایان  دلیل تعطیلی مسابقات لیگ برتر فوتسال باش
شانزدهمین دوره این مسابقات، سفر تیم ملی فوتسال کشورمان به کشور اسلوونی بود زیرا 
ملی پوشان در راه کسب آمادگی برای حضور در رقابت های انتخابی جام جهانی 20۱۶ در 

این کشور اردو زده و بازی تدارکاتی برگزار کردند.
ملی پوشان فوتسال کشورمان که در بین آنها دو بازیکن از تیم فوتسال ماهان تندیس قم 
نیز حضور دارند در هر دو بازی تدارکاتی خود در کشور اسلوونی برابر تیم حریف به برتری 

رسیدند تا انگیزه و آمادگی خود را برای موفقیت در انتخابی جام جهانی نشان بدهند.
حالا ملی پوشان به ترکیب تیم های باشگاهی خود بازگشته اند و قرار است که در پنج هفته 
پایانی رقابت های لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور در ترکیب تیم هایی که مدعی قهرمانی 
هستند یا خطر سقوط به دسته پائین تر را احساس می کنند، برای بهبود جایگاه تیم خود در 
جدول تلاش کنند. در این میان تیم فوتسال ماهان تندیس قم که در حال حاضر در مکان 
پنجم جدول رده بندی رقابت های لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور ایستاده اند برای اینکه 
موقعیت خود را در جدول بهتر کنند در هفته بیست و دوم این بازی ها برابر تیم فوتسال 
حفاری اهواز به میدان خواهند رفت. ماهان تندیس قم در هفته بیست و دوم میهمان تیم 
فوتسال حفاری اهواز است و برای اینکه امروز با این تیم روبه رو شود با توجه به وضعیت 
این روزهای شهر اهواز که با مشکلات گرد و غبار و هوای آلوده مواجه است، به جای سفر 

هوایی از طریق قطار راهی اهواز شدند.
ماهانی ها در این فصل هیچ یک از سفرهای راه دور خود را به جز پرواز از طریق اتوبوس یا 
قطار مسافرت نکرده اند اما به دلیل شرایط خاص این روزهای اهواز مجبور شدند با قطار به 

اهواز بروند و امروز برابر تیم حفاری قرار می گیرند.
فوتسالیست های ماهان تندیس قم در حالی برابر رقیب سرشناس خود صف آرایی می کنند 
که در نیم فصل نخست بازی ها در سالن 2 هزار نفری مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم 
میزبان تیم حفاری بودند و برابر این تیم ابتدا دو بر صفر عقب افتادند و در نهایت دو بر دو 

مساوی کردند.
در جدول رده بندی رقابت های لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور هم اکنون تیم فوتسال 
ماهان تندیس قم با کسب 3۴ امتیاز در مکان پنجم ایستاده است در حالی که تیم فوتسال 
حفاری اهواز با کسب 38 امتیاز یک پله بالاتر و در مکان چهارم ایستاده و بازی دو تیم در 

هفته بیست و دوم قطعا حساسیت های زیادی دارد.

روزهای آغازین اسفند ماه؛

کاراته  کاهای قم در سبک سی شین کیوکوشین 
روی تاتامی می روند

کاراته کاهای مطرح استان قم در تلاش برای کسب مدال های طلا، نقره و برنز 
مسابقات سبک سی شین کیوکوشین قهرمانی کشور با حریفان خود به رقابت 

می پردازند.
در شرایطی که علاوه به ورزش های رزمی در بین نوجوانان و جوانان ورزش دوست قم 
بسیار زیاد است رشته ورزشی کاراته در بین دیگر ورزش های رزمی جایگاه ویژه ای را به 
ــانی بسیار زیادی دارد. کاراته با توجه به موفقیت های  خود اختصاص داده و نیروی انس
متعددی که در 3 دهه اخیر برای ورزش قم و کشورمان در میادین داخلی و برون مرزی 
به دست آورده علاقمندان زیادی را به خود جذب کرده و آمار ورزشکاران سازمان یافته 
ــته ورزشی در رقابت با رشته ای همچون فوتبال است. در قم باشگاه های بسیار  این رش
زیادی در رشته کاراته فعالیت می کنند و در اوقات فراغت نیز که همگان تصور گرایش 
نوجوانان و جوانان به سمت و سوی رشته  پرمخاطب فوتبال را دارند رشته کاراته پایگاه 
گذران مناسب اوقات فراغت بسیاری از دانش آموزان در سنین مختلف است. کاراته  قم در 
بخش قهرمانی همواره یکی از رشته های برتر و سرآمد بوده است و ورزشکارانی که در این 
رشته فعالیت می کنند در سال های اخیر موفقیت های متعددی را در میادین مختلف اعم 
از کشوری، بین المللی، آسیایی و جهانی برای ورزش قم رقم زده اند. کاراته کاهای استان 
قم در طول سال چندین رقابت مهم داخلی و برون مرزی را تجربه می کنند و افتخارت 
کسب شده آنها به ویترین موفقیت های ورزش قم اضافه می شود، در حالی که اکنون تا 
پایان سال کمتر از 3۵ روز دیگر باقی مانده چند رقابت مهم دیگر پیش روی کاراته کاهای 
استان قم است. برنامه آموزش و رقابت های پیش بینی شده از سوی فدراسیون کاراته در 
ــبک های مختلف کاراته در حالی اعلام شد که یکی از مهمترین رقابت های پیش رو  س
همین مسابقات قهرمانی کشور آقایان در سبک سی شین کیوکوشین است که روز اول 
اسفند ماه در رده های سنی نونهالان، نوجوانان، جوانان، امید و بزرگسالان به میزبانی سالن 
شهید کبکانیان تهران به انجام خواهد رسید. همچنین مسابقات قهرمانی کشور آقایان 
سبک کیوکشین در رده سنی بزرگسالان در روز اول اسفند ماه در تهران برگزار می شود 
و یکی از مهم ترین مسابقات، جام بین المللی صلح و دوستی کشورهای خاورمیانه است 
که در سبک کیوکوشین ufk  به میزبانی هیئت کاراته استان فارس در بخش آقایان و 
در تمام رده های سنی برگزار خواهد شد. مسابقات قهرمانی کشور در بخش تیمی سبک 
شیتوریو شوکوکای یونیون در رده های سنی نوجوانان، جوانان، امید و بزرگسالان برای 
برگزاری در نخستین روز اسفند ماه به میزبانی تهران برنامه ریزی شده است، ضمن اینکه 
مسابقات قهرمانی کشور در سبک بودوکای کاراته ویژه رده های سنی نوجوانان، جوانان و 

بزرگسالان اول اسفند ماه در تهران برگزار می شود.
پیکارهای قهرمانی کشور در بخش تیمی سبک ایشین ریو اوکیناوایی در بخش آقایان 
ــنی اول اسفند ماه در آذربایجان شرقی و مسابقات جهانی سبک  و در تمام رده های س
کیوکوشین اویاما در بخش آقایان ویژه رده سنی بزرگسالان 30 بهمن و اول اسفند ماه 
ــابقات قهرمان قهرمانان سبک  ــید. مس در مجموعه کارگران تهران به انجام خواهد رس
کیوکوشین کان در رده های سنی جوانان، بزرگسالان و پیشکسوتان اول اسفند ماه در 
سالن شهدای پاکدشت تهران و کلاس ارتقاء تا درجه ممتاز ملی و JA کاتای بانوان سبک 
کیوکوشین ماتسوشیما 30 بهمن ماه و اول اسفند ماه در تهران دیگر برنامه های آموزشی 

و رقابتی پیش روی کاراته کاها قم محسوب می شوند.

لایحه ای که با مخالفت شدید اعضا باز هم تصویب شد:

کمک دو میلیاردی شهرداری قم به صبا
ایمان: لایحه کمک به تیم صبای قم با وجود مخالفت های شدید در شورای 

اسلامی شهر قم تصویب شد.
منع قانونی کمک استانداری قم به تیم صبا از محل اعتبارات عمرانی موجب شده 
تا استانداری هر از گاهی رایزنی هایی با شهرداری قم انجام دهد تا مقداری بودجه 
عمرانی را به شهرداری اختصاص دهد به این شرط که شهرداری بخشی از آن را به 

تیم صبا پرداخت کند.
ــتانداری می خواهد ۵ میلیارد تومان در ردیف اعتبارات عمرانی به  این بار هم اس
ــهرداری دو میلیارد از این مبلغ را به صبا  ــهرداری قم بدهد به این شرط که ش ش

اختصاص دهد.
مطرح شدن این لایحه سال قبل نیز مخالفت های بسیاری در شورای شهر به وجود 
آورده بود اما باز در مرحله عمل به تصویب رسید. امسال هم با اینکه به گفته رئیس 
شورای شهر در جلسه گذشته، اعضا با این لایحه مخالفت کرده بودند و در جلسه 
امروز که قبل از ظهر یکشنبه برگزار شد هم با وجود اظهار مخالفت های بسیار، در 

نهایت با رأی بالایی تصویب شد.
ــهر قم با اشاره به تمایل معاون سیاسی  ــورای اسلامی ش ولی الله بیاتی، رئیس ش
امنیتی و معاون برنامه ریزی استاندار برای حضور در جلسه رسمی و توضیح درباره 
این لایحه گفت: دیروز معاون برنامه ریزی و مدیرعامل صبا در جلسه هیئت رئیسه 
ــرکت کردند و تقاضا داشتند که این موضوع در شورا تصویب شود و به ابهامات  ش

شورا هم پاسخ دادند.
ــتاندار صحبت کرده بود و  ــورا با اس وی ادامه داد: با وجود اینکه یکی از اعضای ش
استاندار گفته بود من به این کار راضی نیستم، باید به شرایط سخت این تیم هم 

توجه کرد.
کمک دو میلیارد تومانی به صبا

رئیس شورای شهر قم اظهار داشت: هیئت رئیسه تصمیم گرفت که این موضوع 
را در شورا تصویب کند منتهی ۴0 درصد سهم صبا خواهد بود و این مبلغ تا سقف 

۵ میلیارد تومان است.
محسن عابدینی پور، عضو کمیسیون برنامه و بودجه با اشاره به اینکه انتظار این بود 
که این موضوع مطرح نشود، گفت: به نظر من باید از این ۶0 درصد 20 درصد را باید 

بدهیم به تیم های محلی که دارند با کمترین امکانات کار می کنند.
محمود مسگری، دیگر عضو شورای شهر قم در این رابطه ابراز داشت: اگر دوستان 
ــهرداری داده نمی شود چرا که این پول از سر  با این مخالفت کنند دیگر پول به ش

جمع اعتبارات عمرانی دستگاه ها کم شده است.
استاندار ناراضی است

حجت الاسلام سعید روحانی با اشاره به سخنان بیاتی گفت: بار قبل این موضوع در 
جلسه مطرح شد که آقای استاندار با این مسئله راضی است و من عرض کردم که 

من خبر دارم و ایشان راضی نیستند.
وی افزود: در جلسه ستاد سرمایه گذاری هم ایشان گفت من به هیچ وجه راضی 

نیستم. شورا باید در جریان باشد که استاندار اصلا با این موضوع راضی نیست.
ــورای شهر قم ادامه داد: اگر می خواهید حقیقت را  رئیس کمیسیون فرهنگی ش
درباره صبا بدانید بروید پیش معاونین اداره کل ورزش و جوانان و حرف کسانی را 

قبول نکنید که اهداف خاص دارند.
وی با اشاره به کارنامه صبا افزود: می توانیم یک تیم دسته سه بگیریم از بچه های قم 

که همین پول را خرج کنند و بالا بروند.
ــلام روحانی ادامه داد: اگر ما این را قبول نکنیم این پول در اعتبارات  حجت الاس

عمرانی استان خرج می شود و به نفع مردم خواهد بود.
تفاهم برای دور زدن قانون

وحید شایسته نیک، عضو کمیسیون امور زیربنایی نیز گفت: تعاملات بین دستگاه ها 
باید در چهار چوب قانون باشد.

وی خاطرنشان کرد: اینکه دو دستگاه قرار بگذارند کار غیر قانونی انجام دهند هم 
غیر قانونی است و هم غیر شرعی و هم پایه گذار امور غیر قانونی دیگر می شود.

عضو کمیسیون امور زیربنایی ادامه داد: استانداری وقتی بودجه در بخش عمرانی یا 
ملی هزینه می کند باید پاسخگو باشد و این نیست که بترسیم که این پول را بدهند 

به دستگاه دیگر.
وی گفت: این یک ضعف مدیریتی است که پول را برای کار عمرانی بگیرند و در 

ورزش خرج کنند.
ورود صبا به قم اشتباه بود

رئیس کمیسیون امور زیربنایی درباره این مطلب گفت: ورود تیم های قدرتمند به 
شهرهایی که ظرفیت برای آن وارد نشده از اول اشتباه بوده است.

وی با اشاره به اینکه در حال حاضر به خاطر دلایلی باید این تیم کمک کنیم ادامه 
داد: اول اینکه پوشش این تیم با نیروهای بومی به تیم های پایه صورت گرفته است. 
حتی سرمربی این تیم به قم نقل مکان کرده است. این اتفاقات مثبت است و اثراتش 

را در ورزش استان خواهد گذاشت.
وی ابراز داشت: اگر از این تیم حمایت نشود و برود دست یک ارزش این تیم حداقل 

۱0 میلیارد تومان پایین می رود.
سعادت طلب عنوان کرد: مسئله دیگر عنوان است. صبا با اسم شهر قم سالی چند 

بار روی آنتن می رود و این یک برند برای شهر قم است.
رئیس کمیسیون امور زیربنایی ادامه داد: وقتی تیم های بزرگی در کشور ما هستند 
که بالای 90 درصد طرفداران آنها در شهرستان ها زندگی می کنند، وجود فرصت های 
برای ورود این تیم ها به شهر قم به خاطر بازی با صبا، شور و هیجانی ایجاد می کند.

وی افزود: حداقل کاری که برای جوانان می کنیم همین است که سالی یک بار هم 
تیم محبوبشان وارد شهر شود.

ــخنان سعادت طلب افزود: برند قم تیم صبا نیست.  عابدینی پور در واکنش به س
برند قم حرم حضرت معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران و حوزه علمیه است.

ــت: یک نکته که معاون  ــهر هم در دفاع از این لایحه گف ــورای ش نائب رئیس ش
ــرار نداریم که این تیم بماند  ــت که اصلا اص برنامه ریزی دیروز مطرح کرد این اس
ــت ندهد مجبور هستیم که در حال حاضر  اما برای اینکه تیم ارزش خود را از دس

حمایت کنیم.
در نهایت این لایحه با ۱۷ رأی موافق، یک رأی ممتنع و سه مخالف تصویب شد.

پلی آف لیگ قهرمانان آسیا؛

چشم به شروع شیرین ایران با جوانان نفت

برای  اینکه  بیان  با  باشگاه پرسپولیس  قائم مقام 
تیم  این  سرمربی  تغییر  به  نسبت  تصمیم گیری 
سیاست خاص خودش را دارد، گفت: از نتایج و جایگاه 

پرسپولیس به هیچ وجه راضی نیستم.
محمدحسین نژاد فلاح درباره انتخابش به عنوان قائم مقام 
باشگاه پرسپولیس با بیان مطالب فوق اظهار کرد: درخواست 
وزارت ورزش این بود که کنار باشگاه باشیم و به این تیم 
کمک کنیم. امیدوارم با تعامل دیگران بتوانیم مشکلات را 

برطرف کنیم.
اجازه نمی دهیم مشکلات مالی روی تیم اثر بگذارد

وی تاکید کرد: مشکلات مالی به گونه ای نیست که به 
تنهایی و یک شبه بتوانم آنرا حل کنم. قطعا مشکلات زیادی 
وجود دارد ولی تمام تلاش ما این است که اجازه ندهیم 

دغدغه های مالی روی تیم ما اثر نگذارد.
با حمایت وزارت ورزش آمدم

قائم مقام باشگاه پرسپولیس در پاسخ به این سئوال که  
برای حل مشکلات این باشگاه تا چه اندازه مورد حمایت 
وزارت ورزش قرار دارد، گفت: وقتی یک ارگان و یا نهاد یک 
فردی را به عنوان قائم مقام انتخاب می کند، خودش بزرگترین 
دلگرمی و حمایت است! من با حمایت وزارت ورزش آمدم 
و قرار است با تعامل اعضای هیات مدیره و سایر همکاران 

مشکلات را برطرف کنیم.
برای تغییر سرمربی سیاست خاص خودم را دارم

و  پرسپولیس  نژاد فلاح در خصوص وضعیت سرمربی 
احتمال تغییر حمید درخشان، تاکید کرد: در این مورد من 
سیاست خاص خودم را دارم. اولین برنامه ام این است که امروز 
سر تمرین پرسپولیس حاضر شوم و با بازیکنان و کادر فنی 
جلسه برگزار کنم. البته قبل از آن حتما نقطه نظرات حمید 
درخشان را خواهم شنید. نتیجه صحبت های من با درخشان، 
اعضای هیات مدیره و اعضای کمیته فنی در تصمیم گیری 

درباره سرمربی تاثیرگذار است.
اصلا از نتایج پرسپولیس راضی نیستم

وی در پاسخ به این سئوال که »آیا از نتایج و جایگاه تیم 
پرسپولیس رضایت دارید؟« تصریح کرد: خیر، نه من و نه 
نتایج و جایگاه تیم اصلا راضی  از  از طرفداران  هیچکدام 
نیستند. شرایط تیم بسیار سخت و دشوار است. خود کادر 
فنی و بازیکنان هم از قرار گرفتن در این رده از جدول راضی 
نیستند. توقع این بود که پرسپولیس در کورس قهرمانی باشد.

اولین پارامتر نتیجه نگرفتن، کادر فنی است
قائم مقام پرسپولیس درباره اینکه آیا تغییر کادر فنی 
می تواند دوای درد مشکلات و نتیجه گیری این تیم باشد، 
خاطرنشان کرد: نمی توانیم بگوییم وقتی یک تیم نتیجه 
نمی گیرد، کادر فنی تنها مقصر آن است ولی بدون شک اولین 

پارامتر و اولویت عملکرد کادر فنی است.
مذاکره با افشین قطبی و برانکو ایوانکوویچ

نژادفلاح در خصوص اینکه آیا با برانکو ایوانکوویچ یا افشین 
قطبی مذاکره ای داشته است یا خیر، تاکید کرد: خیر من 

مذاکره ای نداشتم.
»آیا نماینده شما با این دو مربی مذاکره ای انجام داده 
است؟« قائم مقام پرسپولیس بدون ارائه پاسخ شفاف به این 

سئوال، گفت: این مسائلی است که بعدا باید به آن بپردازیم.
مشکل مالیاتی در قرارداد دیده می شود

وی همچنین درباره مشکل مالیاتی این دو مربی برای 
حضور در ایران در صورت مذاکره و توافق نهایی با پرسپولیس، 
اظهار کرد: نه درباره این دو مربی که به صورت کلی هر مربی 
دیگری که چنین مشکلی داشته باشد، نتیجه این مشکل در 
قرارداد آورده می شود و تاثیراتش را روی قرارداد می گذارد و 

یکی از دو طرف متعهد به پرداخت مالیات خواهند بود.
نگران واگذاری استقلال و پرسپولیس بودم

باشگاه  مزایده  لغو  درباره  پرسپولیس  باشگاه  مقام  قائم 
متاسفانه  کرد:  خاطرنشان  استقلال  و  پرسپولیس 
تصمیم گیری ها واقعی نیست. من از قبل نگران این نوع 
واگذاری بودم. قبلا هم گفته بودم نکند بلایی از جنس راه آهن 
سر پرسپولیس و استقلال بیاید. حالا مشکلات راه آهن قابل 
جمع شدن بود ولی در صورتی که این مشکل برای استقلال 

و پرسپولیس رخ می داد معلوم نبود چه بلایی سرشان بیاید.
می خواستند این دو باشگاه را از خود دور کنند

و  استقلال  واگذاری  نحوه  سر  اینکه  بیان  با  فلاح  نژاد 
و  استقلال  فروشنده های  گفت:  دارد،  حرف  پرسپولیس 
پرسپولیس جوری برخورد کردند که انگار می خواستند این 
دو باشگاه را از خود دور کنند. واگذاری به این شکل به قیمت 
تعجیل است. خریداران باید احساس کنند که از خرید این 
دو باشگاه منتفع می شوند و سرمایه، آبرو و خودشان تهدید 

نمی شوند. این نیازمند سیاستگذاری خاص خودش است.
نژاد فلاح همچنین اظهار کرد: من با مسئولیت مدیرعامل 
به پرسپولیس آمده ام. کل مسئولیت باشگاه با من است و از 
استعفای آقای سیاسی خبر ندارم. با این حال طبیعی است 
وقتی به عنوان یک مدیر به باشگاه بیایم، پیگیر وضعیت ایشان 

هم باشم.
وی درباره اینکه با وجود انتخابش به عنوان قائم مقام باشگاه، 
وضعیت علی اکبر طاهری )نایب رئیس باشگاه( چه خواهد 
شد، گفت: طاهری عضو هیات مدیره بود و حتی در همان 

مقطع هم از من دعوت شد که مسئولیت باشگاه را بپذیرم ولی 
در آن مقطع برای من و وزارت ورزش شرایط فراهم نشد. من 
الان قائم مقام باشگاه پرسپولیس هستم نه قائم مقام طاهری. 

البته برای طاهری و دیگر همکاران احترام زیادی قائلم.
قائم مقام باشگاه پرسپولیس درباره اینکه گفته بود کاری 
می کند تمام مشکلات مالی پرسپولیس برطرف شود، گفت: 
من به اینصورت نگفتم که کاری می کنم تا باشگاه دیگر 
مشکل مالی نداشته باشد. ما در باشگاه پرسپولیس دو نوع 
مشکل مالی داریم که یکی از آنها به بدهی های انباشته باشگاه 
در سال های گذشته بر می گردد که طبیعتا حل این مشکل 

در مقطع زمانی فعلی مقدور نیست
وی اضافه کرد: نوع دوم مشکل ما به مسائل مالی سال 
جاری بر می گردد که تلاش ما این است این بخش را با کمک 
دوستانمان حل کنیم تا اثرات منفی روی پرسپولیس ایجاد 

نشده و تیم بتواند بدون این دغدغه به کارش ادامه بدهد. 
نژادفلاح در مورد احتمال ایجاد تغییرات در کادرفنی هم 
اینگونه اظهار نظر کرد: حمید درخشان به عنوان پیشکسوت 
وقت گذاشته و اذیت شده است. اگر ایشان هم سرمربی نبود، 
وظیفه داشتم قبل از حضور در باشگاه به عنوان پیشکسوت از 

ایشان رخصت بگیرم.
وی اضافه کرد: من با ایشان نشستی دارم و صحبت ها و 
برنامه هایش را می شنوم اما در پایان فصل باید در صورت توفیق 
یا ناکامی تیم، پاسخگوی هواداران باشم، بهترین تصمیم را در 
این خصوص می گیرم زیرا با موفقیت و پیروزی های متوالی 

تیم، دنبال جلب نظر هواداران هستم.
قائم مقام باشگاه پرسپولیس از مشورت با پیشکسوتان و 
اهالی ورزش برای پیدا کردن راه برون رفت پرسپولیس از 
این وضعیت خبر داد و گفت: شاید یکی از این راه ها تغییر 
مدیریت بوده و شاید راه های دیگر را هم در نظر بگیریم. البته 
باید از حمید درخشان و بازیکنان تیم به خاطر زحماتی که 
کشیده اند، تشکر کرد اما در این مدت خیلی از مسائل دست 

به دست هم داد تا تیم نتیجه نگیرد.

تیم هندبال صبای قم در هفته دهم لیگ بر تر هندبال باشگاه های کشور در 
اتفاقی عجیب با وجود اینکه بازیکنان آن در محل مسابقه حضور پیدا کردند اما 

برابر حریف حاضر نشد.
تیم های هندبال صبای قم و سنگ آهن بافق قرار بود یکشنبه شب در چارچوب هفته دهم 
لیگ بر تر هندبال باشگاه های کشور در سالن شهید حیدریان قم برابر هم قرار گیرند اما این 

مسابقه برگزار نشد.
در این مسابقه بازیکنان و کادر هر دو تیم در سالن حضور پیدا کردند تا آماده مسابقه شوند 
اما گفته می شود بازیکنان صبا به دلیل اینکه قول هایی برای حل مشکلات آن ها تا پیش از 
مسابقه برابر سنگ آهن بافق به آن ها داده شده اما در   نهایت تحقق پیدا نکرده حاضر به حضور 

در زمین مسابقه نشدند.
این در حالی است داوران این بازی در زمین حضور پیدا کرده بودند و تیم سنگ آهن 
بافق نیز به صورت معمول، پیش از مسابقه به گرم کردن و آماده شدن برای شروع مسابقه 

پرداخت اما بازیکنان تیم هندبال صبا در زمان آغاز مسابقه حاضر به بازی نشدند و در مصاحبه 
با دوربین های خبری به انتقاد از وضعیت باشگاه صبای قم پرداختند.

این اتفاق در حالی رخ می دهد که قرار بود تیم هندبال صبا در دیدار هفته گذشته در 
اراک برابر هپکوی این شهر نیز حاضر نشود اما با پادرمیانی فدراسیون هندبال و توافق موقت 
مسئولان تیم هندبال و باشگاه صبای قم، این تیم به اراک سفر کرد و برابر هپکو به میدان 

رفت.
بدین ترتیب به نظر می رسد تیم هندبال صبای قم در مسیر انصراف از ادامه حضور در لیگ 
بر تر گام بر می دارد که در این صورت، صبا پس از 2 سال حضور در لیگ بر تر به دسته اول 

سقوط می کند.
باشگاه صبای قم هنوز به طور رسمی واکنشی نسبت به این عمل بازیکنان تیم هندبال 
صبا نشان نداده در همین حال گفته می شود بازیکنان تیم هندبال صبای قم 80 درصد مبالغ 

قرارداد فصل گذشته خود را دریافت نکرده اند و بابت حضور در این فصل نیز پولی نگرفته اند.

برابر شهدای 15  برتری  با  قم  والیبال سفیر  تیم 
خرداد پیشوا به صعود به مرحله پلی آف لیگ بر تر 

والیبال امیدوار تر شد.
 دیدارهای هفته هجدهم و پایانی لیگ دسته اول والیبال 
باشگاه های کشور شامگاه یکشنبه  آغاز شد و تیم والیبال سفیر 
قم با پیروزی در یک بازی دشوار و نزدیک برابر شهدای 15 
خرداد پیشوا یک گام دیگر به راهیابی به پلی آف نزدیک تر 
شد. در این مسابقه تیم سفیر قم که بر سر صعود به پلی 
آف رقابت فشرده ای با 2 تیم شهدای 15 خرداد پیشوا و 
شهرداری جوان ارومیه داشت، برای زنده نگهداشتن امیدهای 
خود باید از سد نماینده پیشوا عبور می کرد که در   نهایت این 

هدف با پیروزی 3 بر 2 سفیر قم محقق شد.
در این بازی و در ست نخست تیم شهدای 15 خرداد 
پیشوا عملکرد بهتری داشت و در مسابقه نزدیک و فشرده 
در   نهایت 25 بر 23 از سد تیم سفیر قم گذشت و این را با 

برتری به پایان رساند.
بلندقامتان والیبال قم در ست دوم به خود آمدند و توانستند 
با ارائه یک بازی بر تر نسبت به تیم شهدای 15 خرداد پیشوا، 
این ست را با برتری 25 بر 16 پشت سر گذاشته و امیدوارانه 

پا به ست سوم بگذارند.
درخشش شاگردان فرید آخوندزاده در ست سوم هم ادامه 
یافت وس فیر موفق شد در ست سوم 25 بر 23 شهدای 

15 خرداد پیشوا را شکست دهد و در آستانه کسب پیروزی 
در این بازی قرار گیرد اما برتری 25 بر 20 تیم شهدای 15 
خرداد پیشوا در ست چهارم بار دیگر کار را به تساوی کشاند.

 سرانجام در ست پنجم و تعیین کننده سرنوشت بازی، 
دلاورمردان سفیر قم موفق شدند با حفظ هوشیاری و تمرکز 
در امتیازات پایانی در   نهایت 15 بر 12 پیروزی بازی شوند و 

در مجموع 3 بر 2 حریف خود را شکشت دهند.
 بدین ترتیب تیم والیبال سفیر قم در آخرین مسابقه خود 
در صورت کسب پیروزی 3 بر سفر یا 3 بر یک برابر تیم 
شهرداری جوان ارومیه جواز حضور در پلی آف را کسب کرده 

و شانس صعود به لیگ بر تر را پیدا می کند.

نژادفلاح:

از نتایج پرسپولیس راضی نیستم
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تیم نفت به عنوان نخستین نماینده فوتبال ایران در لیگ 
قهرمانان آسیا در رقابتی سخت باید مقابل تیم چند ملیتی 
الجیش قرار بگیرد که چشم امید هواداران فوتبال در سراسر 

کشور، به شروع شیرین این تیم است.
ــیزدهمین دوره لیگ قهرمانان آسیا برای فوتبال ایران از عصر   س
امروز سه شنبه آغاز می شود، مسابقاتی که مرحله پلی آف آن از روز 
۱۵ بهمن ماه استارت خورده و بصورت رسمی از روز سه شنبه پنجم 

اسفندماه با برگزاری دیدارهای مرحله گروهی، شروع خواهد شد.
نفت تهران، تیم سوم سیزدهمین دوره لیگ برتر، نخستین نماینده 
ــت، کار سخت و  ــت که در گام نخس فوتبال ایران در این رقابتها اس
ــاس می کند. آنها در تک بازی  وظیفه بزرگی را بر دوش خود احس
مرحله پلی آف درحالی برابر الجیش قطر صف آرایی می کنند که باید 
از یکسو با پیروزی مقابل این تیم به مرحله گروهی صعود کرده و از 
سوی دیگر با افزایش سهمیه ایران در مرحله گروهی لیگ قهرمانان 
ــیا، از اعتبار و حفظ سهمیه های فوتبال کشورمان در سال های  آس

بعدی این جام دفاع کنند.
ــاگردان علیرضا منصوریان که با خوش اقبالی میزبان این بازی  ش
حساس شده اند، باید در ورزشگاه آزادی برابر این تیم قطری تنها با 
هدف پیروزی به میدان بروند و با پشت سرگذاشتن الجیش، خاطره 
تلخ حذف زودهنگام صبای قم در فصل گذشته و در این مرحله از 

مسابقات را به فراموشی بسپارند.
ــتر، صدرنشین فوتبال ایران  نفت تهران که امروز با یک بازی بیش
ــابقه مهم با تیم سوم جدول رده بندی قطر روبرو  است، در این مس
ــود، تیمی که از ۱۷ مسابقه خود 3۱ امتیاز کسب کرده و در  می ش
ــین قطر به پیروزی 2 بر صفر  آخرین بازی اش مقابل لخویا صدرنش

دست یافت.
یک ایران، یک نفت تهران

تیم نفت، یکی از تیم های کم هوادار پایتخت است و همین موضوع 
ــت.  ــکل این تیم تهرانی در رقابت با الجیش قطر اس بزرگترین مش
ــکل  ــگاه آزادی خودش مش همچنین برگزاری این بازی در ورزش
دیگری است زیرا اگر تعداد تماشاگران حاضر در این ورزشگاه کمتر 
از ۴0 هزار نفر باشند، به خاطر بزرگی آن، تقریبا بازی در آن به سود 

میهمان است تا میزبان.
در چنین شرایطی حضور هواداران فوتبال خصوصا طرفداران دو تیم 
استقلال و پرسپولیس، کارمندان وزارت نفت و ... در ورزشگاه آزادی 
می تواند به کمک نماینده نخست ایران در لیگ قهرمانان آسیا آمده و 

به عنوان یار دوازدهم به کمک این تیم بیایند.
ــپولیس از هواداران خود برای حضور در این بازی یک  دعوت پرس
ــود. البته حضور علیرضا منصوریان،  ــوب می ش اتفاق مثبت محس

ــتاره پیشین استقلال در راس هرم کادرفنی تیم نفت،  کاپیتان و س
شاید یک مزیت برای حضور طرفداران آبی پوش در ورزشگاه باشد، 
هرچند درگیری لفظی و رسانه ای این روزهای منصوریان با قلعه نویی، 
می تواند زمینه عدم حضور بخشی از هواداران استقلال در ورزشگاه 

را فراهم سازد.
ــتان نباید فراموش کنند نتایج امسال  ــوی دیگر فوتبالدوس از س
ــدگان ایران خصوصا تیم نفت که باید به مرحله گروهی لیگ  نماین
قهرمانان آسیا صعود کند، تاثیر مستقیمی در کسب سهمیه فوتبال 
ــام دارد، خصوصا اینکه الجیش  ــدی این ج ــران در دوره های بع ای
نماینده قطر است که یکی از رقیبان فوتبال کشورمان برای گرفتن 
سهمیه های ایران است. اگر این تیم ها نتیجه بگیرند احتمال حفظ 
ــا ناکامی نفت،  ــش آن وجود دارد ام ــران و یا افزای ــهمیه 3+۱ ای س
ــپولیس، تراکتورسازی و فولاد در این جام، شاید زمینه کاهش  پرس

این سهمیه شود.
ــئولان، اهالی فوتبال، رسانه ها و هواداران  پس در این روز همه مس
فوتبال باید فارغ از نگاه های رنگی، به حمایت نخستین نماینده ایران 
ــب، فوتبال کشورمان  ــیا آمده تا سه شنبه ش در لیگ قهرمانان آس

سیزدهمین دوره لیگ قهرمانان آسیا را با پیروزی آغاز کند.
مقایسه نفرات دو تیم

ــم نفت، تلفیقی جالب از بازیکنان جوانان و با انگیزه و بازیکنان  تی

ــت. علیرضا بیرانوند یک گلر جوان و آینده دار است که  با تجربه اس
یک وزنه درون دروازه تیم نفت محسوب می شود. امین حاج محمدی، 
وحید حمدی نژاد، سیامک کوروشی، لئوناردو پادوانی و حتی سعید 
لطفی در خط دفاع این تیم، ترکیبی از بازیکنان جوان و با تجربه را 
تشکیل می دهد، خط دفاعی که در رده دوم بهترین خط دفاع لیگ 
ــت. حضور ایمان مبعلی که هافبکی طراح است  برتر قرار گرفته اس
در خط میانی نفت در کنار مرتضی پورعلی گنجی ستاره جوان این 
روزهای نفت تهران و فوتبال ایران و وحید امیری که در جام ملت ها 
عملکرد خوبی داشت، یک کمربند میانی بسیار خوب را برای این تیم 
تشکیل داده است. همچنین با تشخیص کادرفنی، نفراتی همچون 
علیرضا عزتی، مهدی شیری، آرش رضاوند، حسین ابراهیمی و کمال 

کامیابی نیا هم شانس اضافه شدن به این نفرات را دارند.
ــته با پیراهن فولاد به تیم الجیش  غلامرضا رضایی که فصل گذش
گل زد، در کنار علی قربانی و یا امیر ارسلان مطهری هم خط حمله 
خطرناکی را برای تیم نفت تشکیل داده اند که می توانند با استفاده از 

موقعیت های بدست آمده، شانس موفقیت تیم نفت را افزایش دهد.
ــی به نام های لوکاس مندز  ــا در تیم الجیش چهار بازیکن برزیل ام
)مدافع(، اندرسون ویرا مارتینز )مدافع(، رومارینیو ریکاردو )مهاجم(، 
واگنر رینان ریبریو )هافبک(، لی کیون هو از کره جنوبی محمد مثنی 
از تونس حضور دارند که از سرمایه گذاری بالای این تیم خبر می دهد.

ــاله که ۱۱۱ بازی ملی دارد،  ــام رزق  هافبک 3۴ س همچنین وس
ــد مونتاری مهاجم غنایی الاصل با ۴ بازی ملی، محمد مجید  محم
مهاجم سودانی الاصل با ۵۷ بازی ملی، مصعب محمود الحسن  مدافع 
ــده و  عبدالقادر  ــودانی الاصل که به تازگی به تیم قطر دعوت ش س
ــتانی الاصل با ۱2 بازی ملی و ۶ گل زده،  الیاس باکور مهاجم عربس
نفرات دیگر این تیم را تشکیل می دهند که بیانگر چند ملیتی بودن 

تیم الجیش است.
تمام این مسائل نشان می دهد که تیم جوان نفت کار سختی برابر 
تیم چندن ملیتی قطری دارد، تیمی که روی زمین بسیار خوب بازی 
می کند و هفته پیش با پیروزی 2 بر یک خانگی مقابل النهضه اردن، 

حریف تیم نفت در این مرحله از مسابقات شد.
الجیش، یا ببر یا بمیر

تیم الجیش قطر در سال 200۷ میلادی تاسیس و در شهر الریان 
فعالیت رسمی خود را آغاز کرد. این تیم که نماینده نیروهای مسلح 
ــور کوچک عربی است، یک شعار ویژه دارد که همان شعار  این کش

»)win or die( سربازها است »یا ببر یا بمیر
آنها در ۱۱ آوریل سال 20۱۱ برای نخستین مرتبه به لیگ ستارگان 
ــتارگان توانست به  قطر راه یافت. در فصل اول حضورش در لیگ س
مقام نائب قهرمانی رسیده، آنهم با 2 اختلاف کمتر نسبت به تیم لخویا 
که قهرمان آن دوره از رقابتها شد. صعود به مرحله نیمه نهایی جام امیر 
قطر و صعود به نیمه نهایی جام شیخ جاسم از دیگر افتخارات این تیم 

در نخستین سال حضورش در سح اول فوتبال قطر بود.
در سال 20۱3، الجیش به مقام قهرمانی جام ستارگان قطر رسید و 
در سال 20۱۴ قهرمان جام ولیعهد قطر شد، باشگاهی که با باشگاه 

شالکه 0۴ آلمان همکاری متقابلی دارد.
سومین رویارویی با تیم های ایرانی

الجیش نخستین حضور در لیگ قهرمانان آسیا را در سال 20۱3 
تجربه کرد. در آن سال با تراکتورسازی ایران همگروه بود و در بازی 
ــید اما در بازی  ــاوی 3 بر 3 رس رفت در خانه مقابل این تیم به تس

برگشت و در تبریز به پیروزی ۴ بر 2 دست یافت.
در سال 20۱۴ الجیش با فولاد خوزستان همگروه شد که در بازی 
ــاوی بدون گل خانگی مقابل این تیم رضایت داد و در  رفت، به تس
بازی برگشت تن به شکست 3 بر یک در اهواز داد تا یک پیروزی، 2 
تساوی، یک شکست، 8 زده و 8 خورده را در تقابل با نمایندگان ایران 

در کارنامه خود ثبت کند.
حالا آنها در پنجمین رویارویی خود درحالی برابر نماینده ای از ایران 
به میدان می آیند که این بازی باید برنده داشته باشد که امیدواریم این 
برد به نام تیم نفت رقم خورده و این تیم قطری دومین شکست خود 

برابر حریفی از کشورمان را تجربه کند.

 لیگ بر تر هندبال باشگاه های کشور؛

صبای قم در دیدار برابر سنگ آهن بافق در میدان حاضر نشد

 لیگ دسته اول والیبال کشور؛
سفیر قم به صعود به مرحله پلی آف لیگ بر تر امیدوار  شد

آگهی 
 به اطلاع  عموم میرساند قسمتی از اراضی ملی پلاک ۱2۴-
اصلی بخش 9 قم موسوم به دیزیجان )واقع در بخش سلفچگان – 
تقریبا درروبروی روستای دیزیجان( به مساحت ۱۷۵20 متر مربع 
جهت اجرای  طرح دامداری قبلا به آقای  امرا... آقایی بصورت اجاره 
واگذارگردیده و براساس درخواست ایشان و اخذ استعلام های 
لازم در شرف اخذ پروانه  بهره برداری طرح مرغداری تخمگذار 
می باشد در هر حال با توجه به اعلام انصراف فرد موصوف نسبت 
به اراضی مورد اشاره، متقاضیان جایگزینی واجد شرایط و دارای 
توان پرداخت هزینه ها و خرید اعیانی احداثی براساس اولویت 
های موجود در واگذاری زمین) موضوع ماده ۱۴ دستورالعمل 
اصلاحی ضوابط واگذاری اراضی  ملی و دولتی ( به شرح ذیل 
ظرف مهلت ۱۵ روز از تاریخ انتشار این آگهی به مدیریت امور 
اراضی  سازمان جهاد کشاورزی استان قم واقع در بلوار الغدیر 
)جاده  اصفهان(- جنب بوستان علوی- سازمان جهاد کشاورزی 
استان – طبقه ۶ اتاق ۶03 جهت کسب اطلاعات بیشتر مراجعه 

و درخواست خود را ارایه نمایند.
اولویت ها

۱-  متخصصان و کارآفرینان بخش کشاورزی  با اولویت ساکنین 
در محل 

2-افراد با تجربه یا فارغ التحصیلان در رشته های مرتبط با طرح
3-کارمندان دولت مشروط به ترک اشتغال، باز خرید از خدمت 

و یا باز نشستگی 
۴-سایر اشخاص واجد شرایط



علمی و سلامت

میوه ای برای کاهش قندخون 
میوه کاکتوس، بیضی شکل به رنگ قرمز بنفش و سطح آن پوشیده از خارهای 

ریز است. 
میوه کاکتوس خوردنی و به دلیل داشتن فیبر بالا و آنتی اکسیدان ها در بسیاری از نقاط 

جهان به ویژه آمریکای لاتین محبوب مردم بومی است. 
کاکتوس مصارف پزشکی نیز دارد و برای درمان دیابت، کلسترول بالا، چاقی، کولیت و 
اسهال استفاده می شود. این میوه همچنین دارای خواص ضدویروسی و ضدالتهابی است. 
مطالعات اولیه نشان می دهد که میوه کاکتوس می تواند سطح قندخون را در افراد مبتلا 
به دیابت نوع 2 کاهش دهد. میوه این گیاه منبع غنی از ترکیباتی موسوم به بتالین ها است 
که فیتوکمیکال های منحصربه فرد در میوه هایی به رنگ قرمز - بنفش مثل میوه کاکتوس 
و چغندر هستند. بتالین ها در واقع گلیکوزیدهایی هستند که به کاهش قندخون کمک 
می کنند. در مطالعه پزشکی که در سال ۱990 انجام گرفت معلوم شد این میوه برای 

دیابتی ها مفید است. 
 همچنین خاصیت آنتی اکسیدانی بتالین ها برای حفاظت از بافت جداره عروق خونی و 

سیستم لنفاوی بدن مفید است. 

سلول هایی که از ابتلا ء به این بیماری 
جلوگیری می کند 

این بیماری، بیماری است که به علت کم  کاری لوزالمعده رخ می دهد.
اسدالله  رجب رئیس انجمن دیابت، ، گفت: دیابت بیماری است که به علت کم  کاری 
لوزالمعده رخ می دهد، در لوزالمعده سلول هایی هستند که تولید انسولین می کنند به نام 

سلول های بتا.
وی ادامه داد: افرادی که سلول های بتایشان اصلاً انسولین تولید نمی کنند بیشتر به 
دیابت نوع اول مبتلاء  می شوند ولی افرادی هستند که سلول هایشان کاملاً ناگهانی از بین 
نرفته است و هنوز هم یک قسمتی از سلول های فرد ترشح می شود در نتیجه فرد دیابت 

نوع 2 مبتلاء  شده است.
رجب بیان کرد: قند طبیعی فرد در هنگام ناشتا زیر ۱00 باشد و دو ساعت بعد زیر ۱۴0، 
می گوییم قند این فرد در حد طبیعی است ولی در صورتی که قند خون بالاتر از میزان 
طبیعی خود برسد فرد به دیابت مبتلاء  می شود، که علائم اولیه ی دیابت در خود فرد از 

جمله پرادراری ، کاهش ناگهانی وزن و خوب نشدن زخم ها باشد.
البته بعضی از افراد قندهای بالای 300-200 داشته باشند ولی هیچ علائمی نداشته 

باشند موارد ذکر شده شایع ترین علائم دیابت است.

خواص فوق العاده سبزیجات زرد و نارنجی 
خوشبختانه بسیاری از میوه ها و سبزیجات ما رنگی هستند که این موضوع 

باعث شده که بسیاری از بیماری های افراد پیشگیری شود.
مرتضی صفوی، متخصص تغذیه ، گفت: خوشبختانه تعداد قابل توجهی از میوه ها و 
سبزی ها به علت آنتی اکسیدان قوی، رنگین هستند و از بسیاری از بیماری هایی مثل 

قلبی، عروقی، انواع سرطان ها پیشگیری و درمان می کند.
وی ادامه داد: بنابرین اگر در تغذیه خود تقسیم بندی از سالاد ها و انواع مواد غذایی 
رنگی مثل فلفل دلمه های به رنگ قرمز، سبز، نارنجی و سبز تیره را استفاده کنند، بدن 
ما از نظر تامین آنتی اکسیدان مجهز می شود و در نتیجه باعث پیشگیری از بیماری های 

نام برده خواهد شد.
صفوی بیان کرد: رنگ های زرد و نارنجی به دلیل ویتامین A می تواند از بیماری های 
ضد عفونت پیشگیری کند و یا سایر رنگ ها به دلیل ویتامین C خیلی غنی می تواند از 

بیماری های بیان شده پیشگیری کنند.
وی در پایان توصیه کرد: افراد باید سالادهای رنگی استفاده کنند ولی نه رنگ مصنوعی 
بلکه رنگ های طبیعی که دارای ویتامینC و توانایی جذب آهن، جلوگیری از کم خونی 

فقر آهن را انجام می دهد.

علائم اولیه سکته مغزی را با علائم سایر 
بیماریهای اشتباه نگیرید 

علائم سکته مغزی بسیار شبیه علائم سایر بیماریها و اختلالات اعم از مزمن 
و عفونی است که باید مراقب بود که این علائم با همدیگر اشتباه گرفته نشود.

سعید کاظمی استادیار دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: سکته مغزی و قلبی دو عارضه 
بسیار جدی و شایع در بین مردم به ویژه در افراد میانسال و سالمند است که معمولا علایم 

این عارضه به یکدیگر و سایر بیماریها شباهت زیاد دارد.
وی تاکید کرد: علایم اولیه سکته مغزی بسیار شبیه علایم سایر بیماریها و اختلالات 
اعم از مزمن و عفونی است که باید مراقب بود که این علایم با همدیگر اشتباه گرفته نشود.

کاظمی گفت: سردرد، اختلالات بینایی، گیجی، منگی، کاهش هوشیاری و اختلالات 
ادراری از جمله مهمترین علائم سکته مغزی است که متاسفانه در اغلب موارد مورد 

بی توجهی قرار می گیرند.
وی یادآور شد: افرادی که زمینه ابتلا به سکته مغزی را دارند باید علائم فوق را جدی 
می گیرند و به محض مشاهده  به ویژه زمانی که علائم به مدت طولانی برفرد عارض شود 

باید به موقع به پزشک مراجعه کنند.
کاظمی با اشاره به مراجعه زودهنگام به پزشک و درمان به موقع عوارض سکته  مغزی 
خطر مرگ و میر و ناتوانی را تا حد زیادی برطرف می کند خاطر نشان کرد: افراد بالای ۴۵ 
سال باید علایم سکته مغزی و علایم دیگری نظیری اختلالات عضلانی و سنگینی در اندام 

یا کرختی و ناتوانی در کنترل عضلات و اندامها را جدی بگیرند تا خطر از آنها دور شود.

رژیم غذایی کودکان بیش فعال را جدی بگیرید 
کودکان بیش فعال غذای مخصوصی ندارند بلکه یک سری توصیه هایی است 

که حتما باید رعایت شود.
حسین ابراهیمی مقدم متخصص روانپزشک گفت: بیش فعال بودن کودکان علل 
متفاوتی دارد ولی قضیه ژنتیک هم بی تاثیر نیست به این دلیل که ما در اکثر مواقع شاهد 
این موضوع بودیم که کودکان بیش فعال پدر و مادر بیش فعال داشتند که در پسرها 

بیشتر مشاهده شده است.
وی افزود: پسرها نسبت به دخترها 3 به ۱ هستند البته یک مقدار هورمونها هم وجود 

دارد که به طور کامل جواب گرفته نشده.
این متخصص روانپزشک ادامه داد: کودکان بیش فعال غذای مخصوصی ندارند، فقط 
یک سری توصیه های غذایی دارند که باید بعضی از غذاهای محرک مانند چاشنی محرک 
مانند فلفل سیر و ... کم و غذاهایی که مواد رنگی و افزودنی دارند مثل پفک چیپس پاستیل 

و ... یا استفاده از موادی مثل کاکائو و حتی چای زیاد هم کمتر مصرف کنند.
وی بیان کرد: این کودکان تاجایی که امکان دارد از نور کافی )نور خورشید( برخوردار 

باشند.
ابراهیمی مقدم خاطر نشان کرد: این کودکان از مواد سرب دوری کنند یا اگر استفاده 
کنند حتما دستکش و یا دست خود را بشورند حتی به علت سرب موجود در بنزین 

اتومبیل دود اتومبیل در فضا بیش فعالی کودک را افزایش می دهد.

چرا زنان بیشتر از مردان به خواب نیاز دارند؟ 
پژوهشگران در بحثی جنجال برانگیز مدعی شده اند که مغز زنان به زمان 
بیشتری برای بازیابی نیاز دارد؛ چرا که آنها در طول روز، چندین وظیفه را با هم 

انجام می دهند، از این رو به خواب بیشتری احتیاج دارند.
دانشمندان دانشگاه دوک در آمریکا دریافتند زنانی که کمبود خواب دارند بیشتر در 
معرض ابتلا به افسردگی قرار داشته و بیشتر خشمگین می شوند.این درحالیست که در 

مقابل، این مشکلات بر مردانی که از خواب خود محروم هستند، تاثیر کمتری دارد.
پژوهشهای پیشین نیز به نمایش ارتباط کمبود خواب با خطر بیشتر بیماریهای قلبی، 

مشکلات روحی، سکته و التهاب در بدن پرداخته بودند.
دکتر مایکل بروز نویسنده مقاله و کارشناس خواب، بر این باور است که برخی از زنان 
دارای کمبود خواب به چنان التهابات شدیدی بدنی دچار می شوند که با احساس درد 

فیزیکی از خواب بیدار می شوند.
به عقیده دکتر بروز، زنان می توانند از برخی از بیماریهای مرتبط با کمبود خواب با کمی 

چرت زدن اجتناب کنند.
اگرچه به باور وی، این چرت زدنها نباید بیشتر از 90 دقیقه باشد چرا که می تواند 

خواب آلودگی را افزایش دهد.
دکتر بروز معتقد است که در طول خواب،  قشر مغزی که مسئول تفکر، حافظه، زبان و 
دیگر مسائل بوده، از قید حواس رها شده و به حالت بازیابی وارد می شود. هرچه در طول 
روز از مغز استفاده بیشتری شود، این بخش به میزان زمان بیشتری برای بازیابی و در 

نتیجه خواب بیشتر نیاز دارد.
همچنین در ادامه گفته شد از آن جا که زنان بیشتر از مردان از مغز خود استفاده 
کرده و میزان بیشتری از وظایف همزمان را انجام می دهند، به خواب بیشتری نیاز دارند. 
همچنین مردان دارای مشاغل سخت و پرزحمت که نیازمند تفکر جانبی زیادی هستند 

نیز به خواب بیشتر نیازمندند.

آشنایی با خواص کنجد و ارده و خواص آن
کنجد یکی از قدیمی ترین دانه های روغنی است که توسط بشر شناخته شده و برای 
خوراک و به عنوان دارو مصرف داشته است. کاشت کنجد در بین النهرین در دره دجله و 

فرات به ۱۶00 سال قبل از میلاد بر می گردد.
 Ebers papyrus در لیست 20 متر طول گیاهان دارویی Sesemt نام مصری کنجد

مصر در ۱۵۵0 سال قبل از میلاد ثبت می باشد.
حفاری های اخیر باستان شناسی در ترکیه نشان می دهد که بین سالهای 900 تا ۷00 
قبل از میلاد در امپراتوری Urartu که در حال حاضر Armenia می باشد بذر کنجد 
کاشته می شده و کنجد تولید می شده و از ان ورغن کنجد استخراج و برای مصرف مردم 

عرضه می شده است.
در داستان علی بابا و چهل دزد در کتاب هزار و یکشب امده است در موقعی که دزدان 
برای باز کردن قفل عجیبی احتیاج به یک رمز خاص برای باز شدن قفل داشتند نام 
) کنجد باز کننده ( انتخاب دشه و با ذکر این رمز درب باز شده است و این نشان میدهد این رمز 
با نام کنجد در داستان انتخاب شده است. زیرا فکر می کردند که تمام خوانندگان داستان بانام 
کنجدآشنایی دارند و به علاوه چون کنجد به محض رسید ن از غلاف میوه که به طور ناگهانی 
باز میشود به بیرون پرتاب می شود لذا این نام را برای باز شدن ناگهانی درب انتخاب کردند.

در حال حاضر تولید کنجد در تمام دنیا درحدود 2 میلیون تن در سال می باشد که قسمت 
عمده ان برای روغن کنجد مصرف میشود . چین بزرگترین تولید کننده ان است پس از ان 
به ترتیب هندوستان ، حبشه ، نیکاراگوئه ، سودان ، مکزیک و گواتمالا و سرانجام امریکای 

شمالی می باشد.
در ایران نیز مقدار محدودی کاشته می شود که دانه ان بیش از 90 درصد برای گرفتن 
روغن و تهیه ارده برای ساختن حلوا ارده و مقدار محدودی نیز به شکل دانه مصرف می شود. 

که زمستان مصرف میشود وبسیار مفید و پر از انرژی است.
در اروپا و امریکای شمالی روغن کنجد بمقدار زیادی برای تولید Margarine و سایر 
روغنهای خوراکی با کیفیت بالا مصرف میشود . اشخاصی که معتقد به مصرف روغن با 
کلسترول خیلی کم هستند و رژیم کاهش کلسترول دارند و روغن کنجد مصرف می کنند 
و همین امر موجب شده است که تقاضای زیادی در دنیا برای مصرف روغن کنجد باشد ، 
زیرا روغن کنجد یکی از منابع غنی چربی های اشباع نشده که از این نظر مورد توجه در 

رژیم غذایی است ، می باشد.
در هندوستان معمول است که از روغن کنجد ، به عنوان مقوی و ملین و مسهل در سطح 

وسیعی استفاده می شود.
خواص روغن کنجد,فواید ارده

در فرانسه از روغنن کنجد در ساختن عطرها ، صابونهای و لوازم ارایش استفاده می شود.
خاصیت اصلی انواع شیره و ارده، انرژی زا بودن آنهاست و برای فصل زمستان که بدن به 

انرژی بیشتری برای گرم کردن خود احتیاج دارد، بهترین غذا محسوب می شوند.
اما حواس تان باشد که هر دوی این مواد به غیر از انرژی زا بودن، درصد بالایی کالری هم 
دارند و اگر شما فرد کم تحرکی هستید که روزانه بیش از 20دقیقه پیاده روی منظم ندارید یا 
ورزش نمی کنید، بدانید که با خوردن این دو ماده مغذی، حتما چاقی و عوارض آن انتظارتان 

را می کشد.
** ارده و شیره هر دو گرمی هستند و آب روی آتش برای خلاص شدن از رطوبت 

سردی خوردن.
** قند حلواارده و حلواشکری و شیره برای افراد دیابتی مضر است؛ گرچه شیره خرما به 

دلیل داشتن مواد قندی کم ضرر )گلوکز و ساکاروز(، برای بیماران دیابتی ضرر کمتری دارد 
ولی خوردن آن را به آنها توصیه نمی کنیم.

به تازگی دو کارخانه به تولید حلواارده برای بیماران دیابتی پرداخته اند که در آن از قند 
مصنوعی و بی ضرر استفاده شده است.
** آن کلسترول را کاهش می دهد.

** از کنجد در درمان اختلالات کبد و کلیه استفاده می شود و برای درمان استخوان درد 
و درد مفاصل هم مفید است.

** به دلیل تحرک بالای کودکان، مصرف حلوا ارده در وعده صبحانه، علاوه بر رساندن 
انرژی لازم به آنها، باعث تقویت حافظه شان هم می شود.

** شیره انگور هم درست مانند خود انگور مقدار قابل توجهی ویتامین »آ«، »ب«و »ث« 
دارد و در ضمن ضدنفخ هم هست.

** همچنین شیره انگور در بدن باعث دفع اوره و مقداری از اسیدهای غیرمفید بدن 
می شود و کارشناسان تغذیه آن را پاک کننده بقایای غذاها در روده و معده می دانند. البته 

شیره انگور محرک اعمال کبدی هم هست و به خون سازی نیز کمک می کند.
** شیره انگور و خرما، هر دو تسکین دهنده دردهای رماتیسم و امراض شریانی و وریدی 

هستند .
** در ترکیب غذایی خرما، فسفر و آهن وجود دارد که مصرف شیره خرما در وعده 
صبحانه باعث فعال شدن سلول های عصبی و در ضمن مانع ایجاد کم خونی در افراد می شود.

** شیره و ارده هر دو طبیعت گرم دارند و مصرف آن برای گرم مزاج ها موجب غلیظ شدن 
صفرایشان می شود و نتیجه آن، جوش زدن در صورت و بدن شان است که راه درمانش هم 

خوردن میوه های تازه با طبیعت سرد است.
خواص ارده از نظر طب قدیم :

در کتب طب سنتی با نام رهشی امده است و ان عبارت است از کنجد پوست گرفته بریان 
که نرم ساییده شده باشد و به صورت مایع در اید و روغن ان را نگرفته باشند . از نظر طبیعت 
طبق نظر حکمای طب سنتی گرم وتز است . و از نظر خواص معتقدند که برای تقویت نیروی 
جنسی و تقویت بدن مفید است . اگر به طور غلیظ خورده شود دیر هضم و ثقیل است و 
اشتها را از بین می برد برای رفع این عوارض آن را باید با عسل و سرکه مخلوط کرد و خورد .

* ارده نرم کننده ی سفتی ها و ورم ها ی سفت داخلی است و دمل ها زرا نیز نرم می کند 
و مسکن درد ان است هم چنین ضماد و مالیدن ان نیز همین خواص را دارد .

* در مناطق خاور دور از نظر خواص دانه ی کنجد متفق القول اید که مغذی و نرم کننده 
است . برای نرم کردن سینه مفید است و ملین و مسهل است .

دانه های سیاه کنجد از نظر خواص ترجیح داده می شود .
* این دانه ها به عنوان پاد زهر مورد توجه است و به علاوه برای معالجه ی بی حسی ، 

کرختی ، فلج ، یبوست و کاهش فشار خون بالا تجویز می شود .
* هم چنین برای رفع بیماری ها ی رحم توصیه می شود .

* دانه های سیاه کنجد از نظر خواص ترجیح داده می شود .
* همچنین برایرفع بیماری های رحم توصیه می شو . روغن دانه های کنجد جانشین 
برتری برای روغن زیتون است و به عنوان ظرف برای تهیه پمادها ، ماده مفیدی است و برای 

این کار باید سر را با آن مالش داد .
* برگهای کنجد لعاب زا می باشد و نرم کننده و محلل است دم کرده ن برای ردشد موی 

سر نافع است دم کرده گیاه کامل مدر است.
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محققان انگلیسی با استفاده از اشعه ایکس، روش جدیدی را ابداع کرده اند که 
به افزایش محصولات کشاورزی و جلوگیری از آلوده شدن منابع آب های زیرزمینی 

کمک می کند.
 محققان دانشگاه لنکستر در تحقیقات خود دریافتند که میزان محصول مزارع لوبیا و 
نخود در برخی موارد با کاهش 30 درصد مواجه می شود. این شرایط اغلب در زمانی روی 
می دهد که خاک با سطوح توصیه شده آهک تغذیه می شوند؛ این درحالیست که آهک به 
افزایش دسترسی گیاه به مواد مغذی کمک می کند. به گفته محققان، کاهش میزان محصول 
با کاهش دسترسی گیاه به فسفر در ارتباط است و اندازه گیری دقیق سطوح فسفر در خاک 
به پیشگیری از آلودگی منابع آب و کاهش محصول کمک می کند. محققان بخش خاک و 
گیاه دانشگاه لنکستر با ترکیب دو فناوری مختلف، امکان اندازه گیری سریع میزان فسفر خاک 
را فراهم کرده اند که به کشاورزان درخصوص تصمیم گیری برای کوددهی کمک می کند. 
دو فناوری متفاوت شامل روش DGT و طیف سنجی فلورسنس اشعه ایکس قابل حمل 
)pXRF( با یکدیگر ترکیب شدند. فسفر یک ماده مغذی مهم برای گیاه محسوب می شود، اما 
کوددهی مکرر خاک می تواند باعث نشت فسفر به محیط شده و منجر به آلوده شدن راه های 
آبی و رودخانه ها شود. از طریق روش جدید کشاورزان می توانند براحتی میزان فسفر خاک را 

اندازه گیری کرده و زمان کوددهی را مشخص کنند. 

وقتی DNA مغز محاسبات آینده می شود!

ساخت سیستم زرهی نفوذ ناپذیر با الهام از ماهی، مار و پروانه

دانشمندان با تلفیق ویژگی فلس سه جانور مار، 
پروانه و ماهی پیشرفته ترین سیستم های زرهی 

جهان را تولید می کنند.
به  الهام بخش بوده  برای دانشمندان   طبیعت همواره 
طوریکه بسیاری از پیشرفت های تکنولوژیکی عصر حاضر 

مبتنی بر این نگرش بوده است و در این میان حوزه علوم 
مرتبط با توسعه ساختارهای نظامی و دفاعی بیشترین بهره ها 

را به دست آورده است.
در گذشته نه چندان دور دانشمندان از اسفنج های دریایی 
گرفته تا گونه های متنوعی از میگوها در ساخت سیستم های 

دفاعی سبک استفاده کرده اند.
اکنون گروهی از دانشمندان دانشکده مهندسی دانشگاه 
نورث وسترن آمریکا به این نتیجه رسیده اند که کلید معمای 
ساخت تسلیحات دفاعی زره مانندی که نه تنها سبک بلکه 
مؤثر و نفوذناپذیر باشد در ماهی ها نهفته است و در نهایت 
متوجه شدند که با ترکیب ویژگی خاص فلس های سه جانور 

یعنی ماهی، مار و پروانه می توان به نتیجه مورد نظر رسید.
 از مدت ها پیش فلس های ماهی به دلیل قابلیت خیره 
کننده شان در حفاظت از بدن جانور در حین حرکت در دریا 
مورد توجه دانشمندان قرار داشته است. آنها ساختار طبیعی 

تشکیل دهنده فلس ها و ویژگی الاستیکی )کشسانی( آنها را 
نیز مورد مطالعه قرار داده اند.

 اکنون دانشمندان دانشگاه نورث وسترن لایه ای نرم و 
نازک را با ساختارهای فلس مانندی تلفیق کرده تا محصولی 
دفاعی و زره ماننده تولید کنند که همان ویژگی فلس های 

طبیعی را داشته باشد.
 آنها این فلس های مصنوعی را با استفاده از فناوری چاپ 
سه بعدی تولید کرده و پس از اتصال به لایه مورد نظر متوجه 
شدند که محصول تولید شده به طرز چشمگیری نفوذناپذیر 

می شود.
در این پروژه از تلفیق فناوری چاپ سه بعدی و فیبرهای 
نانویی برای تولید فلس های مورد نظر استفاده شده است تا 
محصولی تولید شود که در عین حال که نفوذناپذیری قابل 
توجهی دارد، مشکلات حرکتی برای استفاده کننده به همراه 

نداشته باشد.

ماژول ناوبری جدید برای نسل آینده کشتی های باری

تولید کاغذ ارزان از بطری پلاستیکی

محققان آلمانی سیستم ناوبری جدیدی برای نسل 
آینده کشتی  باری طراحی کرده اند که ضمن بررسی 
برای حرکت کشتی  را  بهترین مسیر  باد،  شرایط 

تعیین می کند.
طرح   Lade AS نروژی  شرکت   20۱3 سال  در   
مفهومی کشتی باری Vindskip را معرفی کرد که در آن 

از بدنه کشتی بعنوان بادبان استفاده می شود.
این کشتی تجاری هیبریدی که از نیروی باد استفاده 
سوخت  مصرف  در  درصد   ۶0 تا  می تواند  می کند، 
تا 80  را  انتشار گازهای گلخانه یی  و  صرفه جویی کرده 

درصد کاهش دهد.
برای طراحی بدنه هوابر متقارن کشتی از صنعت هوافضا 
الهام گرفته شده است؛ وزش باد از سمت مخالف باعث 
بسمت جلو هدایت  و کشتی  ایجاد حالت مکش شده 

می شود
با کمک یک سیستم ناوبری خاص، شرایط باد بررسی 

شده و بهترین مسیر برای حرکت کشتی تعیین می شود.
 )CML( محققان مرکز خدمات و لجستیک دریایی
در موسسه فرانهوفر برای تحقق ایده ساخت کشتی باری 
نقش  در  که  کرده اند  طراحی  الگوریتمی   ،Vindskip

سیستم ناوبری عمل می کند.
به محاسبه مسیر کشتی،  اقدام  ناوبری جدید  ماژول 
پیش بینی وضعیت آب و هوا و وزش باد، هیدروگرافی و 
سایر عوامل دخیل در حرکت کشتی در بهترین مسیر 
حداکثر  به  ایرودینامیک  بدنه  شرایط  این  در  می کند؛ 
دریایی  گره   ۱9 به  کشتی  سرعت  و  رسیده  کارآیی 
خواهد رسید. نسخه اولیه این ماژول ماه جاری در اختیار 
شرکت Lade AS قرار می گیرد و نخستین کشتی باری 
Vindskip مجهز به ماژول ناوبری جدید نیز سال 20۱9 

به آب انداخته خواهد شد.

یک گروه کارآفرین جوان مکزیکی نوعی سیستم 
جدید طراحی کرده اند که بطری های پلاستیکی را به 
کاغذ معدنی تبدیل کرده و می تواند تا 20 درخت و 
56 هزار لیتر آب را در هر تن کاغذ تولیدی حفظ 

کند.
این کاغذ ضد آب که با نور تجزیه می شود، برای چاپ 
کتاب، جعبه و در کل لوازم التحریر قابل استفاده است.به 
 Cronology گفته »اور آدریان ناوا« از موسسان شرکت
در مکزیک، با جلوگیری از قطع درختان و عدم استفاده از 
آب، هزینه ها کاهش یافته و همچنین به حفظ سیاره زمین 

کمک می شود.
اگرچه کشورهایی مانند اسپانیا و تایوان در حال حاضر 
استفاده  معدنی  کاغذ  تولید  برای  مشابه  فرآیندهای  از 

می کنند، اما محققان مکزیکی بر این باورند که سیستم 
Cronology چهار برابر ارزانتر از روش های رایج است؛ 
این فرآیند ۱۵ درصد ارزانتر از روش های ساخت سنتی 
کاغذ عنوان شده است، زیرا از مواد شیمیایی مانند کلر یا آب 
استفاده نمی شود.ایده اصلی این کاغذ، کاهش هزینه های 

تولید و قطع درختان است. 
مکزیک در حال حاضر سالانه ۷00 هزار تن کاغذ تولید 
می کند که بیشتر برای کتاب و دفتر و همچنین کاغذهای 
بسته بندی و دستمال توالت مورد استفاده است.به گفته 
سازندگان، تولید یک تن کاغذ سنتی با تاثیر ۱00 ساله بر 
روی محیط زیست همراه است، اما کاغذ معدنی با استفاده 
از 23۵ کیلوگرم مهره پلی اتیلن ترفتالات که از بازیافت 
سنگ  و  کلیسم  کربنات  آمده،  بدست  آب  بطری های 

توانسته این مسئله را حل کند.
کاغذ معدنی از انواع سنتی خود محکتر بوده و نمی توان 
آن را با دست پاره کرد. همچنین این کاغذ ضد آب بوده و 

تنها میزان لازم از مرکب را به خود جذب می کند.
مختلف  تکه های  توسط  ابتدا  پلاستیکی  بطری های 
کربنات کلیسم به شکل مهره های پلاستیکی درآمده و 
سپس تحت فرآیند قالب گیری با درجه حرارت بیش از 

۱00 درجه سانتیگراد قرار می گیرند. 
در نهایت این ماده طی فرآیند نورد به شکل ورقهای 

بزرگ کاغذ درآورده می شود.
این کاغذ طی شش ماه تجزیه شده و تنها جنبه منفی آن، 
این است که نمی توان ژل مرکب آن را به دلیل برخورداری 

از الکل مجددا مورد مصرف قرار داد.

تشخیص سرطان ریه در مراحل اولیه
 با آزمایش تنفس

محققان دانشگاه لستر به دنبال ارزیابی عملکرد نوعی ابزار انقلابی هستند 
که قادر به تشخیص سرطان ریه در مراحل اولیه در یک روش غیرتهاجمی با 

انجام آزمایش تنفس از بیمار است.
سرطان ریه یکی از پنج سرطان با میزان بقای پایین است، اما در صورت تشخیص در 

مراحل ابتدایی، می توان وضعیت بیمار را تا حد قابل توجهی ارتقا داد.
و  سی تی اسکن  سینه،  قفسه  ایکس  اشعه  مانند  کنونی  تشخیصی  فرآیندهای 
برونکوسکوپی هزینه بر هستند و استفاده از آن ها خالی از خطر نیست، بنابراین نیاز به 

رویکردهای ارزان تر و غیرتهاجمی به وضوح احساس می شود.
محققان دانشگاه لستر در حال آغاز آزمایش  بالینی در بیمارستان گلنفیلد برای ارزیابی 

میزان قابلیت تشخیص سرطان ریه با استفاده از ابزار تنفسی ابداعی هستند.
دانشمندان امیدوارند، سیستم شناسایی نشانگر سرطان ریه )LuCID( به ارائه 

شیوه ای غیرتهاجمی برای تشخیص سرطان ریه در مراحل اولیه منجر شود.
تحلیل های شرکت آمریکایی Owlstone Nanotech و سازنده این ابزار نشان 
می دهد، شناسایی سرطان ریه در مراحل اولیه را می توان از ۱۴.۵ درصد کنونی به 2۵ 

درصد تا سال 2020 افزایش داد.
ابزار ابداعی با اندازه گیری ترکیبات ارگانیک فرار )VOCs( در تراکم پایین موجود در 
تنفس بیمار عمل می کند و جایگزینی ارزان تر و کوچک تر برای فناوری های تشخیصی 

کنونی به شمار می آید.
 مرحله دوم آزمایش ها بر روی ابزار ابداعی اواخر سال جاری میلادی آغاز می شود 
و در صورت موفقیت، این پروژه راه را برای ارزیابی این فناوری در جراحی ها هموار 

خواهد کرد. 

استفاده از اشعه ایکس
 برای افزایش محصولات کشاورزی

را  پزشکی  علم  آینده  بیولوژیکی  محاسبات 
دگرگون می کند، از این رو محققان خود را برای 
نسل جدیدی از سیستم های محاسباتی و پزشکی 

آماده می کنند.
دانشمندان از هم اکنون به طراحی و ساخت رایانه هایی 
 DNA فکر می کنند که مبنای عملکرد آنها بر اساس

است.
 برای بیش از 20 سال محققان به مطالعه این موضوع 
عنوان  به   DNA از  توان  می  چگونه  که  اند  پرداخته 

ماده ای ویژه جهت انجام محاسبات استفاده کرد.
زیادی  امیدهای  جدید  نگرش  این  به  دانشمندان   
بسته اند زیرا از یک نکته مهم مطمئن هستند و آن چیزی 

.DNA نیست جز چگالی خیره کننده داده ها در
 آنها از مدتها پیش متوجه شده اند که DNA تمامی 
اطلاعات و دستورالعمل های مورد نیاز برای رشد و نمو 
برخی  کند.  می  سازی  ذخیره  خود  در  را  انسان  بدن 

محققان با آگاهی از این موضوع تلاش کرده اند تا متون 
طولانی را در دل DNA کدگذاری کنند.

 همچنین گروه های دیگری نیز بوده اند که به فکر 
استفاده از این مولکول ها برای تولید مدارها و گیت های 
رایانه ای  محاسباتی  های  سیستم  برای  ساده  منطقی 
بلوک های  به عنوان  توان  را می  این مدارها  افتاده اند. 

سازنده سیستم های محاسباتی در نظر گرفت.
 اما اگر قرار باشد از DNA برای انجام محاسبات به 
این روش استفاده شود، سرعت عمل فرآیندها بسیار کند 

خواهد بود.
نه  آینده ای که  بینی می کنند در   محققان پیش 
چندان دور خواهد بود، محاسبات مبتنی بر DNA در 
دل سلول های زنده به کار گرفته خواهد شد تا روش های 
جدید تشخیص بیماری ها و احتمالا شیوه های نوین 

درمانی ارایه شود.
 در عین حال پیش بینی می شود فناوری محاسبات 

مبتنی بر DNA جایگزین رایانه های سیلیکنی فعلی 
خواهد شد. اما در بازه زمانی ۵ تا ۱0 ساله رایانه هایی از 
این دست به طور آزمایشی برای انجام امور پزشکی به کار 

گرفته خواهد شد.

راههای مقابله با انگشتان بادکرده
زمانی که انگشت ها باد می کنند، به سختی می توان دست را مشت کرد. 
اگر شما هم از این مشکل رنج می برید بهتر است بدانید که به احتمال زیاد 
پای مشکل احتباس آب در میان است، یعنی اینکه آب رفته به میان بافتها در 
همان جا تجمع کرده و باعث پف مناطقی مانند دست ها و انگشت ها می شود. 
در این مطلب چند توصیه ی ساده برای مقابله با این مشکل داریم. لطفا با ما 

همراه شوید. 
اگر چند وقتی است که نمی توانید حلقه ی ازدواج یا انگشترتان را دست کنید باید 
بدانید که دلایل متعددی برای این مشکل وجود دارد.  به عقیده ی متخصصان در اکثر 
موارد این مشکل ناشی از مسئله ی احتباس )تجمع( آب در بدن است. البته پف کردن 
انگشت ها با توجه به سن و وضعیت سلامتی فرد، می تواند ناشی از بیماری های مفصلی 
نیز باشد. در این صورت پف کردن انگشت ها همراه با درد مفاصل و تب خواهد بود که 

نیاز به بررسی پزشکی دارد.
 چه باید کرد؟

کرم مرطوب کننده تان را در یخچال بگذارید. با وجود اینکه هیچ نوع پماد یا کرم 
خاصی برای پف دست ها و انگشت ها وجود ندارد، اما شما می توانید همان کرم مرطوب 
کننده معمولی را به دست هایتان بمالید.  برای این کار لازم است که قسمت های پف کرده 
را با حرکات دورانی ماساژ دهید. این کار باعث می شود که خون در این مناطق به جریان 
بیافتد و حالت پف کردگی کاهش پیدا کند.  توصیه می کنیم کرم مرطوب کننده خود را 
در یخچال قرار دهید تا خنک شود.  به خاطر اینکه سرما تاثیر ماساژ را برای تحریک جریان 
خون بیشتر می کند.  همچنین می توانید از کرم های مخصوص ضد واریس استفاده کنید 
که بطور موضعی باعث بهبود جریان خون می شوند. توجه داشته باشید که نمی توان صرفا 
با ماساژ، مشکل احتباس آب را حل کرد، یعنی اگر ماساژ باعث خوابیدن پف انگشتان تان 

شود، باید به فکر مقابله با اصل مشکل احتباس آب در بدن باشید.
دست کش های فشاری را امتحان کنید: برای افزایش روند بهبودی پف انگشت 
ها می توانید از دستکش های فشاری خاصی استفاده کنید که در داروخانه ها به فروش 
می رسند. این دستکش ها مانند جوراب های فشاری هستند که برای مقابله با مشکل 
واریس پاها استفاده می شوند.  کارکرد این دستکش ها به این صورت است که فشاری 
جزیی به انگشت ها وارد می کند تا احتباس مایعات که باعث پف کردگی شده است 
کاهش پیدا کند.  به عقیده متخصصان این دستکش ها همچنین برای مقابله با ورم 
لنف نیز کارایی دارد. این تورم ناشی از تجمع مایع لنفی است که قادر نیست از بافت ها 

خارج شود.
 دست ها را زیر آب خنک بگیرید: برخی از متخصصان به افرادی که دچار پف 
دست و انگشتان شده اند توصیه می کنند که دست هایشان را زیر آب سرد بگیرند. این 
کار باعث بهبود حالت پف کردگی می شود.  البته آب باید خنک باشد نه یخ، زیرا دمای 
خیلی پایین نیز می تواند به خودی خود باعث بروز پف کردگی شود.  در عین حال باید 
از قرار گرفتن در معرض هر نوع منبع گرمایشی نیز اجتناب کرد. بنابراین لازم است که 
بخاری یا شوفاژ محل زندگی یا کارتان را کم کنید. اگر دمای محیط اطراف تان معتدل 
باشد، جریان خون تان در وضعیت مطلوبی خواهد بود.  حواستان باشد که باید از تغییر 
ناگهانی دما نیز بپرهیزید، یعنی نباید به طور ناگهانی از محل خیلی گرم وارد جای خیلی 

خنکی شوید و بالعکس. 
دست هایتان را تکان دهید: زمانی که انگشت ها پف می کنند، افراد اغلب به طور 
ناخودآگاه دست ها را تکان می دهند. این کار برای مقابله با مشکل ورم موثر است. هر 

حرکت و تکانی که به انگشت ها داده شود باعث تحریک جریان خون خواهد شد. 
این کار همچنین باعث پس فرستادن مایعات اضافی به سمت بدن شده و حالت پف 
کردگی را کاهش می دهد.  برای این کار دست ها را باز و بسته کنید. انگشت ها را از 
هم باز کرده و بکشید و رها کنید. مچ دست ها را بچرخانید. خلاصه اینکه دست ها را 

بی حرکت نگه ندارید.
 پروتئین بیشتری مصرف کنید: برای مقابله با مشکل احتباس آب و پف کردن 
انگشت های دست به فکر اصلاح تغذیه خود نیز باشید. لازم است که مصرف نمک را تا 

حد امکان کاهش دهید. البته نیازی به حذف کامل آن نیست. 
 توجه داشته باشید که موادغذایی آماده و کنسرو شده سرشار از نمک هستند که باید 
از مصرف آنها خودداری کنید. در مصرف مواد غذایی حاوی قندهای زودجذب نیز احتیاط 
کنید.  در عوض مواد غذایی سرشار از پروتئین مانند ماهی یا مرغ را وارد برنامه ی غذایی 
تان کنید. این مواد غذایی آب مازاد بدن را جذب می کنند و شما را از شر انگشت های 
پف کرده نجات می دهند. اگر با رعایت این توصیه مشکل تان حل نشود، حتما به پزشک 

مراجعه کنید. 
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به همت معاونت روابط عمومی سپاه استان قم؛

برگزاری همایش بسیج و جنگ نرم در قم
 ایمان :همایش استانی خبرنگاران افتخاری بسیج تحت عنوان بسیج و جنگ 
نرم به همت معاونت روابط عمومی و انتشارات سپاه امام علی بن  ابی طالب)ع(، 

روز سه شنبه 28 بهمن ماه در مجتمع آیت الله سعیدی قم برگزار می شود.
افشین گودرزی طی سخنانی ضمن تبریک ایام پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی و 
گرامیداشت یاد و خاطره شش هزار شهید گلگون کفن استان قم اظهار کرد: با توجه به 
شرایطی که در وضعیت کنونی داریم و اینکه همه باید به دنبال اطلاع رسانی شفاف، جامع 
و کاملی از فعالیت های بسیج و سپاه در افکار عمومی داشته باشیم، به همین دلیل همایش 

خبرنگاران افتخاری بسیج در قم برگزار می شود.
ــاره به اینکه مردم باید از فعالیت های گسترده بسیج در حوزه های مختلف   وی با اش
مطلع باشند، ابراز کرد: طبق فرموده مقام معظم رهبری "بسیج کلید طلائی حل مشکلات 

است " .
ــتان قم پی بردن فرماندهان بسیج به اهمیت فعالیت  ــپاه اس معاون روابط عمومی س
رسانه ای را از اهداف برگزاری این همایش دانست و افزود: همایش فرماندهان و خبرنگاران 

افتخاری بسیج تحت عنوان " بسیج و جنگ نرم" برگزار می شود.
وی ایجاد همکاری و تعامل بین فرماندهان و خبرنگاران افتخاری بسیج را از دیگر اهداف 
برگزاری این همایش خواند و بیان نمود: این همایش ساعت ۱۵ الی ۱8 امروز در مرکز 

آموزش آیت الله سعیدی واقع در خیابان اراک برگزار خواهد شد.
معاون روابط عمومی سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( برگزاری این همایش را به منظور 
ــت و اعلام کرد:  ــانه دانس ــیج در عرصه رس تجلیل ازخبرنگاران و فرماندهان موفق بس
حجت الاسلام و المسلمین سید حسن اکبری، مسئول نمایندگی ولی فقیه در سپاه امام 
علی بن ابی طالب)ع( در این همایش طی سخنانی به موضوع اخلاق در رسانه خواهد 
پرداخت. وی با اشاره به اینکه میهمانان ویژه ای جهت شرکت در این همایش دعوت شده 
ــردار مهدی مهدوی نژاد، فرمانده سپاه استان قم، تعدادی از  ــان کرد: از س اند، خاطرنش
معاونین سپاه امام علی بن ابی طالب)ع(، مسئولین اقشار بسیج، فرماندهان و مسئول دفاتر 
نمایندگی ولی فقیه در نواحی مقاومت بسیج، فرماندهان و خبرنگاران حوزه های مقاومت 

بسیج جهت شرکت در این همایش دعوت به عمل آمده است.
گودرزی با اشاره به اینکه در این همایش از فرماندهان و خبرنگاران برتر در عرصه رسانه 
با اهدای لوح و هدیه تقدیر و تجلیل می شود، ادامه داد: ما در سیر تکاملی روابط عمومی 
سپاه به دنبال این هستیم که بتوانیم تعاملات افراد به ویژه بسیجیان را با رسانه های دیگر 

بیشتر کنیم.
ــردن آموزه های مهارتی  ــجام و به روز ک ــزود: این همایش به منظور حفظ انس وی اف

خبرنگاران افتخاری بسیج برگزار می شود.

مدیر آموزش و تربیت مسجد مقدس جمکران:

حلقه های معرفت مسجد جمکران 
صمیمی و پرشور برگزار می شود

مدیر آموزش و تربیت مس�جد مقدس جمکران گفت: حلقه های معرفت در 
مسجد مقدس جمکران در قالب نشست های صمیمی و با حضور پرشور مردم 

و جوانان برگزار می شود.
ــدس جمکران برنامه های  ــجد مق ــلام عباس ابراهیمی اظهار کرد: در مس حجت الاس
فرهنگی متنوعی اجرا می شود و از درخشان ترین آن ها تشکیل حلقه های معرفت در قالب 

نشست های صمیمی است که با استقبال پر شور مردم مواجه شده است.
وی افزود: این حلقه ها در قالب نشست های صمیمی با حضور اساتید و کارشناسان با 
تجربه و آموزش دیده تشکیل می شود که در آن استاد در حدود 20 دقیقه درباره موضوعی 
خاص صحبت می کند و سپس با ایجاد فضایی صمیمی و با آرامش به تمام پرسش های 
مطرح شده پاسخ می گوید. مدیر آموزش و تربیت مسجد مقدس جمکران در خصوص 
موضوعات این نشست ها بیان کرد: در این حلقه ها از اساتید با تجربه استفاده می شود و 
ــبک زندگی اسلامی، سبک زندگی منتظران، اهل بیت)ع(، قرآن و  موضوعاتی مانند س
عترت، عاشورا و اربعین با رویکرد اصلی مسجد یعنی عبودیت و مهدویت مورد تحلیل 
و بررسی قرار می گیرد. ابراهیمی با اشاره به زمان تشکیل این حلقه ها گفت: حلقه های 
معرفت در شب های سه شنبه و پنجشنبه و مناسبت ها و ایام تعطیل بعد از نماز مغرب تا 
آخر شب برگزار می شود تا مردم بتوانند در این زمان هم به عبادات خود برسند و هم در 
این حلقه ها شرکت کرده و بهره مند شوند. وی خاطرنشان کرد: حلقه های معرفت در نقاط 
مختلف مسجد و شبستان ها تشکیل می شود تا زائرین به راحتی به آن ها دسترسی داشته 
باشند و بتوانند مباحث را دنبال کنند تا درجات تعالی عبودیت را طی کرده و با آگاهی 

نسبت به مباحث مهدوی، از منتظران واقعی حضرت صاحب الزمان)عج( باشند.

معاون توسعه مدیریت آموزش و پرورش خبر داد؛

جزییات زمان و میزان »عیدی« فرهنگیان 
معاون توسعه مدیریت و پش�تیبانی وزارت آموزش و پرورش از واریز عیدی 

فرهنگیان همزمان با حقوق بهمن ماه آنها خبر داد. 
سیدمحمد بطحائی درباره زمان واریز عیدی فرهنگیان اظهار کرد: واریز عیدی فرهنگیان 
همانند کارکنان دولت با حقوق بهمن ماه آنها واریز می شود و مبلغ آن ۶03 هزار و ۵00 

تومان است. 
بطحائی طی ابلاغ بخشنامه جزئیات پرداخت عیدی و مشمولان دریافت آن را اعلام کرد. 
بر اساس مصوبه ۱8/۱۱/93 هیات وزیران، پرداخت پاداش آخر سال )عیدی( به میزان 
000/03۵/۶ ریال به کارمندان )رسمی، ثابت، پیمانی، خرید خدمت، قراردادی و موقت...( 
به نسبت خدمت تمام وقت با رعایت تبصره های ۱و2 بند )۱( و بند )3( مصوبه مذکور و 

سایر مقررات بلامانع است. 
ضمنا دانشجویان متعهد خدمت )مشغول به تحصیل( به لحاظ عدم اشتغال بکار تمام 
ــمولان ماده 9۵ قانون مدیریت خدمات کشوری شامل مفاد مصوبه مذکور  وقت و مش
نخواهند بود.  در متن مصوبه هیات وزیران نیز آمده است که پرداخت پاداش آخر سال 
)عیدی( موضوع این بند به کارکنان خرید خدمت، قراردادی و موقت، به نسبت خدمات 
ــال ۱393 خواهد بود. در هر حال میزان عیدی اینگونه افراد از ۵0  تمام وقت آنان در س
درصد رقم مذکور کمتر نخواهد بود. همچنین خدمت نیمه وقت بانوان از لحاظ اجرای این 
تصویب نامه، تمام وقت محسوب می شود و معلمان حق التدریس نیز نسبت به ساعات 

تدریس، مشمول این تصویب نامه خواهند بود. 

افزایش 3 برابری طلاق عاطفی
 یک آسیب شناس اجتماعی و متخصص علوم رفتاری، از افزایش سه برابری 
طلاق عاطفی در مقایسه با یک دهه قبل خبر داد و گفت: طلاق عاطفی در میان 

خانواده های تحصیل کرده سه برابر زوجین دیگر است. 
دکتر مجید ابهری ، افزود: از نگاه آسیب شناسی اجتماعی طلاق دارای مراحل مختلفی 
است طلاق روانی، یعنی هنگام بروز اختلاف بین زوجین انها با یکدیگر قهر کرده و به علت 
دلگیری از هم فاصله می گیرند در صورتیکه مشکلات موجود در این مرحله حل و فصل 
نشد طلاق عاطفی در زندگی زناشویی ظاهر می شود به گفته این آسیب شناس اجتماعی، 
جدا کردن رختخواب و اکتفا به مکالمات ضروری در حد پرسش یا بیان مشکلات یکدیگر، 
تنها ارتباط گفتاری و عاطفی در این مرحله است. متاسفانه زوجین دارای فرزند در این 
ــتفاده می کنند که این کنش آثار و آسیبهای  ــطه اس فرایند از وجود آنها به عنوان واس
ــت: در مرحله طلاق عاطفی در برخی اوقات  ــوص به خود را دارد .وی اظهار داش مخص
ــویی ظاهر می شود و در صورتیکه مشکلات در این مرحله حل و فصل  روابط فرا زناش
نشود زوجین قدم به طلاق قانونی و حقوقی می گذارند. ابهری با اشاره به اینکه حدود ۴0 
درصد از زوجین به علت ضعف مهارت های زندگی در مرحله طلاق روانی وعاطفی باقی 
می مانند و همین مساله موجب مشکلات بعدی می شود، گفت: متاسفانه در شهرهای 
بزرگی مانند تهران، شیراز، اصفهان و... به علت مشکلات محیطی طلاق عاطفی سه برابر 
ــت. وی تاکید کرد: تجربه ثابت شده که در مرحله طلاق عاطفی  شهرهای کوچک اس
ــایل فرهنگی و خانوادگی یا وجود فرزندان و نیازهای مالی اقدام به  زوجین به علت مس
طلاق قانونی نمی کنند و همین مساله موجب عمیق تر شدن اختلافات و بروز انحرافات 

رفتاری می شود.
ــهرهای کوچک بزرگترهای خانواده با کدخدا  این متخصص علوم رفتاری گفت: در ش
منشی و ریش سفیدی سعی در حل و فصل مشکلات می کنند اما متاسفانه در شهرهای 
بزرگ و کلانشهرها گسست عاطفی و فاصله فرهنگی و کم رنگ بودن مراجعه به مشاوره 
باعث باقی ماندن زوجین در طلاق عاطفی تا پایان زندگی می شود. به گفته وی، متاسفانه 
ــه برابر خانواده های فاقد  ــن خانواده های تحصیل کرده طلاق عاطفی و روانی س در بی
تحصیلات عالیه است. و غرور فرهنگی و اجتماعی باعث ضعف برقراری تفاهم در بین 

زوجین تحصیلکرده می شود. 

خیلی از ما آرزومندیم که انسانی پاک و وارسته باشیم ،گناه 
نکنیم ،در مقابل امر خداوند تسلیم مطلق باشیم و... در این 
مسیر گام هایی بر می داریم و حس سبکی و آرامش به ما 
دست می دهد وقتی که مقابل نفس اماره و شیطان با صلابت 
ایستاده و نه می گوییم به خودمان و انسان بودنمان افتخار 
می کنیم ، اما افسوس که دیری نمی پاید و با عقب گردی 

سریع به نقطه آغاز باز می گردیم...
ایمان

با وسوسه های شیطان نرم می شویم و کم کم از خود بیخود شده 
عنان اختیار را به دستش می سپاریم و باز گناه باز لغزش باز حس 

تلخ پشیمانی و باز ...
یاد روزهایی که خوب بودیم می افتیم و حسرت می خوریم داستان 
تکرار می شود بلند می شویم می ایستیم راه می افتیم و چند قدمی 

نگذشته باز زمین می خوریم .
گاهی اوقات خسته می شویم و دردمندانه از خداوند طلب یاری 
می کنیم ،می خواهیم کاری کند که ما تا نهایت مسیر تا پاک شدن 

همراهمان بماند .
خوب می دانیم که این لغزش ها به خاطر ضعف ایمان ماست و 
خوب می دانیم که کسانی با تمرین با زحمت با خون دل خوردن این 
راه را رفتند و رسیدند و تا ابد سعادتمند شدند پس ما هم می توانیم  

اما راه دارد باید راهش را بدانیم .
راهکارهایی برای تقویت ایمان  

رسول خدا در این باره فرموده اند : المُْؤْمِنُ أشََدُّ فیِ دِینِهِ مِنَ الجِْبَالِ 
الرَّاسِیةِ وَ ذَلکَِ أنََّ الجَْبَلَ قَدْ ینْحَتُ مِنْهُ وَ المُْؤْمِنُ لَا یقْدِرُ أحََدٌ عَلیَ 
هِ عَلیَهِ )بحار الأنوار  أنَْ ینْحَتَ مِنْ دِینِهِ شَیئاً وَ ذَلکَِ لضَِنِّهِ بدِِینِهِ وَ شُحِّ
ج ۶۴ ص 299 ( ؛» مؤمن در دینش از کوه های بلند هم سخت تر و 
پابرجاتر می باشد زیرا کوه ها را با کندن و تراشیدن می توان در آن 
نقصان پدید آورد، ولی از مؤمن نمی توان چیزی کاست، زیرا او نسبت 

به دینش بخل می ورزد و به دیگران نمی دهد.«
لذا اگر بخواهیم ما نیز به چنین مرتبه و جایگاهی از ایمان نائل 
گردیم ، باید راه های رسیدن به این قله رفیع شناخته و در متن 

زندگی خود پیاده نمائیم .
تقویت عواملی که باعث استقرار و تثبیت ایمان در وجود انسان 

می گردند :
1- تقویت ایمان با بالا بردن علم و یقین

حضرت علی علیه السلام فرموده اند : قوّوا ایمانکم بالیقین فانهّ افضل 
الدّین ؛ قوی و محکم گردانید ایمان خود را بیقین پس بدرستی که آن 
افزونترین دین است، و منظور از »یقین« اعتقاد ثابت جازمی است که 

از روی دلیل و برهان باشد.
به این معنا که اعتقاداتی که انسان در دین باید داشته باشد همه 
بمرتبه یقین برسد و بتقلید و دلایلی که افاده یقین نکند اکتفا مکنید، 
زیرا که أفضل دینها آنست که از روی یقین باشد. )شرح آقا جمال 

الدین خوانساری بر غرر الحکم، ج ۴، ص: ۵۱2(
تلاوت

2- تلاوت قرآن
خداوند متعال در این خصوص می فرماید : »إنمّا المؤمنون ... إذا 
تلیت علیهم ءایته زادتهم إیمنا ....« )أنفال / 2( مؤمنان، تنها کسانی 
هستند که ...هنگامی که آیات او بر آنها خوانده می شود، ایمانشان 

فزونتر می گردد....
3- عمل به احکام و مواعظ الهی، مایه افزایش ایمان:

خداوند متعال در این خصوص می فرماید : اگر)همانند بعضی 
از امتهای پیشین،( به آنان دستور می دادیم: »یکدیگر را به قتل 
برسانید«، و یا: »از وطن و خانه خود، بیرون روید«، تنها عده کمی 
از آنها عمل می  کردند! و اگر اندرزهایی را که به آنان داده می شد 

انجام می دادند، برای آنها بهتر بود؛ و موجب تقویت ایمان آنها می شد. 
)نساء /۶۶ (

4- ترک بحث و جدل باعث تحکیم و تقویت ایمان است
امام حسین) علیه السلام( هر که ترک کرد مجادله را، پس به 
تحقیق که محکم کرده است ایمان خود را )مصباح الشریعه-ترجمه 

عبد الرزاق گیلانی ص 308(
5- پرهیزکاری مایه ثبات و پایداری ایمان می گردد

امیر المؤمنین علی )ع( فرموده است، پارسایی و پرهیزکاری مایه 
ثبات و پایداری ایمان است )روضة الواعظین-ترجمه مهدوی دامغانی 

ص ۶82 (
6- محبت اهل بیت علیهم السلام انسان را در دینداری 

همچون کوه احد ثابت قدم می کند
امیر المؤمنین علیه السّلام به اصحابش فرمود:... خوشا بحال کسی 
که محبّت ما اهل بیت در قلب او رسوخ داشته باشد، ایمان در قلب 
چنین کسی ثابت تر از کوه احد در مکانش خواهد بود. )اسرار آل 

محمد علیهم السلام ص ۵۱۶ (
7- کتمان اسرار و رازداری )ارشاد القلوب-ترجمه سلگی 

ج 1 ص 3۶2 (
8- عفو و چشم پوشی از عیب مردم )ارشاد القلوب-ترجمه 

سلگی ج 1 362 (
صبر

9- صبر در خوشی ها و ناخوشی ها )ارشاد القلوب-ترجمه 
سلگی ج 1 362 (

10 – نهادینه نمودن صفات مومنین در خود
در این خصوص تنها به یک روایت از پیامبر گرامی اسلام اکتفا 
می نمائیم که فرمود: در مؤمن بیست خصلت باید باشد و هر که همه 

را ندارد ایمانش کامل نباشد ای علی اخلاق مؤمن اینها است.
- در صف نماز حاضرند- در پرداخت زکاه شتابانند- مستمندان را 
خوراک دهند- دست لطف بر سر یتیم کشند- ناخن خود را پاکیزه 
کنند- کمر خود را ببندند- اگر حدیث گویند دروغ نگویند- اگر وعده 
دهند، تخلف نکنند- اگر سپرده ستانند خیانت نورزند- اگر سخن 
گویند راست گویند- در شب خداپرستند- در روز مردان نبردند- 
روزها را روزه اند- شبها را زنده دارند و عبادت کنند- همسایه را 
نیازارند- همسایه از آنها آزار نکشد- آرام روی زمین راه روند- بسوی 

مساجد گام بردارند- و بخانه بیوه زنان بروند )برای کمک و مساعدت 
آنها ( - و بگورستانها سر بزنند، خدا ما و شما را از پرهیزکاران سازد » 

گنجینه معارف شیعه-ترجمه کنز الفوائد و التعجب ج ۱ ص ۱۱۷ «
11- طلب یاری خواستن از خداوند متعال جهت شعله ور 

ماندن ایمان در وجود انسان
ائمه اطهار )علیهم السلام ( در همین زمینه دعاهایی را توصیه 
نموده اند که از جمله آنها دعای عدیله می باشد ) مفاتیح الجنان 

فصل ششم ( )۱(
 ریشه کن نمودن عواملی که باعث از بین رفتن ایمان می شوند

 در این زمینه روایات متعددی از پیامبر اکرم و اهل بیت ایشان 
)علیهم السلام ( نقل شده که برخی از آنها به شرح ذیل می باشد .

 1- نداشتن محبت اهل بیت پیامبر علیه السلام ایمان را 
ذوب می کند.

 امیر المؤمنین علیه السّلام به اصحابش فرمود:... و هر کس که 
دوستی ما در قلب او جای  نگیرد ایمان در قلب او مانند ذوب شدن 
نمک در آب ذوب می شود. ) اسرار آل محمد علیهم السلام، ص: ۵۱۵(
2- هرگز دوستی با دشمنان خدا و رسول )صلی اللهَّه علیه و 

آله و سلم( با داشتن ایمان قابل جمع نیست )2(
دور زدن دروغ

3- دروغ گو مزه ایمان را درک نمی کند
امیر المؤمنین علیه السّلام فرمودند: بنده ای مزه ایمان را درک 
نمی کند مگر اینکه از دروغ چه جدی و یا شوخی دست باز دارد. 

)بحار الأنوار ، ج ۶9، ص: 2۵0(
4- خیانت کننده به امانت ایمان ندارد

رسول خدا صلیّ اللهَّ علیه و آله و سلّم فرمود: کسی که امانتدار 
نیست ایمان ندارد، )نوادر راوندی-ترجمه صادقی اردستانی ص ۱۶8 (

5- خندیدن بیش از حد ایمان را محو می کند
رسول خدا صلی اللهَّ علیه و آله فرمودند: خندیدن زیاد ایمان را 
محو می کند )ایمان و کفر-ترجمه الإیمان و الکفر بحار الانوار ج 2 

ص ۴۶۷ (
6- حرام خواری ایمان را دور می کند

پیامبر اکرم فرموده اند : حرام خوردن ایمان را دور می کند )نصایح 
ص 2۱9 (

7- زنا کردن موجب می شود تا روح ایمان از انسان جدا 

گردد )اصول کافی-ترجمه مصطفوی ج 3 ص 388 (
8- عمل ننمودن به دستورات دینی موجب تزلزل در ایمان 

می گردد
امام صادق علیه السّلام فرمود: ایمان بدون عمل ثبات ندارد و عمل 
از ایمان می باشد.) ایمان و کفر-ترجمه الإیمان و الکفر بحار الانوار ج ۱ 
ص ۴08( لذا از محوری ترین برنامه هایی که باید داشته باشید انجام 

واجبات و ترک محرمات می باشد .
9- حسادت ورزیدن به برادر مومن ایمان را در دل آب 

می کند
امام صادق علیه السلام در این خصوص فرموده اند : هر کس بر 
مؤمنی حسادت کند، ایمان در دلش همچون نمک در آب ذوب شود.

) تحف العقول-ترجمه جعفری ص 28۴ (
10- تهمت زدن به برادر دینی ایمان را ذوب می کند

امام صادق علیه السّلام فرمود: و هر گاه به برادر مومن خود تهمتی 
بزند ایمان از قلبش می رود همان طور که نمک در میان آب ذوب 

می شود )مشکاة الانوار-ترجمه هوشمند و محمدی متن ص ۱9۷ (
11- بی صبری ایمان را می برد

حضرت صادق علیه السّلام که فرمود: نسبت صبر بایمان نسبت 
سر است به تن همچنان که با رفتن سر تن هم از بین میرود با رفتن 
صبر هم ایمان دوامی نخواهد داشت.) بحار الانوار-ترجمه جلد ۶۷ و 

۶8 ج 2 (
12- شوخی نمودن نور ایمان را از بین می برد )3(

امام موسی بن جعفر)ع( به یکی از فرزندان خود فرمود پسرم، 
از شوخی بپرهیز که موجب از بین رفتن نور ایمان و شخصیت تو 
می شود )مواعظ امامان علیهم السلام-ترجمه جلد هفدهم بحار ص 

) 2۷۶
13- بی حیاء ایمان ندارد

امام صادق علیه السّلام فرمود: ایمان ندارد آن کس که شرم و حیاء 
ندارد. الحدیت-روایات تربیتی ج ۱ ص 2۷۷ (

بخل
14- بخل از محو کننده ایمان است

امام صادق »ع«: هیچ چیز به اندازه بخل در محو کردن )کاستن و 
برانداختن( ایمان کارگر نمی شود. سپس فرمود: این بخل را )در نفس 

انسان( حرکتی است آرام و پیوسته مانند
راه رفتن مورچه ؛ و آن )بخل( را شاخه هایی است مانند شاخه های 

شرک. )الحیاة با ترجمه احمد آرام، ج ۶، ص: 99(
15- طمع ورزی انسان را از ایمان بیرون می کند

امام صادق )ع( فرموده اند: چیزی که انسان را از ایمان بیرون 
می کند طمع است. )خصال-ترجمه جعفری ج ۱ 2۱ (

۱۶- عمل کردن بر خلاف حق انسان را از ایمان بیرون می کند
ابو الربیع گوید: از امام علیه السّلام پرسیدم چه کلماتی مرد را از 
ایمان خارج می گرداند فرمود: هر گاه نظریه ای داد و آن نظریه بر 
خلافت حق بود اگر او در اجرای آن کوشش کند از ایمان بیرون 
می شود. )ایمان و کفر-ترجمه الإیمان و الکفر بحار الانوار ج ۱ ۴0۵ (

پی نوشت :
۱- در همین زمینه دعایی نیز از شیخ طوسی نقل گردیده که در 

همان فصل ششم مفاتیح ذکر شده است .
َ وَ  ِ وَ الیْوْمِ الْخِرِ یوادُّونَ مَنْ حَادَّ اللهَّ 2- »لا تجَِدُ قَوْماً یؤْمِنُونَ باِللهَّ
رسَُولهَُ وَ لوَْ کانوُا آباءهَُمْ أوَْ أبَنْاءهَُمْ أوَْ إخِْوانهَُمْ أوَْ عَشِیرَتهَُمْ ...« ) آیه 

22 سوره مجادله (
3- به نظر می رسد مراد از این روایت در خصوص کسانی است که 
شوخی و لودگی را سرلوحه زندگی خود قرار داده اند و اهل شوخی 
های بی مورد می باشند چرا که اسلام خود به شادابی و مزاح و ایجاد 

نشاط در بین اطرافیان تاکید فراوان دارد .

اجتماعی 6

16نکته برای تقویت ایمان

در را به روی عصبانیت ببندید
مطمئنا علاقه ندارید عکس خود را زمانی که خشمگین هستید ببینید پس 

سعی کنید این لحظات را کمتر بوجود آورید.
 متاسفانه افراد وقتی خشمگین هستند به تنها چیزی که فکر نمی کنند، کنترل آن 
است. این حس تنها زمانی تحت اختیار شما قرار می گیرد که آگاهانه در مورد علت 
خشم خود فکر کنید. دلیل عصبانیت شما ممکن است در یک لحظه یا در طی یک 
دوره زمانی بوجود آمده باشد و در یک مرحله به اوج خود رسیده باشد و شما فکر کنید 
هم اکنون زمان انفجار این بمب است اما قبل از منفجر کردن آن نکات زیر را در نظر 

داشته باشید چرا که شما یک فرد منطقی هستید.
منبع خشم خود را شناسایی کنید

از خودتان بپرسید چه چیزی شما را خشمگین کرده است؟ آیا اعمال و رفتار شخصی، 
شما را آزرده کرده است؟ آیا به دلیل کمبودهایتان عصبی شده اید؟ اگر شما خاستگاه 
خشم خود را بدانید خیلی بهتر می توانید آنرا رفع کنید. به نوعی می توان گفت شما 
بهترین کسی هستید که می توانید علت عصبانیت تان را پیدا کنید حتی کلید حل 

این مشکل اراده و توانایی شما است.
نفس عمیق بکشید

شاید بهترین کار برای زمانی که خشمگین شدید در وهله اول این است که به عواقب 
آن بیاندیشید. کمی فکر کنید، ممکن است چند لحظه بعد از کار خود پشیمان شده 
باشید اما این ناراحتی سودی نداشته باشد. با یک نفس عمیق به خودتان فرصت دهید 
تا در مورد تصمیمی که گرفته اید عاقلانه بیاندیشید. ساعاتی پیاده راه بروید و سعی 
کنید انرژی ناشی از عصبانیت تان را تخلیه کنید. سعی کنید بدون در نظر گرفتن 

احساسات، منطقی فکر کنید.
محترمانه رفتار کنید

در یک بحث، اظهارات شما در اینکه دیگران حق را به شما بدهند، تاثیرگذار است. 
طریقه برخورد شما نظر دیگران را تعیین می کند. سعی کنید هنگامی که عصبانی 
هستید با اطرافیانتان با احترام سخن بگویید. این امر کمک می کند تا تنش ها کاهش 

پیدا کند و اطرافیان مشکل شما را بهتر درک کنند.
عصبانیت کوچه بن بست افکار منطقی

به خودتان یادآوری کنید، شما قرار است مشکلات تان را حل کنید پس عصبانیت 
ــما را در موقعیت بهتری قرار دهد، فقط مشکل را حادتر  و خودخوری نمی تواند ش
می کند. شرایط را ناامید کننده نبینید چرا که شما با جمع کردن افکارتان بهترین 

تصمیم را خواهید گرفت.
همه چی آرومه...

به خودتان بگویید که آرام هستید و همه چیز بر وقف مراد است. خودتان را تهییج 
ــته باشید. خطر در کمین  نکنید که می خواهید بلندترین ماراتن عصبانیت را داش

شماست، شما به دلیل عصبانیت زیاد نه خودتان را می بینید و نه دیگران را.
یادتان باشد عصبانی هستید

وقتی از فراز و نشیب های زندگی خسته شده اید و به زمین و زمان بد و بیراه می 
گویید لازم است حواس تان جمع باشد تا به دیگران القاب نامناسبی را هدیه نکنید. 
یادتان باشد عصبانیت شما به مرور از بین می رود اما حرفها و اعمالی که انجام داده اید 
در ذهن اطرافیان جا خوش می کند و ممکن است بعد از مدتی این خاطرات بد را به 
شما یادآور شوند، خاطراتی که مطمئنا طعم خوبی نخواهد داشت. پس بهترین کار این 

است ترمز رفتار ناشایست تان را بکشید.
اگر زیاد از کوره در می روید...

در آخر اینکه اگر فردی غیر قابل کنترل شده اید و زود از کوره درمی روید لازم است 
درمان شوید. به نوعی مشکلات را علت یابی کنید. مراجعه به مشاور می تواند به شما 
کمک کند، همچنین یک برنامه ورزشی روزانه موثر خواهد بود. ممکن است اگر این 
رفتارتان مداومت پیدا کند، تبدیل به عادت شود،کم کم خشونت های فیزیکی را در 

پی خواهد داشت.

دلایل دروغ گویی در کودکان
در امر تربیت و پرورش کودکان مس�ائل متعددی مطرح می ش�ود که هر یک به 
نوبه خود اهمیت دارد. مس�ائل ریز و درشت تربیتی چنان فراگیر و پردامنه است 
که والدین بدون داشتن اطلاعات و آگاهی کافی درباره مسائل تربیتی نمی توانند در 
تمام ابعاد تربیتی موفق عمل کنند. علاوه بر آن طی دهه های اخیر، روان شناسی 
کودک دستاوردهای چشمگیری داشته است و علاقه مندان به این حوزه بیش از 
هر زمان دیگری درباره شکل گیری شخصیت کودک، ابعاد روانی شخصیت کودک، 
تاثیرپذیری کودک از الگوها، تاثیر محیط اجتماعی بر شخصیت وی و … اطلاعات 
کسب کرده اند. بنابراین به نظر می رسد که والدین نیز برای در پیش گرفتن تربیت 
آگاهانه باید اطلاعات کافی داشته باشند. یکی از مهم ترین مباحث در این زمینه 
دروغ گویی کودکان اس�ت که در این مطلب تلاش کرده ایم، به بررسی بخشی از 

ابعاد آن بپردازیم.
کودک و دروغ

خوب است بدانید دروغ برای کودک زیر 3 سال معنا ندارد؛ زیرا آن ها نمی دانند که حوزه تفکر 
آن ها خصوصی است و فکر می کنند والدین می توانند ذهن آن ها را بخوانند. دروغ، مطلب یا 
سخنی است که با واقعیت همخوانی ندارد و معمولا کسی که دروغ می گوید آگاهانه حقیقت را 
تحریف می کند. اما درباره کودک، دروغ گویی را باید مطابق با سن و دوره رشدی که پشت سر 
می گذارد، بررسی کرد. کودک تا قبل از 3 سالگی معنی دروغ را نمی داند و بین 3 تا ۴ سالگی 

در می یابد که دیگران نمی دانند او چه فکر می کند و نمی توانند ذهنش را بخوانند.
در این سن قدرت تخیل و تصویرپردازی به اوج خود می رسد و کودک همزمان با یادگیری 
ــن داستان پردازی  مهارت ها و اطلاعات جدید قدرت ذهنی خود را بالاتر می برد. در این س

کودک بسیار قوی است و یاد می گیرد کار بدی را که کرده است گردن یک 
فرد خیالی بیندازد. او بین واقعیت و خیال، مرزی قرار نمی دهد و گاهی 

والدین خیال پردازی های وی را به اشتباه دروغ نام می گذارند.
کودکان متناسب با هوش، تخیل و موقعیت های محیطی و بنا 

ــالگی دروغ  به واکنش والدین در برخورد با آن ها از حدود ۶ س
ــند و در 9-8 سالگی تفاوت بین واقعیت و دنیای  را می شناس
فانتزی را در می یابند و تا ۱0 سالگی کاملا بین حقیقت گویی 

به عنوان یک کار صحیح و دروغ گویی به عنوان یک کار نادرست 
تفاوت می گذارند.

دلایل دروغ گویی
ــت اما  ــیار متعدد اس با این که دلایل دروغ گویی در کودکان بس

می توان به بخشی از آن ها اشاره کرد.
در اولین درجه بهتر است به تمایز قائل نشدن بین واقعیت 

و تخیل اشاره کنیم زیرا تعداد زیادی از کودکان 
دروغ نمی گویند بلکه ذهنیات خود را بر زبان 

ــا والدین با واکنش عجولانه و  می آورند ام
ــعی می کنند گفته کودک را  اشتباه س
ــد و او را از دروغ گویی  ــح کنن تصحی

برحذر دارند.
ــوزش  آم را  دروغ  ــن،  والدی ــی  گاه

ــال در حضور او از  ــد. به عنوان مث می دهن
ــت می کنند که فاقد  ــی در کودک صحب ویژگ

ــت. اگر به کودک اجازه ندهیم در جمع اظهار  آن اس
نظر کند و او را به سکوت وادار کنیم، او به دروغ گفتن روی 

می آورد؛ عملی که بعضی از والدین ناآگاهانه آن را انجام می دهند.
دروغ گویی نشانه اغتشاش درونی و نبود امنیت روانی در کودک است، 

وقتی که فرد کودک یا بزرگسال خود را در معرض خطر یا تهدید ببیند اگر 
شیوه صحیح با آن را نداند، به اشتباه سعی می کند با دروغ گفتن احساس 

امنیت و آرامش پیدا کند.
گاهی کودک احساس عزت نفس نمی کند و درد حقارت باعث می شود 

برای ترمیم شخصیت خود دروغ بگوید.
در واقع آنچه در دروغگویی کودکان مایه نگرانی است این است که شخصیت واقعی کودک را 
به یک شخصیت غیرواقعی تبدیل می کند. در چنین شرایطی زمینه بروز اختلالات شخصیتی 
ــازگاری های اجتماعی در کودک ایجاد می شود و سلامت روانی وی به خطر می افتد.  و ناس
طبیعی است که نمی توانیم نقش محیط اجتماعی را در شکل گیری شخصیت کودک نادیده 
بگیریم زیرا کودک از همه سو تحت تاثیر محیط پیرامون و الگوهایی است که در مقابل او قرار 
دارند. اگر والدین الگوی خوبی نباشند و در مقابل کودک دروغ بگویند، طبیعی است که کودک 

مانند آن ها رفتار خواهد کرد.
گاهی بچه ها برای آزمودن والدین دروغ می گویند تا واکنش آنها را بسنجند. در چنین مواقعی 
لازم است والدین به جای نشان دادن واکنش تند و شدید، تلاش کنند تمرکز کودک را از روی 

موضوع دروغگویی به راستگویی معطوف کنند.
چه کنیم

اولین گام برای مقابله با دروغگویی کودکان افزایش اطلاعات و آگاهی ما به عنوان والد است. 
لازم است درباره رفتارهای کودک و دلایل دروغگویی اش آگاهانه تصمیم گرفت. هرگز نباید 
کودک را دروغگو خطاب کرد. این القاب منفی باعث از دست رفتن اعتماد به نفس وی می شود 
و او را به سمت دروغگویی بیشتر ترغیب می کند. لازم نیست بگویید این چندمین بار است 
که دروغ می گویی. کافی است بفهمید که کودکتان بدون اعتراف به دروغگویی، دروغ گفته 

است. اگر می دانید دروغ گفته است از او نخواهید اعتراف کند. این کار او را جری تر می کند.
اگر درباره فرود آمدن یک بالگرد در خیابان حرف می زند از او درباره چگونگی هدایت بالگرد 
و … بپرسید. به تصورات ذهنی او پر و بال بدهید نه این که او را متهم به دروغگویی کنید. 
همچنین او را به دروغگویی تشویق نکنید. اگر کاری که خواسته بودید انجام نداده است 
درباره آن سوال نکنید تا مجبور به دروغ گفتن نشود. کافی است تذکر بدهید که 

کارش را هنوز انجام نداده است.
بیان ارزش صداقت بهتر از تکرار مضرات دروغگویی است، به کودک اجازه 
دهید لذت راستگویی را بچشد تا مزه تنبیه دروغگویی را، همچنین بگذارید 
احساسات خود را به هنگام انجام رفتار درست یا نادرست به زبان بیاورد 
در این صورت شما بهتر می توانید ریشه دروغگویی وی را شناسایی کنید.

وقتی صداقت دشوار است
مهم است که بدانید چرا کودک دروغ می گوید:

ــاس می کند تحت فشار  ــاید درباره نمره اش دروغ می گوید زیرا احس ش
ــرار می گیرد و از ترس عواقبی که نمرات پایین به دنبال دارد،  ق
واقعیت را پنهان می کند. بنابراین او قربانی رفتار نادرست 
والدین خود شده است. اگر متوجه این وضعیت 
شدید با او صحبت کنید و درحالی که همه 
جانبه از او حمایت می کنید، دلایلش را 
بشنوید. در این جا هر دو باید تغییر 

رفتار دهید.
ــتقیم والدین بر گرایش  تاثیر مس

کودکان به دروغگویی یا راستگویی
واکنش شدید و تند والدین در مواجهه 
با دروغگویی کودک باعث می شود کودک 
ــناخت  نقطه ضعف والدین را پیدا کند و با ش
ــیت والدین نسبت به این موضوع، از دروغ  حساس
ــتفاده کند. در بعضی موارد  برای جلب توجه آنها اس
این والدین هستند که کودکان را تشویق به دروغ گفتن 
می کنند. ارائه واکنش غیرمنطقی و تند نسبت به دروغگویی 
یا خیال پردازی کودک، ارائه ندادن الگوی مناسب، پنهان 
کاری در مقابل کودک، ناآگاهی نسبت به تاثیر گفتار والدین 
بر کودک، باعث می شود کودک از آن به عنوان حربه ای برای 

توجیه رفتارهای خود و رسیدن به اهدافش استفاده کند.

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک۱30 فرعی از ۱0۴3۷  اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی بلوار 
۱۵ خرداد- ک ۵۴  ک ۱0پلاک ۱8  که بنام خانم اعظم غفاری نژاد فرزند عبداله میباشد، در جریان ثبت است که بعلت 
تبصره واحده ماده ۱3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون 
ثبت نیز نیمتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده ۱/29۶۶9-93/۱۱/2۶تحدید حدود پلاک مذکور در 
روز چهارشنبه مورخ ۱393/۱2/20 ساعت 8/۵ الی ۱2 صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و 
خصوصا مالکین مجاور و نماینده قانونی آنها اعلام می دارد که در روز وساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت 
قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهدبود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی 
خواهدشد ضمنا تبصره ماده مصوب ۷3/2/2۵ متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی 

تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.
 رئیس اداره ثبت  اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی تحدید حدود اختصاص
ــاختمان بپلاک ۷۱ فرعی از ۱۱0۴۶  اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی  ــدانگ یک باب س چون تحدید حدود شش
یزدانشهر – خ رسالت – ک ۶۷ پلاک 2۶که بنام سیف اله یادگاری فرزند حیدر میباشد، در جریان ثبت است که بعلت تبصره 
واحده ماده ۱3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت 
نیز نیمتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده ۱/29۷29-93/۱۱/2۵تحدید حدود پلاک مذکور در روز 

چهارشنبه مورخ ۱393/۱2/20 ساعت 8/۵ الی ۱2 صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا 
مالکین مجاور و نماینده قانونی آنها اعلام می دارد که در روز وساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از 
تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهدبود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهدشد 
ضمنا تبصره ماده مصوب ۷3/2/2۵ متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم 

دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.
 رئیس اداره ثبت  اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی ماده 18
بدینوسیله به آقایان محرم کرمی، فرزند: غلامرضا ، به شماره شناسنامه 3۴۵2، با کدملی 038۵۶۵0۶۵۵  و محمد یوسف زاده 
مهابادی ، فرزند: عباسعلی ، به شماره شناسانه 2 ، و با کد ملی 038۵۶۵0۶۵۵ ابلاغ می گردد که در خصوص پرونده اجرائی 
کلاسه بایگانی  900003۱ ،  له: موسسه مهر بسیجیان ، و علیه: آقای محمد یوسف زاده و محرم کرمی اشعارمیگردد مراتب 
اعتراض آقای محرم کرمی به رئیس ثبت اعلام وبا توجه به اعلام نظر ایشان اعتراض شما رد و عملیات اجرائی علیه شما ادامه 
می یابد و با توجه به برگزاری مزایده نسبت به انتقال اجرائی مورد رهن به نام موسسه مهر اقدام میگردد. این آگهی با توجه به 
عدم شناسائی آدرس شما در متن سند رهنی صادر و دریک نوبت درروزنامه چاپ ودرج و منتشر می شود و آگهی دیگری  

منتشر نخواهدشد.
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم – مهدی روز خوش 
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در  که  قومیتی  و  اقلیمی  تنوع  به  توجه  با  قم  استان 
روستاهای خود دارد هنوز نتوانسته در بخش گردشگری 
روستایی آن چنان که بایدوشاید بهره برداری لازم را داشته 

باشد.
جاذبه های طبیعی، آب وهوای متنوع، موقعیت مناسب، 
وجود آئین و رسوم مختلف به دلیل داشتن تنوع قومی 
باید باعث جذب گردشگر بیشتر با ماندگاری طولانی تری 

در استان قم شود.
می تواند  قم  استان  کارشناسان  از  بسیاری  اعتقاد  به 
به عنوان مرکز مهمی درزمینه گردشگری روستایی مطرح 
شود اما کارهای اجرایی در این حوزه چندان رضایت بخش 
نیست و کارهای انجام شده هنوز نتوانسته نیاز گردشگر را 

به خصوص در حوزه روستایی تأمین کند.
گردشگری  در  ماندگاری  نرخ  از  دقیقی  آمار  هرچند 
روستایی استان قم وجود ندارد اما می توان به راحتی حدس 
زد که روستاهای استان قم فقط برای چندین ساعت میزبان 

گردشگران مختلف هستند.
گزارش ایمان در این خصوص را بخوانید:

خیلی ها تمایل به حضور و بازدید از روستاها رادارند
نماینده قم در شورای عالی استان ها در خصوص جاذبه های 
زندگی روستایی به خبرنگار ما گفت: با توجه به اینکه امروزه زندگی 
شهری با آسیب های زیادی همراه است باعث شده خیلی ها تمایل 

به حضور و بازدید از روستاها را داشته باشند.
علی قاسمی ورجانی اظهار کرد: مناطق روستایی به دلیل وجود 
مشکلاتی مثل نبود امکانات، عدم پذیرش روستاییان در خصوص 
حضور گردشگر و امکانات رفاهی هنوز نتوانسته جایگاه واقعی خود 

را در بحث گردشگری پیدا کند.
وی بابیان اینکه ویژگی ها و جذابیت های زندگی روستایی انکار 
نشدنی است، ادامه داد: دیدنی های جامعه روستایی می تواند زمینه 
حضور بیشتر و توسعه گردشگری در مناطق روستایی را ایجاد کند.

قاسمی ورجانی تصریح کرد: گردشگری روستایی فعالیتی است 
که ارتباط مستقیم با جاذبه ها و خدمات وابسته آن دارد و برای 
رسیدن به موفقیت در این زمینه گردشگران باید از طرف جامعه 

میزبان موردپذیرش قرار گیرند.
وی در خصوص تأثیرات مثبت اجتماعی و فرهنگی توسعه 
گردشگری روستایی گفت: آشنا شدن مردم و گردشگران با نحوه 
زندگی در روستاها و تبادل فرهنگ یکی از مهم ترین تأثیرات 

گردشگری روستایی است.
احترام  ایجاد  و  روستایی  احیای سنت های  ورجانی  قاسمی 
متقابل بین مردم بافرهنگ های متنوع، تعامل آداب ورسوم، لباس، 
تأثیرات  دیگر  از  را  فرهنگی  جاذبه های  سایر  و  موسیقی  غذا، 

گردشگری روستایی عنوان کرد.
عنوان  با  روستاها  در  حضور  فرصت های  خصوص  در  وی 
گردشگری روستایی افزود: حضور در طبیعت و فضاهای بکر با 
توجه به گستردگی بی رویه شهرها و تشدید آلودگی زیست محیطی 

باعث آرامش اعصاب می شود که دارای اهمیت است.
قاسمی ورجانی در خصوص تهدیدهای گردشگری روستایی 
از  حفاظت  در  بازدیدکنندگان  مسئولیت پذیری  عدم  گفت: 
اراضی  کاربری  تغییر گسترده  انسانی،  و  محیط زیست طبیعی 
کشاورزی و باغ ها به کاربری مسکونی و صنعتی در کنار نبودن 
طرح و برنامه لازم برای گسترش گردشگری در نواحی روستایی را 
می توان تهدیدهای این بخش عنوان کرد که باید برنامه ریزی های 

جدی در این خصوص انجام شود.

نتوانستیم از اقتصاد گردشگری بهره برداری کنیم
رئیس شورای اسلامی شهر کهک نیز در گفت وگو با خبرنگار 
از اقتصاد  بایدوشاید نتوانسته ایم  ما گفت: متأسفانه آن طور که 

گردشگری روستایی بهره برداری کنیم.
محمدرضا حاج اسماعیلی اظهار داشت: گردشگري روستایي 
که  بوده  مطرح  مطبوع  گردشگری  گونه های  از  یکي  به عنوان 
دربرگیرنده یک گرایش به ریشه ها، یک احساس سنتي در حال 
تجربه  در  محیطي  ابعاد  تمامي  درک  خواست  با  همراه  رشد 

گردشگري می باشد.
همچون  عواملي  سبب  به  روستایي  گردشگري  افزود:  وی 
شهرنشینی، علاقه مندی به میراث طبیعي، فرهنگي و تاریخي، 
نگرانی های محیط زیست، شیوه سالم زندگي شهري و امتناع از 
فرهنگ مصر ف گرایي در سال های اخیر شکل گرفته و توسعه یافته 

است.
عضو شورای اسلامی استان قم اضافه کرد: گردشگري روستایي 
یک سو  از  گردشگري  جریان  یک  سوي  دو  در  گرفتن  قرار  با 
نشان دهنده گردشگري با ویژگی های چون انعطاف پذیری، ترکیب 
همراه با سفارش محصولات براي نیازهاي انفرادي مصرف کننده 
بوده و از دیگر سو با توجه به ارزش ها و اثرات ناشي ازاین گونه 
توسعه  گزینه های  دیگر  کنار  در  مطرح  رویکردي  گردشگري 
همه جانبه فضاهای روستایي محسوب می گردد که می تواند در 
حمایت از سیاست های کشاورزي و حفاظت از محیط زیست ایفاي 

نقش کند.
روستایي  گردشگري  می رسد  نظر  به  کرد:  خاطرنشان  وی 
در یک نگرش منطقه ای موردتوجه قرارگرفته و در برنامه ریزی 
منطقه ای به عنوان رهیافتي مؤثر در توسعه منطقه ای مدنظر قرار 
گیرد، چراکه گردشگري روستایي می تواند دربرگیرنده یک گستره 

وسیعي از گونه های مختلف گردشگری باشد.
حاج اسماعیلی با تأکید بر اینکه گردشگري روستایي امروزه 
با توجه به این که صنعت کشاورزي اهمیت خود را به عنوان محور 
به گسترش است،  ازدست داده است رو  اصلي توسعه روستایي 
و کاهش  بهره برداری ها  افزایش  روزافزون جمعیت،  گفت: رشد 
منابع طبیعي و درنتیجه آن تهدید محیط زیست انساني جوامع 
روستایي را براي ادامه حیات و تداوم رشد خود به منابع درآمدي 
دیگري سوق داده است و دولت ها و برنامه ریزان نیز سعي دارند تا 
از عرضه کنندگان بخواهند جریان گردشگري روستایي را به نواحي 
مختلف سوق دهند تا از این طریق علاوه بر رشد اقتصاد محلي 

وضعیت خانواده های کشاورزان نیز بهبود یابد.
نیز ضروری است که  نکته  این  البته ذکر  وی تصریح کرد: 
کشاورزی و دامپروری همچنان باید به عنوان شغل اصلی مردم 
روستاها مطرح باشد و در کنار آن می تواند برای ارتقاء وضعیت 

اقتصادی روستائیان از گردشگری نیز استفاده لازم را برد.
وی با تأکید بر اینکه شهرداری کهک درآمد پایدار ندارد، بیان 
داشت: تنها پتانسیل شهر کهک توریست و گردشگر می باشد که 

باید به بهترین نحو از آن استفاده نمود.
وی تصریح کرد: در ایام تعطیل روزانه حدود ۷ هزار دستگاه 
خودرو وارد منطقه کهک می شود که باید از این پتانسیل و فضای 
به دست آمده نهایت استفاده را نمود اما متأسفانه تاکنون اقدامی 
در این زمینه صورت نگرفته است. وی ادامه داد: ما قصد داریم با 
احداث مجتمع تفریحی و توریستی، ایجاد فضای زیباشهری، پارک 

بازی و ... مسافر را در منطقه پاگیر نمائیم.
حاج اسماعیلی تأکید کرد: اگر شهر کهک ازنظر امکانات، درآمد 
و نیروهای انسانی به حد مطلوب برسد می تواند امکانات تاریخی را 
در حد مطلوب بالا ببرد، شهرداری در حال حاضر درگیر تأمین 
حقوق کارمندان و پاسخگویی مطالبات پیمانکاران است و با این 
وضعیت به هیچ عنوان نمی تواند برای این موضوع برنامه ریزی نماید.

رئیس شورای اسلامی شهر کهک با اشاره به اینکه حجم بالای 
کار و نبود اعتبار باعث شده است که شهرداری فراغ بال نداشته 
باشد، ادامه داد: اعتبارات استانی را با توجه به جمعیت بومی ساکن 
در شهر می دهند که حدود 3 هزار نفر است، ولی ما در طول سال 

به طور میانگین به ۱0 هزار نفر خدمات ارائه می دهیم.

روستاهاي هدف گردشگري قم در حال ساماندهي است
این در حالی است که مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری استان قم نیز معتقد است که ارتقا رتبه گردشگري 
روستایي می تواند موجب رونق کسب وکار، اشتعال زایی و تحول 

اقتصاد روستاها شود.
اخیر،  سال هاي  در  گفت:  خصوص  این  در  رضایی  عیسی 

و  شدند  معین  کشور  سراسر  گردشگري  هدف  روستاهاي 
ظرفیت هاي هرکدام در اختیار سرمایه گذاران قرار گرفت. 

وي با اشاره به روستاهاي هدف گردشگري قم افزود: ده روستاي 
گردشگري در استان قم شناسایي و به تصویب رسیده است.

حضور  با  جلسه اي  در  زمینه  این  در  داد:  ادامه  رضایي 
دستگاه هاي اجرایي ذي ربط برگزار شد و در این جلسه مقرر شد تا 
براي روستاهاي هدف فردو و دستگرد در کهک و روستاي قاهان 
در بخش خلجستان براي ایجاد مجتمع هاي گردشگري ارزان قیمت 
با همکاری شرکت تعاونی دهیاران استان قم جانمایي و اقدامات 

لازم صورت گیرد. 
وي هدف از اجراي این طرح را آسان نمودن شرایط استفاده از 
فضاي روستا براي مردم و گردشگران، جلوگیري از ورود گردشگران 
به باغات خصوصي مالکان و کاهش آسیب ها به باغات و اجتناب از 

مسائل حاشیه اي آن ذکر کرد. 
گردشگري  مجتمع هاي  این  احداث  با  شد:  یادآور  وي 
ارزان قیمت در روستاها همراه با ایجاد بخش هایی نظیر بازارچه های 
محلی و سوغات و سرویس بهداشتي خدمات لازم براي گردشگران 

ارائه مي شود.
رضایي بیان داشت: پس از جانمایی محل مناسب احداث این 
مجتمع ها برای اخذ مجوزهای لازم از ادارات استانی اقدام می شود. 

وي تصریح کرد: هم اکنون این طرح براي سه روستاي هدف 
گردشگري استان قم انجام شده است و سپس در هفت روستاي 

باقیمانده نیز عملیاتي خواهد شد.
آمادگی از سرمایه گذاران در بخش های قم

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم 
همچنین گفت: ین اداره آمادگی حمایت از سرمایه گذاران را برای 

ایجاد مجتمع های گردشگری جدید در بخش های استان را دارد.
رضایی با ظرفیت های استان قم و سفر میلیون ها گردشگر 
به این استان اشاره کرد و افزود: باید به بخش صنایع دستی و 

گردشگری قم توجه بیشتری شود.
وی تصریح کرد: اگر به بخش صنایع دستی در روستاها توجه 
شود، این بخش باعث اشتغال و درآمدزایی روستاها می شود، یکی 
از برنامه های ما هم در استان، ترویج صنایع دستی میان روستاییان 
است و در این راستا برنامه آموزش صنایع دستی به روستاییان را 

دنبال می کنیم تا توانایی آن ها را در تولید صنایع دستی بالا ببریم.
رضایی با اشاره به برنامه های توانمندسازی روستائیان گفت: 
صنایع دستی  بخش  در  را  لازم  آموزش های  که  روستائیانی 
تا  می شود  داده  ارزان قیمت  تسهیلات  آن ها  به  فراگرفتند، 
گسترش  و  کنند  دایر  روستاها  در  را  صنایع دستی  کارگاه های 
صنایع دستی در روستاها باعث ایجاد اشتغال می شود. وی تصریح 
کرد: سرمایه گذاری برای ترویج صنایع دستی در روستاها بیشتر 
از مناطق شهری جواب می دهد، چون روستائیان اوقات فراغت 
بیشتری دارند و همچنین امکانات خوبی در روستاها فراهم شده 
است، ما آمادگی آموزش دادن روستائیان راداریم و در این راستا 

کارگاه های متعددی را در بخش های استان قم برگزار کردیم.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان 
قم آب وهوای بخش های استان را مطلوب دانست و افزود: مردم 
می توانند در ایام گرم سال برای استفاده از آب وهوای مطلوب به 
بخش های استان قم ازجمله بخش کهک مراجعه کنند، سازمان 
در  هم  قم  استان  گردشگری  و  صنایع دستی  فرهنگی،  میراث 
حوزه  در  استان  بخش های  ظرفیت های  از  استفاده  راستای 
گردشگری، مناطق نمونه گردشگری را در این مناطق ایجاد کرده 
است. رضایی با اشاره به مجتمع های گردشگری استان قم بیان 
کرد: مجتمع های گردشگری خوبی در سطح بخش های استان قم 
ایجادشده است و ما هم آمادگی حمایت از سرمایه گذاران را برای 

ایجاد مجتمع های گردشگری جدید در بخش های استان راداریم.

سرمایه گذاری در بخش خلجستان توجیه اقتصادی دارد
با  با خبرنگار ما گفت:  نیز در گفت وگو  بخشدار خلجستان 
اقدامات صورت گرفته در این دولت در بخش خلجستان، امیدواری 
در مردم بیشتر شده و شاهد هستیم روستاهایی که به دلیل نبود 
امکانات زیربنایی خالی از سکنه شده بودند، ساکنین آنها در حال 
بازگشت به روستای خود هستند. وی ضمن تشکر از مهندس 
بهشتی مدیرکل راه و شهرسازی استان قم، گفت: پس از ۷ سال 
راه همتآباد آسفالت شد که آسفالت این جاده برای مردم به یک 
آرزو تبدیلشده بود، ۶ کیلومتر از جاده نورآباد بهسازی شده و 22 

کیلومتر دیگر باقیمانده است.
سید داود حاج حسینی با اشاره به اینکه بخش خلجستان چه 
درگذشته و چه در حال حاضر یکی از بخش های محروم استان قم 
است، تصریح کرد: بخش خلجستان بین دو استان واقع شده است 
و مسافران برای رسیدن به استان خود از این بخش عبور می کنند، 

لذا باید امکانات این بخش بیشتر شود تا آبروی قم حفظ گردد.
وی گفت: یک قطعه زمینی که توسط یک خیر اهداء شده بود، 
در اختیار جمعیت هلال احمر قرار گرفت و جمعیت هلال احمر 
نیز اقدام به راه اندازی یک پایگاه در این بخش کرد که بسیار لازم و 

ضروری بود. بخشدار خلجستان در ادامه سخنان خود ضمن دعوت 
از بانک ها و مؤسسات مالی و سرمایه گذاران برای حضور در این 
بخش؛ بیان داشت: موضوع گردشگری در بخش خلجستان یک 
موضوعی است که اگر سرمایه گذاری لازم در آن انجام شود، بسیار 
سودآور خواهد بود، لذا از سرمایه گذاران و بانک ها و مؤسسات 

اعتباری درخواست می کنیم که در این بخش حضور پیدا کنند.
وی با اشاره به اینکه اقتصاد کشاورزی هم یکی دیگر از موارد 
بسیار مناسب برای سرمایه گذاری در ین بخش است، گفت: در این 
بخش دو شهرک گلخانه ای به نام کوثر و رزبند راداریم که بیش 
از ۴0 واحد گلخانه ای در آنجا مستقر است و آب و زمین بسیار 

مستعدی هم برای کشاورزی دارد.
وی اضافه کرد: سرمایه گذاری در بخش خلجستان توجیه 
اقتصادی بسیار بالایی دارد و لازم است سرمایه گذاران با حضور 
در این بخش نسبت به احداث کارخانه های فرآوری محصولات 

کشاورزی و همچنین اماکن گردشگری اقدام نمایند.

منطقه بندي گردشگري روستایي
صنعت  این که  به  توجه  با  امروزه  روستایي  گردشگري 
کشاورزي اهمیت خود را به عنوان محور اصلي توسعه روستایي 
ازدست داده است رو به توسعه دارد زیرا رشد فزاینده جمعیت، 

آن  درنتیجه  و  طبیعي  منابع  کاهش  و  بهره برداری ها  افزایش 
تهدید محیط زیست انساني جوامع روستایي را براي ادامه حیات 
و تداوم رشد خود به منابع درآمدي دیگري وا داشته است دولت ها 
و برنامه ریزان نیز سعي دارند تا از عرضه کنندگان بخواهند جریان 
گردشگري روستایي را به نواحي مختلف سوق دهند تا از این 
طریق علاوه بر رشد اقتصاد محلي وضعیت خانواده های کشاورزان 

نیز بهبود یابد.
این رویکرد به گردشگري روستایي موجب آن شده تا راهکارهای 
توسعه و موردبررسی مجدد قرار گیرند و یک نگرش منطقه ای در 
تجمیع فعالیت های گردشگري روستایي براي به نتیجه رسیدن 
اهداف موردنظر اخذ گردد تا با شناسایي مناطق مستعد و گونه های 
مختلف گردشگري روستایي به تبیین منطقه ای توسعه گردشگري 
پرداخته شود این روند خود به پایداري و حفظ محیط روستا، احیا 
و ثبات اقتصادي جوامع روستایي و توسعه تجارت گردشگري در 
مقیاس کوچک به عنوان شیوه ای براي عمل وابسته می باشد. که 
در چارچوب منطقه بندي زمینه های مناسبي را در تلفیق ترکیب 

شرایط مختلف فراهم می آورد.
درزمینه گردشگري روستایي، منطقه بندي می توانند مقاصد 
گردشگري را در یک منطقه جغرافیایي که شامل تعداد زیادي 
از عوامل اصلي و حیاتي توسعه می باشند را در بربگیرد که در آن 
جاذبه های مناسب ازنظر جذب بازدیدکنندگان غیر محلي وجود 
دارد. این گونه منطقه بندي گردشگري روستایي را می توان با توجه 
محیط های  در  گردشگري  جاذبه های  همچون  شاخص های  به 
روستایي و پیرامون آن ها؛ راه های ارتباطی و سهولت دسترسي؛ 
مقدار تراکم جمعیت در واحد سطح و ظرفیت گردشگر پذیري؛ 
قابلیت های  اقامتي؛  امکانات  اقتصادی؛  و  بنایي  زیر  تأسیسات 
فرهنگي؛ پیامدهاي گردشگري در اشتغال و سطح درآمد و بالاخره 
نتیجه  به  براي  داد.  انجام  پایدار  گردشگري  یک  به  دست یابی 
رسیدن منطقه بندي گردشگري روستایي با توجه به شاخص های 
فوق الذکر لازم می آید تا رهیافت های مختلف اقتصادي، اجتماعي ـ 
فرهنگي و زیست محیطی در چارچوب یک نگرش منطقه ای براي 

توسعه موردبررسی قرار گیرد.
رهیافت اقتصادي

راهکارهاي اقتصادي درزمینه منطقه بندي گردشگري روستایي 
وابسته به آن است که به مقاصد گردشگري روستایي به عنوان 
مکاني براي یک تجارت نگریسته شود. که در الگوي فضایي منطقه 
موزاییک وارکنار یکدیگر قرارگرفته اند. این راهکار کمک می کند 
تا در یک سیستم کلي هر مقصد گردشگري به عنوان یک زیر 
بخش برنامه ریزی منطقه ای محسوب گردیده و تخصیص عمودي 

درزمینه توسعه گردشگري به فعالیت های افقي تبدیل شود.
در رهیافت اقتصادي در این زمینه بررسي توان های محیطي 
منطقه در برآورد عرضه به عنوان محصول مطرح بوده که می تواند 
و  روستایي  نواحي  و طبیعي  تاریخي  فرهنگي،  منابع  شناخت 
گونه های گردشگري بر پایه این منابع؛ برآورد تراکم و ظرفیت 
گردشگري پذیري در نواحي روستایي و گونه های گردشگري بر 
پایه این منابع؛ برآورد تراکم و ظرفیت گردشگر پذیري در نواحي؛ 
توان سنجي شاخص های اقتصاد روستایي درزمینه کشاورزي و 
دیگر بخش ها: قابلیت عرضه دیگر محصولات موردنیاز گردشگران 
و بررسي و برآورد امکانات و گونه های مختلف اقامتي را در نواحي 

روستایي را در برگیرد.
اقتصادي   عرضه محصول گردشگري روستایي در رهیافت 
موردنظر با تقاضای گردشگري رابطه ای مستقیم داشته و تقاضا 
نیز به ارزش کالا، خدمات و تسهیلات همراه با جهت گیری تقاضا 
در بازاریابي گردشگري وابسته است. برآورد تقاضا براي گردشگري 
از محاسبه و نقش  روستایي را می توان در یک مجموعه کلي 

درآمدها، هزینه های مسافرت و اقامت تخمین زد. هرچند نباید 
داراي  روستایي  گردشگري  در  که سرمایه گذاری  کرد  فراموش 
خطرات و هزینه های کمتري با توجه به در دسترس بودن منابع 
و پایین بودن قیمت ها در مقایسه با دیگر پروژه های گردشگري 
بندي  منطقه  درزمینه  اقتصاد  رهیافت  به طورکلی  می باشد. 
گردشگري روستایي می تواند پیامدهاي را چون رشد اقتصادي، 
ایجاد تنوع همراه باثبات در اشتغال و حفظ مشاغل دیگر؛ آفرینش 
فرصت های براي رشد درآمد به صورت فعالیت های چندگانه؛ ایجاد 
بازارهاي جدید براي محصولات کشاورزي و گسترش مبناي یک 

اقتصاد منطقه ای را سبب شود.
رهیافت زیست محیطی

در  طبیعي  و  انساني  ابعاد  در  زیست محیطی  ملاحظات 
مفهوم  زایش  که  دارد  بسیاري  اهمیت  گردشگري  برنامه ریزی 
گردشگري پایدار خود نشان دهنده این اهمیت است. پایداري منابع 
که به صورت برآورد نیازهاي اجتماعات امروزي بدون نابودي منابع 
براي برآورد اجتماعات آینده تعریف شده است. درزمینه گردشگري 
منابع گردشگري در چارچوب  از  می تواند دربرگیرنده حفاظت 
جاذبه ها و محیط پیرامون براي تداوم جریان گردشگري و رسیدن 
به سطحي از توسعه پایدار قلمداد گردد. توسعه پایدار گردشگري 
بخصوص گردشگري روستایي را در یک توسعه منطقه ای می توان 
با در نظر گرفتن رابطه ای که بین سه جزء محیط زیست گردشگري 
وجود دارد – گردشگران، مقصد و جامعه میزبان – موردتوجه 
قرارداد این رابطه می تواند پیچیده، پویا و سازنده یا مخرب باشد. 
گردشگري روستایي از یک سو می تواند اشتغال زایی ایجاد کند از 
دیگر سو قادر است اقتصاد محلي را از جلوه بیندازد و کیفیت 
زندگي و محیط زیست جوامع محلي را پائین بیاورد. بر این مبنا 
با  توازن  و  اعتدال  برقراري  روستایي  پایدار  گردشگري  هدف 
حفظ منابع طبیعي در درازمدت بین این سه جزء تشکیل دهنده 
گردشگري می باشد. ازاین رو لازم می آید تا در سیاست های توسعه 
منطقه ای ساختار و ترکیب تمامي تصمیم گیری های نهایي درزمینه 
گردشگري روستایي در فرآیند توسعه پایدار مورد ارزیابي قرار 
گیرند. به طورکلی در برآورد گردشگري پایدار روستایي می توان 
و  زیربنایي  عوامل  آوردن  فراهم  کرد؛  اشاره  زیر  راهکارهاي  به 
خدماتي کافي براي برآورد نیازهاي فیزیکي، اجتماعي ـ اقتصادي 
منطقه واگذاري طرح های مطابق با نظرات جوامع محلي؛ تهیه 
طرح های کنترل فرسایش و رسوب؛ تعیین ظرفیت، برد و جمعیت 
گردشگراني که می توانند به طور پایدار بدون هرگونه تأثیر منفي بر 
عوامل زیر بنایي و منابع استفاده کنند؛ ارتقاء سطح توانمندي مردم 
محلي براي نظارت پیوسته و اجراي قوانین و مقررات مربوطه به 
آلودگي؛ به حداقل رساندن مسائل و مشکلات دسترسي از طریق 
طرح ریزی جامع و یکپارچه براي کاهش تراکم ترافیک و آلودگی ها؛ 
به خدمت گرفتن نیروي انساني و امکانات و تأمین منابع مالي آن ها 
ازجمله تربیت نیروي انساني براي اصلاح پیامدها و نظارت پیوسته 

بر حفظ محیط زیست.
نتیجه گیری

گردشگري روستایي از دو جنبه داراي اهمیت می باشد یکي 
به عنوان یک فعالیت گسترده جهاني و دیگري تأکید بر توسعه 
سیاست های منطقه ای و محلي. گردشگري روستایي به عنوان یک 
فعالیت جهاني امروزه با توجه به هم پوشی سه اصل ایجاد اشتغال و 
درآمدزایی، رضایت گردشگر و حفظ محیط زیست اهمیتي دوچندان 
یافته است. در اکثر کشورها ـ بخصوص کشورهاي پیشرفته ـ ترویج 
گردشگري روستایي در سرلوحه برنامه دولت ها درزمینه گردشگري 
قرار دارد تا ضمن مثبت کردن بیلان گردشگري خود با هدایت 
شهروندان براي گذران اوقات فراغت به مناطق روستایي، فضاي 
سرزمیني، درآمد را نیز در سطح کشور پخش نمایند. علاوه بر 
این دولت ها در پي آن هستند که به اهدافي چون ایجاد درآمد 
براي کشاورزان و دیگر خانواده های روستایي؛ آشنایي مردم شهر 
باتجربه زندگي شهري؛ کاهش مهاجرت به بیرون به وسیله تدارک 
فرصت های شغلي در نواحي روستایي؛ انتقال اندیشه ها از شهر به 
نواحي روستایي و تدارک برخي زیربناهای اقتصادي نیز در جریان 

گردشگري روستایي دست یابند.
توسعه  براي  پارامتري  به عنوان  روستایي  گردشگري  اما 
منطقه ای، توسعه بر پایه جلوه ای از شناختن استعداد و توان منطقه 
و گسترش خردمندانه براي مناطقي که باید از استانداردهاي ویژه 
توسعه گردشگري بهره مند باشند را در برمی گیرد. که در چارچوب 
منطقه بندي فضاها باري تعیین کاربري زمین اعمال می شود. با 
منطقه بندي گردشگري روستایي، توسعه فضاهاي ویژه و مناسب 
انجام می پذیرد و درنتیجه فضاهاي دیگر دست نخورده باقي می ماند. 
همچنین کاربري زمین ناشي از منطقه بندي در این مناطق که 
مشخص و معین هستند می تواند بر اساس استانداردهاي گسترش 
شکل گیرد. در یک کلیت منسجم می توان اهداف توسعه منطقه ای 
افزایش  تولید منطقه ای؛  را درزمینه گردشگري روستایي رشد 
درآمد یا تعداد مشاغل، انعطاف پذیری تجهیزات گردشگري براي 
تضمین موارد استعمال متعدد و توجه به سرمایه گذاری محلي 
دانست که در جنبه های غیراقتصادی نیز اهدافي چون نگهداري 
و حفظ آسایش و رفاه ساکنان، تضمین تفریحات و مراقبت از 
ارزش ها و سخن فرهنگي را به دنبال دارد. در خاتمه ذکر این نکته 
ضروري است که سرمایه داری در دوره جدید به جای تولید صنعتي 
به صنایعي چون صنعت ساختمان و توریسم گرایش داشته و گاهي 
محوریت نظام سرمایه داری بر این پایه شکل می گیرد. سرمایه داری 
در عصر ما صنعت گردشگري و گذران اوقات فراغت را به صورت 
مهم ترین صنعت درآورده است ازاین رو دریاها، جزایر، کوه ها و حتي 
صحراها در این روند به تصرف انسان درآمده است. این خود سبب 
شده که برنامه ریزی گردشگري تنها به فرمول درآوردن برنامه ها 
و طرح ها براي آینده نباشد بلکه نحوه انجام آن را نیز به صورتي 
بدون آسیب در برمی گیرد. باید توجه داشت که گردشگري در 
جهت اقتصاد سرمایه داری عمل می کند و رها ساختن آن می تواند 
لطمات جبران ناپذیری را به شکل تصاعدی به ارکان اجتماعي و 

زیست محیطی وارد کند.

گزارش »ایمان« از ظرفیتی که مغفول واقع شده است

تقویت اقتصاد روستائیان با گردشگری
نیم نگاه

دریچه

قدیمي ترین روستاي قم

این بار اگر گذارتان به شهر مقدس قم افتاد، سري هم به روستاهاي تاریخي اطراف آن 
بزنید تا متوجه شوید که این شهر شلوغ زیارتي چه گوشه هاي دنجي براي طبیعت گردي 
و گشت و گذار در دل تاریخ دارد. روستاهایي که شاید در نگاه اول طبیعت منحصر به فرد 
و تفاوت آب و هوایي شان با قم شما را غافلگیر کند اما هر چه پیش تر بروید، جاذبه هاي 

فرهنگي و تاریخي آنها شگفت زده تان خواهد کرد!
روستاي نویس )Nevis( یکي از روستاهاي تاریخي قم است که در فاصله 200 
کیلومتري از تهران و 88کیلومتري قم قرار دارد و براي رسیدن به آن کافیست راهي 
جاده ساوه- سلفچکان شوید و بعد از کیلومتر 2۵ جاده، از یک مسیر فرعي به سمت غرب 
حرکت کنید. این جاده از روستاهاي آغلک، بنابر و قاهان مي گذرد و شما را به نویس 
مي رساند و اگر باز هم آن را ادامه دهید، از روستاهاي کاسوا و انجیله عبور مي کند. نویس 
از شمال به ساوه و تفرش، از جنوب به محلات و اراک، از غرب به آشتیان و از شرق به 
قم محدود مي شود و سرراست تر اگر بخواهید باید بگوییم که بعد از ورود به شهر ساوه و 
عبور از میدان انار مي توانید به طرف جاده اراک حرکت کنید و بعد از پشت سر گذاشتن 
کارخانه چرم، اولین فرعي سمت راست را به پیش بگیرید. 2کیلومتر جلوتر، روستاهاي 
خوش آب و هوایي مقابلتان به صف مي شوند که توقف در هر کدام مي تواند تجربه هاي 
جالبي را از روستاگردي در یک منطقه نیمه کویري برایتان رقم بزند. نویس قدیمي ترین 
این روستاهاست و البته یکي از زیباترین روستاهاي این منطقه که به دلیل منابع آبي کافي، 
خاک مرغوب و حاصلخیز و آب و هواي مناسب رونق چشمگیري دارد. مردم روستاي 
نویس، اگر کارگر و دامدار نباشند، از راه کشاورزي امرار معاش مي کنند و در غیر این 
صورت، در معدن سنگ مرمري مشغول به کار هستند که در جنوب غرب روستا قرار دارد.

در ابتداي روستاي نویس، جاده به 2قسمت تقسیم مي شود؛ یکي مستقیم به طرف 
بالا مي رود و شما را به محلي به نام قتلگاه یا گلزار شهدا مي رساند و جاده دیگر به روستا 
راه دارد. در لحظه ورود به روستا، چشمتان به آرامگاه »بي بي شریفه خاتون « خواهد افتاد 
که به گفته محلي هاي منطقه، دختر امام موسي بن جعفر و خواهر امام رضا )ع( است. در 
قسمت پایین این آرامگاه نهر آبي جاري است و مقابل این نهر، گورستان روستائیان قرار 
گرفته است. این درست همان جایي است که مردم روستا سال نویشان را تحویل مي کنند 
و مراسم سنتي و اعیاد را در آن جشن مي گیرند. محله قتلگاه هم جایي است که در آن 

تعزیه روز عاشورا برگزار مي شود.
اگر گذارتان به روستاي نویس افتاد، مي توانید سري هم به آتشکده باستاني این روستا 
بزنید که از دوران ساسانیان باقي مانده است. این آتشکده که به »چهار طاقي« معروف است، 

در دشتي به نام برزه قرار گرفته و ۴ستون و سقف آن از سنگ و گل ساخته شده است.
این روزها اگر سري به نویس بزنید، احتمالا با آب و هواي خنک و کوهستاني اي مواجه 
مي شوید که تحمل کردنش چندان راحت نیست. با این حال، این روستا بهترین گزینه 
ییلاقي براي تابستان به شمار مي رود که با آب و هواي خنک و مزارع پربارش مي تواند 
میزباني خوبي از شما به عمل آورد. به خصوص که سه رودخانه دران و دوریه و خامه هم در 
این روستا جریان دارند و فرصت خوبي براي یک آب تني تابستاني به شما مي دهند. این 
در حالي است که در این روستا ۱۵ رشته قنات وجود دارد که طول هر رشته بین 200 تا 
۵00 متر متفاوت است. نام روستاي نویس در کتاب هاي قرن چهارم هجري »نوند« ثبت 
شده و در کتابهاي قرن هشتم هجري به نوذر و نویز تغییر یافته است. این تغییر آنقدر ادامه 

داشته تا اینکه امروزي هاي این روستا، نام منطقه را »نویس « تلفظ مي کنند.

درباره روستای وشنوه بیشتر بدانید

نگین سبز قم

  روستای وشنوه از شمال به کوه قلعه دژ و از شمال غربی به کوه بخاره محدود می شود. 
این روستا در محدوده کوهستانی استان قم استقراریافته و آب وهوای آن در بهار و تابستان 
معتدل و مطبوع و در زمستان سرداست. رودخانه فصلی وشنوه در سال های پرباران در 
میان روستا جریان دارد. روستای وشنوه به زبان فارسی سخن می گویند مسلمان و پیرو 
مذهب شیعه جعفری هستند. الگوی معیشت و سکونت بر اساس نتایج سرشماری سال 
۱3۷۵ روستای وشنوه در حدود ۶9۶ جمعیت داشته است که در سال ۱38۵ به حدود 
8۵0 نفر افزایش یافته است؛ و متأسفانه در سال ۱390 تعداد خانوارهای روستا ۱۴3 خانوار 
ثبت شده است درآمد اکثر مردم این روستا از فعالیت های باغداری و دامداری تأمین می شود. 
مشاغل خدماتی و تولید محصولات صنایع دستی نیز در روستا رواج دارد. شرایط مساعد 
آب وخاک و کوشش دهقانان، باغداری در روستا را رونق بخشیده است و انواع میوه ها مانند 
فندق، گردو، بادام و زردآلو و آلو سفید در آن به عمل می آید. مراتع سرسبز پیرامون روستا 
مناسب برای دامداری و پرورش گوسفند و بز در روستا شده ولیکن روستاییان کمتر به 
دامداری روی می آورند وزنان روستایی متأسفانه تولید و بافت انواع قالی و قالیچه را کنار 
گذاشته اند. روستای زیبا و ییلاقی وشنوه که در ناحیه کوهستان استقراریافته است بافت 
مسکونی متراکمی دارد. قسمتی از کالبد روستا که درشیب تند قرارگرفته معماری پلکانی 
دارد. بام یک خانه حیاط خانه دیگری است. در کوچه های پیچ درپیچ روستا، نهرهای آب 
جریان دارد که اطراف آن ها را درختان بلندی فراگرفته اند. معابر روستا وضعیت تقریباً 
مناسبی دارند. اکثر خانه های روستا، در یک طبقه با سقف مسطح ساخته شده و از مصالح 
منازل شهری استفاده شده است و جدید از سقف های شیروانی استفاده می شود. در این 
روستا، خانه های بزرگ و ویلایی نیز مشاهده می شود. روستای وشنوه به لحاظ معماری 
بسیار زیبا و جالب توجه می باشد. در بافت قدیمی روستا خانه هایی وجود دارد که قدمتی 
بسیار طولانی دارند و برخی از آن ها اخیراً مرمت شده اند. مصالح عمده به کاررفته در ساخت 
خانه های قدیمی شامل سنگ، چوب،  خشت، گل است... جاذبه های گردشگری روستای 
کوهستانی و زیبای وشنوه به دلیل موقعیت طبیعی و اقلیم ییلاقی، مناظر جذاب و زیبایی 
دارد. چشم انداز ارتفاعات اطراف و باغ های میوه آن به خصوص در فصول بهار، تابستان و 
پاییز جلوه ای زیبا و دل نشین دارد و هر بیننده ای را مجذوب می کند. ارتفاعات زیبای الوند 
در ۱0 کیلومتری روستای وشنوه واقع شده است. این کوه مناظر و چشم اندازهای طبیعی 
و زیبایی دارد. قله آن در زمستان پوشیده از برف است و جلوه ای شگفت انگیز می یابد. این 
کوه، مکان مناسبی برای علاقه مندان به طبیعت گردی و کوهنوردی است. غار وشنوه یکی 
از جاذبه های طبیعی و شگفت انگیز روستای وشنوه است. این غار در ۶ کیلومتری روستا و 
در کوهستان اردهال قرار دارد. در این کوهستان چهار غار یا چاله غار، وجود دارد در داخل 
یکی از آن ها منبع آب فراوانی وجود دارد. این آب از شکاف کوه سرازیر می شود. پوشش 
گیاهی روستا، شامل انواع گیاهان دارویی از قبیل زرشک هسته دار، شیرین بیان، گل ختمی، 
شاتره، خاکشیر، کاسنی و گون است. جانوران و پرندگان روستا شامل شغال، گرگ، روباه، 
خرگوش، کبک و تیهو و یاکریم و گنجشک و کلاغ است. دره های اطراف روستای وشنوه 
از درختان کهن سال گردو و بادام پوشیده شده است. این دره های زیبا در فصل زمستان از 
برف پوشیده می شوند و در بهار و تابستان نیز بسیار سرسبز و زیبا جلوه می کنند. در دره ها 
چشمه ها پرآبی جریان می یابند و مناظر بسیار تماشایی و فضای مناسبی برای گذران اوقات 
فراغت پدید می آورند. مظهر قنات روستا نیز بسیار جالب توجه است. امامزاده هادی یکی 
از بناهای مهم روستای وشنوه است. این بنا از آثار دوره صفویه است و در ابتدای  روستا 
قرارگرفته است؛ که عزیزانی از احفاد امام چهارم )ع( و امام پنجم )ع( در این امامزاده 
مدفونند. مردم این روستا، اعیاد بزرگ مذهبی مانند عید فطر، عید غدیر و عید قربان و 
همچنین عید نوروز را به جشن و سرور و در ایام سوگواری همه ی ائمه )ع( به ویژه در ماه 
محرم به عزاداری و سوگواری می پردازند. مراسم برگزاری سردرختی در روستای وشنوه 
متداول است. در اوایل بهار برای این که درختان باغ ها از گزند سرما درامان بمانند، این رسم 
به اجرا درمی آید. در این مراسم با هزینه مردم، گاوی خریداری می شود، سپس دستمال 
سبزرنگی به دور گردن گاو بسته می شود و در روستا گردانده می شود و در پایان گاو را 
در امامزاده قربانی می کنند و از گوشت آن حلیم می پزند و در بین مردم احسان می کنند. 
مهم ترین صنایع دستی روستای وشنوه تولید انواع قالی و قالیچه های دستبافت در طرح ها و 
رنگ های متنوع بوده است. سوغاتی های محلی این روستا، شامل انواع خشکبار، گردو، بادام 
و فندق و جوزقند می باشد. از مهم ترین غذاهای محلی روستا، می توان به اشکنه، سمنو، 

کالجوش و کوفته برنجی اشاره کرد. 

گردشگري روستایي با قرار گرفتن در دو سوي یک جریان گردشگري 
از یک سو نشان دهنده گردشگري با ویژگی های چون انعطاف پذیری، 

ترکیب همراه با سفارش محصولات براي نیازهاي انفرادي مصرف کننده 
بوده و از دیگر سو با توجه به ارزش ها و اثرات ناشي ازاین گونه گردشگري 

رویکردي مطرح در کنار دیگر گزینه های توسعه همه جانبه فضاهای 
روستایي محسوب می گردد که می تواند در حمایت از سیاست های 

کشاورزي و حفاظت از محیط زیست ایفاي نقش کند
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نامحرمانه
اعزام بازنشستگان تأمین اجتماعی به مشهد

گفته می شود: طرح کرامت رضوی برای اعزام 2۵ هزار نفر از بازنشستگان تأمین اجتماعی به مشهد 
مقدس آغاز شده و اولین گروه از زائران آستان مقدس علی بن موسی الرضا)ع( صبح جمعه هفته جاری به 

مشهد مقدس اعزام می شوند.

نرخ مصوب میوه شب عید محرمانه شد
گفته می شود: در حالی مسولان دولتی خبر از ذخیره سازی و تامین ۶۵ هزار تنی میوه های پرمصرف 
شب عید می دهند که با وجود مصوبه ستاد تنظیم بازار از اعلام نرخ این محصولات سر باز می زنند.از طرفی 

دلالان هم از هم اکنون برای گران تر فروختن دندان تیز کرده اند.

پدربزرگ سرباز معاف شد!
گفته می شود: یکی از سربازان وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح که با داشتن پنج فرزند و چهار نوه 
مشغول به خدمت نظام وظیفه بود، معاف شد. »محمد آهنگر« 3۷ ساله، دارای چهار فرزند دختر و یک پسر 
است و در نتیجه ازدواج سه دختر خود، صاحب چهار نوه است. او که سه ماه پایانی دوران سربازی را سپری 
می کرد، صبح دوشنبه در مراسم تجلیل از سربازان وزارت دفاع، از سوی معاون منابع انسانی وزارت دفاع و 

پشتیبانی نیروهای مسلح، از ادامه خدمت معاف شد.

آغاز تولید "کلاه قرمزی94" در سکوت
گفته می شود: در حالی که به مانند روال چند سال اخیر همچنان گروه تولید سریال "کلاه قرمزی" 
در انتشار خبر آغاز ضبط اثر سکوت کرده اند اما یکی از عوامل درگیر کار خبر از آغاز ضبط سری جدید این 
مجموعه داد. چند هفته ای میشود که تولید یک سری ۱۵ قسمتی از این سریال آغاز شده است و به اعضای 
گروه هم تاکید شده است که در این باره خبری را رسانه ای نکنند.دلیل این پرهیز از رسانه ای کردن به قول 
و قراری بازمیگردد که تهیه کننده این سری با مدیران تلویزیون گذاشته است. او منطبق با بالا رفتن هزینه 
های تولید در سال جدید یک برآورد مالی جدید را برای تولید به آنها پیشنهاد داده و شرط کرده که در صورت 

قبول این برآورد سریال را در اختیار تلویزیون قرار خواهد داد.

منع رضازاده از شرکت در انتخابات فدراسیون وزنه برداری
گفته می شود: به دنبال بروز حرف و حدیث هایی در خصوص اعضای شورای شهر در انتخابات ریاست 
فدراسیون های ورزشی، شنیدیم سازمان بازرسی کل کشور با ارسال نامه ای به وزارت ورزش و جوانان تکلیف 
این افراد را مشخص کرد و نوشت: تصدی ریاست و یا عضویت در هیات رئیسه فدراسیون های ورزشی توسط 
اعضای شوراهای اسلامی شهر ممنوعیت قانونی دارد. به این ترتیب حسین رضازاده، عضور شورای اسلامی 
شهر تهران و رئیس فعلی فدراسیون وزنه برداری، نمی تواند در انتخابات آتی این فدراسیون برای تعیین رئیس 

جدید شرکت کند.

هفته نامه 9 دی  توقیف شد
گفته می شود: هفته نامه 9 دی  با تصمیم هیئت نظارت بر مطبوعات و به دلیل نظر این هیئت بر شائبه 
اهانت به امام راحل )ره( در مطلبی و همچنین مطلبی دیگر که مغایر سیاست های هسته ای نظام در حوزه 

هسته ای بود، توقیف شد.

جنب و جوش عجیب بانک  ها در آستانه عید
گفته می شود: با وجود اینکه روزهای پایانی سال دوره حساس تری برای بانکها بوده و درگیری بیشتری 
نسبت به زمانهای دیگر سال دارند ولی برخی بانکها این روزها را برای جابجایی مدیران عامل خود انتخاب 
کرده اند و عجیب تر آنکه این تحولات مربوط به بانکهایی نیست که مدیران آنها هنوز تغییر نکرده اند بلکه گاهی 

حدود یک سال از حضورشان در بانک مربوطه می گذرد.

زمان دقیق واریز عیدی بازنشستگان
گفته می شود: طبق برنامه ریزی صورت گرفته از سوی صندوق بازنشستگی کشوری و سازمان مدیریت 
برنامه، عیدی بازنشستگان تا پایان هفته جاری به حساب آنها واریز شود. مبلغ عیدی واریزی به حساب 
بازنشستگان صندوق بازنشستگی طبق مبلغ اعلام شده از سوی دولت برای هر نفر ۶03 هزار و ۷00 تومان 
خواهد بود. مسئولان صندوق بازنشستگی کشوری بنا دارند مبلغ اشاره شده را تا پایان هفته و به حساب یک 

میلیون و 200 هزار بازنشسته ورایز کنند.

احتمال افزایش 16 درصدی دستمزد 94
گفته می شود: ربیعی وزیر کار و رفاه اجتماعي افزایش دستمزد بر مبناي تورم را براي سال آینده منطقي 
دانست و بر حمایت از تولیدکنندگان تاکید کرد. این گفته وزیر به مفهوم آن است که دستمزد کارگران طبق 

تورم امسال کمتر از ۱۶ درصد افزایش خواهد یافت.

ماجرای تلاش بابک زنجانی برای فرار از کشور
گفته می شود: آن روزها کمیسیون انرژی مجلس رد تخلف زنجانی را گرفته بود و دعوت از او با هدف 
تبیین مسیرهای این تخلف انجام می شد، اما حالا که زنجانی در اوین روزهای حبس و محکومیت خود را 
پشت سر می گذارد، نماینده آبادان از ناگفته های ممنوع الخروجی او می گوید، اینکه اگر برخی تلاش ها و 
نظارت ها نبود زنجانی به بهانه ترخیص اموالش در ترکیه، از کشور خارج می شد و پروژه »خاوری 2« اتفاق 
می  افتاد. خوشبختانه از آذر 9۱ زنجانی تحت نظر قرار می گیرد و به این ترتیب اجازه خروج او از کشور مهیا 
نمی شود. آزادکردن برخی اموال در ترکیه، دلیل زنجانی برای خروج از کشور و وعده بازگشت مجدد است، اما 

به او مجوز سفر داده نمی شود و به این ترتیب ضرباهنگ ممنوع الخروجی او تندتر می شود.

خلیفه داعش برای "مکه" امیر تعیین کرد!
گفته می شود:"ابوعمر التونسی" سخنگوی داعش به نقل از "ابوبکر بغدادی" سرکرده این گروه تروریستی 
از تعیین چند امیر برای مناطق مختلفی مانند مدینه منوره و مکه مکرمه خبر داد. گروه تروریستی داعش در 
همین راستا تصاویری را از بیعت افراد سیاهپوش و نقابدار با امیر داعش در مکه منتشر کرد. سایت خبری 
"پانوراما میدل ایست" با اعلام این خبر تأکید کرد که این اقدام داعش، موجی از نگرانی را در عربستان در 
خصوص گسترش فعالیت گروه های جنایتکار به ویژه در سایه اوضاع شکننده سیاسی این کشور پس از مرک 

ملک عبدالله، به وجود آورده است.

مریم حیدرزاده "مجاز" شد
گفته می شود: مریم حیدرزاده شاعر و ترانه سرای قدیمی کشور پس از چند سال که به دلایل مختلف 
ممنوع الکار بود، با انتشار اثری جدید بار دیگر فعالیت های رسمی اش رادر کشور از سر گرفت. جدیدترین 
کتاب این شاعر و ترانه سرا به نام »تو را در حضور همه دوست دارم«، که مجموعه ای نثر با چند ترانه کوتاه 
و بلند است به تازگی در بازار کتاب ایران منتشر شده است تا پس از مدت ها شاهد انتشار اثری جدید از 
این هنرمند باشیم. او همچنین در چند آلبوم اختصاصی با آهنگسازی بزرگانی چون »فریبرز لاچینی« آلبوم 

دکلمه آثارش را هم روانه بازار موسیقی کشور کرده است.

»لاین« و »واتس آپ« از دسترس خارج شدند؟!
گفته می شود: دسترسی به تعدادی از شبکه های اجتماعی مبتنی بر تلفن همراه و رایانه های شخصی 
مانند » لاین « و » واتس آپ « محدود شده است.  تعدادی از کاربران شبکه های اجتماعی یاد شده از اختلال 
در دسترسی به این سرویس ها از چند روز گذشته خبر می دهند. این اظهارات در حالی است که تعدادی 
از کاربران نیز اذعان می کنند که قادر به استفاده از این شبکه های اجتماعی هستند اما لازم است که نسخه 
جدید آن دریافت شود. تعدادی از فعالان عرصه فضای مجازی نیز احتمال می دهند که بزودی این اتفاق 
برای شبکه اجتماعی وایبر )Viber( نیز رخ خواهد داد. از چند ماه گذشته زمزمه هایی برای فیلتر شدن یا 

محدودیت در دسترسی به شبکه های اجتماعی مبتنی بر تلفن همراه به گوش می رسد.

ارزش واقعی یارانه نقدی چقدر است؟
گفته می شود: پرداخت یارانه ۴۵ هزار تومانی در سال 89 در زمانی آغاز شد که دلار، ۱200 تومان بود و 

اکنون با دلار 3۵00 تومانی ارزش واقعی این ۴۵ هزار تومان به اندازه ۱0 هزار تومان سال89 است.

جزایری در فهرست خریداران پرسپولیس!
گفته می شود: یک منبع آگاه که خواست نامش فاش نشود گفت: شهرام جزایری در میان داوطلبان 
خرید باشگاه فوتبال پرسپولیس تهران است. این منبع آگاه اضافه کرد:  در میان خریداران سهام باشگاه 
پرسپولیس گروهی حضور دارند که روی کمک شهرام جزایری حساب ویژه ای باز کرده اند. آنها در فهرست 
شان برای مدیریت اداره باشگاه نام شهرام جزایری را قرارداده اند. وی افزود: این گروه مسؤولیت مدیریت مالی 
پرسپولیس را به شهرام جزایری پیشنهاد کرده اند. براساس این پیشنهاد او مدیریت منابع مالی و ایجاد شرایط 
درآمدزایی برای پرسپولیس را برعهده خواهد گرفت. آنها روی مدیریت جزایری حساب ویژه ای باز کرده اند اما 

برای جلوگیری از ایجاد مشکل حاضر نیستند تا لحظه خرید باشگاه این نام بر سرزبان ها بیافتد.

واردات موز در انحصار ۳ نفر است
گفته می شود: امامی معاون اتحادیه بارفروشان با بیان اینکه قیمت موز بین 300 تا ۴00 تومان افزایش 
یافته و به ۴۵00 تومان رسیده است، در مورد علل افزایش قیمت این میوه طی روزهای اخیر اضافه کرد: 
واردات موز تنها در اختیار دو الی سه نفر و در انحصار آنها است، این افراد هر چقدر بخواهند این میوه عرضه 

می کنند و در حال حاضر عرضه آن را کاهش داده اند.

راه اندازی موتور جست وجوگر ایرانی »یوز«
گفته می شود: جدیدترین موتور جست وجوی ایرانی با نام »یوز« که گفته می شود امکان جست وجوی 
یک میلیارد صفحه فارسی را دارد با حمایت وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات راه اندازی شد. این اولین موتور 

جست وجوی ایرانی نیست که فعالیت خود را با هدف پاسخ به نیاز کاربران فارسی زبان شروع کرده است.

ابطال پروانه بیمه توسعه
گفته می شود: شورایعالی بیمه، پروانه فعالیت بیمه های خودرو )شخص ثالث، بدنه و حوادث راننده( و 
بیمه  های زندگی شرکت بیمه توسعه را ابطال کرد.به گزارش واحد مرکزی خبر در صورت موافقت مجمع 
عمومی بیمه مرکزی با مصوبه شورای عالی بیمه و تایید دولت، همه سوابق و اسناد مربوط به حقوق و تعهدات 
بیمه های مذکور در اختیار شرکت سهامی بیمه ایران قرارخواهد گرفت و شرکت سهامی بیمه ایران رسیدگی 
و پرداخت خسارت های معوق شرکت بیمه توسعه را با تملک اموال و دارایی های این شرکت، عهده دار خواهد 
شد.با انتقال حقوق و تعهدات بیمه نامه های معتبر رشته های لغو شده، جبران خسارت های آتی ناشی از این 

بیمه نامه ها نیز بر عهده  شرکت سهامی  بیمه ایران قرار خواهد گرفت.

نيكى، چيز )كارِ( آسانى است: 

چهره گشاده و سخن نرم.

آیت الله نوري همداني در دیدار سردار مجتبایی: 

تلاش نیروي انتظامي در تامین امنیت قابل تقدیر است
اخبار

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

استعفای شهردار قم شایعه است
 ایمان :رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه استعفای 
شهردار قم شایعه است، گفت: باید منتظر باشیم که شهردار قم 

بهبودی خود را به دست آورد و به فعالیت خود بازگردد.
ولی الله بیاتی در گفت وگو با  فارس با اشاره به انتشار خبرهایی مبنی بر 
استعفای شهردار قم اظهار کرد: مسئله استعفای شهردار قم شایعه است و 

هم اکنون شهردار قم به دلیل عارضه قلبی در بیمارستان بستری است.
وی خاطرنشان کرد: باید منتظر باشیم که شهردار قم بهبودی خود را به 

دست آورد و به فعالیت خود بازگردد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به نخستین باری که خبرهایی 
در زمینه استعفای شهردار قم در آذر ماه منتشر شد گفت: بار نخست نیز 
استعفایی در کار نبوده و وی دل نوشته ای به حضرت معصومه)س( نوشته بود 

که به عنوان استعفا قلمداد شد.
وی خاطرنشان کرد: تاکنون از عملکرد شهردار قم راضی هستیم و 
اگر رضایت وجود نداشت، قطعا نسبت به این مسئله تصمیم لازم را اتخاذ 

می کردیم.
بیاتی با اشاره به ابلاغ برنامه ها به شهرداری قم گفت: از سوی شورا 
برنامه هایی به شهردار قم ابلاغ شده و سپس میزان تحقق آنها بررسی می شود 

و تاکنون عملکرد شهرداری مثبت بوده است.

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم :

زمان رسیدگی به دعاوی کارگری 
کمتر از 20روز است

 ایمان: مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت: زمان 
رسیدگی به دعاوی کارگری از 45 روز به زیر20 روز رسیده است و در 
هیئت تشخیص نیز زمان رسیدگی به پرونده ها از 35 روز به زیر 15 

روز رسیده است.
نصراله بازوند ، با اشاره به جامعه آماری اتباع خارجی در استان قم اظهار 
داشت: بر اساس آمار ها در حال حاضر 2۵ هزار تبعه دارای مجوز اقامت در 
استان قم ساکن هستند که اگر تعداد خانوار هر تبعه را سه نفر در نظر بگیریم 

۷۵ هزار تبعه دارای مجوز در قم ساکن است.
آماری ازاتباع غیر مجاز در قم نداریم

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم با اشاره به آمار اتباع غیر مجاز در 
استان افزود: درباره تعداد اتباع غیر مجاز در استان قم هیچ آمار دقیقی وجود 
ندارد.وی با اشاره به نرخ بیکاری استان قم تصریح کرد: بر اساس مرکز آمار 
ایران نرخ بیکاری سه ماهه پاییز در استان قم 8 و یک دهم است اما نرخ 

بیکاری زمستان و سال 93 هنوز اعلام نشده است.
بازوند با بیان رتبه قم در زمینه حوادث ناشی از کار عنوان کرد: در گذشته 
استان قم همیشه رتبه های نخست حوادث ناشی از کار را داشته است که با 
تشکیل نخستین کمیته ایمنی کار در استان و حضور 38 دستگاه در این 

کمیته این آمار به شدت کاهش داشته است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم گفت: در گذشته میزان رسیدگی 
به دعاوی کارگری ۴۵ روز بوده است که درحال حاضر این عدد به زیر بیست 
روز رسیده است و در هیئت تشخیص نیز زمان رسیدگی به پرونده ها از 3۵ 

روز به زیر ۱۵ روز رسیده است.
وی با اشاره به اهمیت تعامل مطلوب با جامعه کارگری تاکید کرد: نیروی 
کارگر در جامعه نیروی مولد و تولید کننده است، بنابراین اگر تعامل با جامعه 
کارگری و کارفرمایی پسندیده باشد موفقیت های چشمگیری حاصل می شود 

که سبب پویایی اقتصاد جامعه می شود.
بازوند با اشاره به تشکیل جلسات کارگروه اشتغال در استان گفت: برگزاری 
این جلسات ماهیانه در استان سبب می شود تا افراد فعالان عرصه اقتصاد تمام 

تلاش خود را به کار بگیرند تا شاهد کاهش آمار بیکاری در استان باشیم.
2084 تعاونی فعال در قم وجود دارد

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم با اشاره به آمار تعاونی های فعال در 
استان اظهار داشت: در حال حاضر 208۴ تعاونی فعال در قم وجود دارد که از 

تعداد 20 تعاونی در زمینه مسکن مهر فعالیت دارند.
وی با اشاره دفا تر کفالت در استان اظهار داشت: در حال حاضر ۱8 دفتر 
کفالت در زمینه سامان دهی اتباع بیگانه فعالیت می کند که تا کنون بیش 
از ۱۷ هزار نفر در این دفا تر تشکیل پرونده داده اند و بر اساس آن می توانند 

مشکلات خود را پیگیری کنند.

معاون شهردارقم  خبرداد:

آماده سازی20 بوستان 
برای اسکان مسافران نوروزی 

ایمان: معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم از 
آماده سازی 20 بوستان در مناطق مختلف شهر برای اسکان مسافران 

نوروزی خبر داد.
مهدی اصفهانیان مقدم ظهر دیروز در جلسه ستاد تسهیلات زائرین نوروزی 
استان قم که در سالن جلسات استانداری برگزار شد با اشاره به آمادگی پرسنل 
شهرداری در ایام نوروز اظهار کرد: پرسنل شهرداری از 2۵ اسفند ماه امسال تا 
20 فروردین سال آینده به صورت شبانه روزی آماده خدمت رسانی به زائرین 

و مسافران نوروزی هستند.
وی افزود: فعالیت کارکنان شهرداری با محوریت حرم مطهر حضرت 
معصومه )س(، مسجد جمکران است که در این راستا بیش از سه هزار نفر از 
کارکنان شهرداری در ایام نوروز به مسافران و زائران خدمات رسانی خواهند 

کرد.
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم با اشاره به آماده 
سازی بوستان ها در مناطق هشت گانه شهرداری گفت: از مهمترین اقدامات 
در راستای آماده سازی بوستان ها نصب روشنایی ها، سرویس بهداشتی و 
ایمن سازی بوستان ها بوده است که 20 بوستان نیز در مناطق مختلف برای 

اسکان مسافران آماده و مهیا شده است.
اصفهانیان مقدم تصریح کرد: برای زیارت مسافران و زائران حرم مطهر 
حضرت معصومه )س( و مسجد جمکران اتوبوس ها و تاکسی ها به صورت 

شبانه روزی در مناطق مختلف مستقر خواهند بود.
وی با اشاره به برپایی نخستین نمایشگاه گل و گیاه در استان گفت: 
این نمایشگاه در بوستان بنیادی با محوریت سازمان پارک ها و فضای سبز 

شهرداری در ایام نوروز برپا می شود.
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم خاطرنشان کرد: 
پاکیزگی و تمیزی شهر از دیگر اقدامات مهم شهر است که شهرداری با توجه 
به سفر رئیس جمهور و اعضای هئیت دولت از هم اکنون اقدام به پاکیزگی 

ورودی ها و خیابان های شهر کرده است.
اصفهانیان مقدم با اشاره به تقارن ایام فاطمیه با ایام نوروز گفت: با توجه به 
اینکه از سوم فروردین ایام فاطمیه آغاز می شود شهرداری مانند سال  گذشته 
برای اشاعه فرهنگ فاطمی بنرهای تبلیغاتی را در نقاط مختلف شهر نصب 

خواهد کرد.

را  ایران  امنیت  همداني  نوري  الله  آیت  ایمان: 
بي نظیر دانست و گفت: امنیت مسئله ساده اي نیست 
و اینکه نیروهاي انتظامي شب و روز خود را در این 

راستا خرج مي کنند ، قابل تقدیر است. 
 این مرجع تقلید، در دیدار فرمانده و جمعي از مسئولان 
فرماندهي انتظامي استان قم با تاکید بر اینکه دهه فجر و 
راهپیمایي ها پیام هاي بسیاري براي مردم و دشمن دارد 
اظهار کرد: امسال مردم در این حرکت ها پیام هاي خود را 
به خوبي به مخاطبان انتقال دادند. وي یکي از دستاوردهاي 
این نظام را به کارگیري افراد متعهد دانست و تصریح کرد: این 
افراد در راه پیشرفت نظام تلاش کردند و یکي از دستاوردهاي 
مناسب این انقلاب ایجاد بسترهاي مناسب براي فعالیت افراد 
متدین و پشتیباني آن ها از آرمان هاي دیني است و شما 
یکي از مصادیق آن هستید که امنیت را برقرار مي کنید. 
این مرجع تقلید با اشاره به برخي از شخصیت هاي برجسته 
دیني که در راه اسلام حرکت هاي موثري انجام دادند مطرح 
کرد: در میان ملت هاي دیگر این جریان حاکم نیست که 
ارتباط خاصي میان مردم، ولایت فقیه و نظام وجود داشته 
باشد و این ارتباط همان ارتباط مردم با ائمه اطهار )ع( در 
دوران هاي گذشته است. وي با بیان اینکه برقراري این ارتباط 
کار ساده اي نیست ، گفت: امنیت مسئله ساده اي نیست و 
اینکه نیروهاي انتظامي شب و روز خود را در این راستا خرج 
مي کنند، قابل تقدیر است. آیت الله نوري همداني امنیت ایران 
را بي نظیر دانست و گفت: اگر نگاهي به سوریه، لبنان و برخي 
از کشورهاي منطقه داشته باشیم به خوبي نسبت به ابعاد 
مختلف امنیت در ایران آگاهي پیدا خواهیم کرد و مسئولاني 
که در این عرصه فعالیت دارند موازین انقلاب را درک کرده 
و براي اهدافش کوشا هستند. وي به برخي از ظرفیت هاي 
استان قم اشاره کرد و متذکر شد: ایجاد امنیت بسیار ارزنده 
است و مراجع و روحانیت از این حرکت تقدیر مي کنند. استاد 
برجسته حوزه علمیه با تاکید بر اینکه باید به فکر خادمان 

عرصه هاي مختلف در نظام اسلامي باشیم عنوان کرد: این 
افراد در کار خود پایدار هستند و نسبت به آرمان هاي خود 

ثابت قدم خواهند بود.
امنیت براي عموم مردم شکل گرفته است 

فرمانده انتظامي استان قم نیز در ابتداي این دیدار گفت: 
انقلاب اسلامي معادلات اشتباه گذشته ایران را بهم زده و 
بسیاري از ارزش ها را به جاي خودش باز گردانده است.

وي با بیان اینکه یکي از این ارزش هاي از دست رفته توان 
دفاعي کشور بود بیان کرد: دکترین دفاعي کشور در مقیاس 
ملي به صورت باطني به جاي اینکه در خدمت مظلومان 
باشد در خدمت ظالمان بود اما با پیروزي انقلاب و برپایي 
حکومت اسلامي این ارزش به جایگاه اصلي خود بازگشت. 

فرمانده انتظامي استان قم با اشاره به پیروزي انقلاب اسلامي 
و سیاست دفاعي کشور در مقیاس داخلي، خاطرنشان کرد: 
با تغییر اساسي در ساختار نظامي ایران در بخش داخلي 
به جاي دفاع از شرارت ها و نزدیکان شاه به دفاع از مردم 
پرداخته شد. وي تاکید کرد: اکنون امنیت براي عموم مردم 
شکل گرفته است و نهادهاي مردمي به جاي ایستادن در 
مقابل مردم ، در کنار آنها قرار گرفته و به آن ها خدمت 

مي کنند که این جاي شکر دارد. 
سردار مجتبایي با بیان اینکه امنیت را در راستاي اجراي 
احکام دیني برقرار کرده ایم تصریح کرد: دستاوردهاي امروز 
کشور در ابعاد مختلف امنیتي را مدیون رهبري، همراهي 

مردم و مراجع و نظام اسلامي هستیم. 

ارتباط مردمی با روزنامه ایمان
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 ایمان: قائم مقام وزیر بهداشت، 
گفت:  پزشکی  آموزش  و  درمان 
استان قم در مساله بهداشت و درمان 
درتنگنای بسیار زیادی به سر می برد 
و وضعیت درمانی آن از جهت تعداد 
تخت بیمارستانی در قیاس با بسیاری 
برخوردار کشور  استان های کم  از 

وضعیت بدتری دارد.
محمد هادی ایازی روز دوشنبه در 
مراسم کلنگ زنی بیمارستان تخصصی 
در  امیرالمومنین)ع(  حضرت  خیریه 
قم بیان داشت: در حالی با این کمبود 
تختهای بیمارستانی مواجه هستیم که در 
سال 93 اعتبارات عمرانی ما تنها یک هزار 
و 300 میلیارد تومان بوده است.وی ابراز 

داشت: ۶0 هزار تخت بیمارستانی در سراسر کشور کمبود داریم و برای ساماندهی این وضعیت 
2۵ هزار میلیارد تومان اعتبار مورد نیاز است.  وی ادامه داد:نظام سلامت کشور در حوزه مسائل 
بهداشتی و درمانی با مسائل و مشکلات جدی مواجه است و علیرغم اقدامات خوبی که دولت و 
مجلس در حمایت از بهداشت و درمان مردم بویژه در سال 93 انجام داده ایم هنوز با تنگناهای 
زیادی مواجه هستیم.وی افزود: استان قم و شهر قم در مساله بهداشت و درمان درتنگنای 
بسیار زیادی به سر می برد و وضعیت درمانی آن از جهت تعداد تخت بیمارستانی در قیاس با 
بسیاری از استان های کم برخوردار کشور وضعیت بدتری دارد.ایازی افزود: با توجه به وضعیت 

اعتبارات دولتی این تنگنا برطرف نمی شود مگر 
آن که شاهد حضور خیران باشیم و از این رو 
مجمع خیران استان قم تشکیل شده است و 
تمامی مدیران و نمایندگان بیوت آیات عظام 
در این جلسات حضور داشته و به رفع این تنگنا 
کمک می کنند. وی اظهار داشت: امیدواریم که 
با حضور رییس جمهوری در استان قم شاهد 
آن باشیم که اقدامات جدی تری در زمینه 
رفع تنگناهای بهداشت و درمان قم انجام شود 
و برای این منظور تمهیداتی پیش بینی شده 
وزارت  و  دولت  تمهیدات  با  افزود:  است.وی 
و کمک  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت 
خیران می توانیم مشکلات بخش بهداشت 
و درمان در قم را مرتفع کنیم.قائم مقام وزیر 
بهداشت هم چنین در پایان مراتب تقدیر وزارت 
بهداشت و دولت از آیت الله خوانساری را عنوان کرد.بیمارستان حضرت امیرالمومنین)ع( 
موقوفه آیت الله حاج سید محمد باقر خوانساری است که با حضور این استاد برجسته 
حوزه، آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری مدیرحوزه های علمیه کشور، حجت الاسلام 
والمسلمین سید حسن خمینی تولیت حرم مطهر امام خمینی)ره(، آیت الله مرتضی مقتدایی 
دبیر شورای عالی حوزه های علمیه و حجت الاسلام والمسلمین محمد صادق صالحی منش 
استاندار قم در محل بیمارستان شهید بهشتی قم کلنگ زنی شداین بیمارستان در شش طبقه 

با ایجاد ۱۶0 تختخواب در مدت دو سال احداث خواهد شد.

قائم مقام وزیر بهداشت مراسم کلنگ زنی بیمارستان تخصصی خیریه حضرت امیرالمومنین)ع(: 

بهداشت و درمان قم در تنگاست

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 139304030011000662/1
بدینوسیله به آقای ناصر دولتی، فرزند صفر، بشناسنامه ۱۵۵۷ بدهکار پرونده کلاسه 9300۶9۷ که 
برابرگزارش مامورپست شناخته نگردیده اید ابلاغ میگردد که برابر قرارداد شماره 3۵0/۱۱0/۱۶۱۴93۴/۱ 
بین شما و بانک رسالت مبلغ ۱00/000/000 ریال بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار 
درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجرا مطرح می 
باشد لذا طبق ماده ۱8/۱9 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این 
آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت درروزنامه منتشر می گردد ظرف مدت ده روز 
نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق 

مقررات علیه شما تعقیب خواهدشد.
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم 

با نهایت تاسف وتاثر
درگذشت مرحوم مغفور شادروان 

پیرغلام ابا عبدا... الحسین 
محمد علی محمودی 

را به شما وخانواده محترم تسلیت 
عرض نموده و برای آن مرحوم از 

درگاه ایزد منان علو درجات اخروی 
و برای شما وسایر  بازماندگان صبر و 

اجر مسئلت می نماییم .

خانواده محترم محمودی

روح ا... طاهری- اخوان جباری 

ایمان :مراسم کلنگ زنی و آغاز 
حضرت  خیریه  بیمارستان  احداث 
علی)ع( با حضور جمعی از علما و 
اساتید حوزه، آیت الله خوانساری و 
مسئولان کشوری و استانی در قم 

برگزار شد. 
به کلنگ احداث بیمارستان خیریه 
حضرت علی)ع( قبل از ظهر دوشنبه در 
محوطه بیمارستان شهید بهشتی قم به 
زمین زده شد. در این مراسم آیت الله 
از استاتید  باقر خوانساری  سید محمد 
سید  الاسلام  حجت  حوزه،  برجسته 
حسن خمینی، قائم مقام وزیر بهداشت 
و درمان، آیات الله مرتضی مقتدایی، آیت 
الله سید هاشم حسینی بوشهری، حجت 

الاسلام سید جواد گلپایگانی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم و جعی از طلاب و اساتید 
حوزه علمیه حضور داشتند.آیت الله سید محمد باقر خوانساری در سخنان کوتاهی در مراسم 
کلنگ زنی بیمارستان حضرت علی)ع( ضمن تقدیر و تشکر از حضور شرکت کنندگان ابراز 
کرد: امیدوارم این بیمارستان برای اقشار مختلف جامعه به خصوص روحانیون و طلاب حوزه 
در آینده نزدیک به بهره برداری برسد.فرزند آیت الله سید محمد باقر خوانساری نیز در این 
مراسم بیان کرد: احداث بیمارستانی ویژه طلاب، یکی از آرزوهای پدرم بود که امروز شاهد 
آغاز ساخت آن هستیم.حجت الاسلام سید محمد کاظم خوانساری با بیان این که اداره 
بیمارستان کار سختی است، افزود: این بیمارستان مخصوص طلاب و خانواده های آنها است و 
خدمات خود را کاملا به صورت رایگان ارائه خواهد کرد.وی ادامه داد: البته همه مردم در این 
مرکز درمانی پذیرش خواهند شد اما برای طلاب و خانواده های آن ها خدمات رسانی کاملا 
رایگان خواهد بود.فرزند آیت الله سید محمد باقر خوانساری تصریح کرد: امروز غالبا همه 
روحانیون بیمه هستند و بخشی از هزینه خدمات درمانی را بیمه و مابه التفاوت آن را تولیت 
بیمارستان، آیت الله خوانساری پرداخت خواهد کرد.وی بیان داشت: به هیچ عنوان ریالی 

از اعتبارات بیمارستان حضرت علی)ع( در 
محلی دیگر خرج نمی شود و اگر درآمدی در 
این بیمارستان حاصل شد در خود این مکان 
خوانساری  الاسلام  می شود. حجت  هزینه 
افزود: این بیمارستان طبق مقررات وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ساخته 
می شود و یک همکاری صمیمانه میان تولیت 
بیمارستان و وزارت بهداشت وجود خواهد 
داشت و مشکلی در این زمینه ایجاد نمی شود.

بهره برداری از بیمارستان 
طی 2 سال آینده

فرزند آیت الله سید محمد باقر خوانساری 
دانشگاه  بهداشت،  وزارت  از  شد:  یادآور 
ویژه  به  خیران  مجمع  قم،  پزشکی  علوم 
آقای خلیلیان که در پیگیری احداث این 
بیمارستان با ما همکاری داشتند، کمال تقدیر و تشکر را داریم.وی افزود: بیمارستان خیریه 
حضرت علی)ع( دارای ۶ طبقه و ۱۶0 تخت و مجهز به قسمت های لازم می باشد و قرار است 

در دهه فجر سال 9۵ عملیات احداث آن به اتمام رسیده و راه اندازی شود.
همه باید برای رفع مشکلات قم تلاش کنند

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم نیز در این مراسم طی سخنانی ضمن تقدیر از 
خدمات بزرگان حوزه علمیه در احداث مراکز درمانی و بهداشتی اظهار کرد: قم از زمان های 
گذشته به برکت وجود علما و آیات عظام دارای مراکز درمانی خیریه بوده و با وجود 
تلاش هایی که طی چند سال اخیر برای گسترش بیمارستان در این استان صورت گرفته اما 
هنوز در شأن مردم کریمه اهل بیت)ع( خدمات انجام نشده است.ابوالفضل ایرانی خواه ادامه 
داد: ان شاء الله در خدمت رسانی به قم به تکریم لفظی بسنده نشود و قم از تکریم لفظی 
خارج و با عنایات ویژه علما و آیات عظام خدمت درمانی مناسبی ارائه شود.وی ابراز داشت: 
اگر مشکلی در استان قم پیش می آید همه برای رفع آن تلاش کنند و با همکاری علما و 

دولت مشکلات کهنه قم با یک جهش، طی سه سال برطرف شود.

ایمان: سرپرست معاونت هماهنگی امور زائرین 
استانداری قم گفت: نهادهای استان باید وارد شوند 
و یک نماد برای قم تعریف کنند تا این شهر با این نماد 

بتوانند شناخته شود.
یونس عالی پور در جلسه ستاد تسهیلات زائرین استان 
قم که قبل از ظهر دوشنبه در محل استانداری این استان 
از  بسیاری  به  نسبت  قم  اینکه شأن  بیان  با  برگزار شد 
شهرهای دیگر کشور متفاوت است، عنوان کرد: نمی توان قم 
را در زمینه زائرپذیری با سایر استان های دیگر بسنجیم. وی 
با بیان اینکه جنس زائران و مهمانان شهر قم متفاوت از سایر 
شهرها است، عنوان بیان کرد: زائران قم یا با برنامه ریزی 

قبلی و یا به شکل اتفاقی به قم سفر می کنند و هنر در این 
است که زائران در این مدت بتوانند بهترین اقامت را در قم 
داشته باشند. وی بر لزوم استفاده از کلیه ظرفیت های قم 
در اسکان نوروزی زائران و مسافران تأکید کرد. سرپرست 
معاونت هماهنگی امور زائرین استانداری قم با بیان اینکه 
انتظار از دستگاه های استان تبیین فرهنگ اهل بیت)ع( 
است، بیان داشت: خدمات رسانی ما هر سال نسبت به 
سال گذشته باید بهتر باشدوی با اشاره به تقارن نوروز با ایام 
فاطمیه بیان کرد: در این زمینه باید منظر قم نیز متناسب 
با این ایام باشد تا ایام فاطمیه به خوبی درک شودعالی پور 
افزود: باید تجربه سال های قبل را نیز در نظر بگیریم و در 

این زمینه کلیه دستگاه های استان موظفند از ظرفیت های 
خود استفاده کنند.

وی بر ضرورت راه اندازی سامانه اطلاع رسانی نیز تأکید 
کرد و گفت: باید سامانه اطلاع رسانی راه اندازی شود تا زائران 
در بدو ورود به قم از طریق نرم افزارهای نصب در گوشی 
بتوانند پیام های دینی و مذهبی را دریافت کنندسرپرست 
معاونت هماهنگی امور زائرین استانداری قم در ادامه با بیان 
اینکه متأسفانه در مورد شهر قم نمادسازی صورت نگرفته 
بیان کرد: نهادهای استان باید در این زمینه وارد شده و یک 
نماد برای قم تعریف کنند تا این شهر با این نماد بتوانند 

شناخته شود.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم از توزیع 
نان رایگان در بین مسافران و زائران نوروزی در ایام 

نوروز خبر داد.
فرهاد زارع ظهر دیروز در جلسه ستاد تسهیلات زائرین 
که در سالن جلسات استانداری قم برگزار شد با اشاره به 
فعالیت سه نانوایی به صورت شبانه روزی در مناطق مختلف 
قم گفت: انجمن حمایت از زندانیان سه نانوایی دارد که به 

صورت شبانه روزی مشغول به فعالیت خواهد بود.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم تصریح کرد: 
در یکی از روزهای عید نان رایگان در بین مسافران و زائران 
نوروزی توزیع خواهد شد که در این راستا آرد فوق العاده در 

اختیار نانوایان قرار خواهد گرفت.
امیر محمدی چهر معاون امور بازرگانی و تجارت سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان قم نیز در این جلسه با اشاره 

به برگزاری جلسات مختلف برای تامین ارزاق ایام نوروز اظهار 
کرد: در این جلسه که با حضور کسبه اطراف حرم مطهر 
حضرت معصومه برگزار شد خواستار عدم تعطیلی مغازه ها 
شدیم. ÷وی افزود:در حال حاضر مرغ با قمیت ۵ هزار و ۵۵0 
تومان خریداری شده و با قیمت شش هزار و ۵0 تومان به 
دست مصرف کننده می رسد و در تلاش هستیم از روز سوم 

فروردین مرغ گرم به دست مردم برسد.

با حضور علما و اساتید حوزه:

احداث بیمارستان خیریه حضرت علی)ع( در قم آغاز شد

سرپرست معاونت هماهنگی امور زائرین استانداری قم:

نماد شهر قم باید تعریف شود

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبر داد:

توزیع نان رایگان در یکی از روزهای ایام نوروز

سه شنبه - بیست و هشتم بهمن ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3659


